
سازمان هواپیمایی:

ایرلاین ها اجازه افزایش قیمت بلیت هواپیما را ندارند

خریدار  به گفته ســازمان هواپیمایی کشوری، 
با وجود اینکــه رای دیوان عدالــت اداری مصوبه 
ســتاد تنظیم بازار بــرای قیمت گــذاری بلیت 
هواپیما را باطل کرده بود، اما به خواســته وزارت 
راه و شهرســازی اجرای این رای متوقف شــده و 
شرکت های هواپیمایی مجاز به افزایش نرخ بلیت 
هواپیما نیستند. در روزهای گذشته، خبر افزایش 
قیمت بلیت هواپیما از سوی برخی از شرکت های 
هواپیمایی منتشــر شــد. اینطور که آنها عنوان 
کردند، این اقدام به دنبال رای دیوان عدالت اداری 
مبنی بر آزادســازی نرخ بلیــت هواپیما صورت 

گرفته بود.
 این در حالی اســت کــه قیمت بلیــت هواپیما 
امســال یک بار در خردادماه افزایش یافته بود، اما 
ایرلاین ها از این میــزان افزایش ۲۹ درصدی ابراز 

نارضایتی کرده بودند.
به دنبال افزایش قیمت بلیت از ســوی ایرلاین ها، 
روز جمعه، یک گشت بازرســی مشترک با حضور 
نمایندگان وزارت راه و شهرســازی، پلیس امنیت 
اقتصادی و ســازمان تعزیرات حکومتی از فرودگاه 
مهرآباد انجام شده و ۹ شــرکت متخلف در فروش 
بلیت شناســایی و به ســازمان تعزیرات حکومتی 
معرفی شدند، همچنین دفتر دو ایرلاین هم پلمب 

شد.در این خصوص سخنگوی سازمان هواپیمایی 
کشوری در خصوص نرخ بلیت هواپیما توضیحاتی 
ارائه کرد.جعفر یازرلو گفــت: در تیرماه ۱۴۰۰ و با 
اعمــال محدودیت ۶۰ درصــدی صندلی پروازها 
در زمان شــیوع بیماری کرونا، نرخ بلیت نسبت به 

نرخنامه ۱۳۹۹، ۴۰ درصد افزایش یافت. 
متعاقبــا در آذرمــاه ۱۴۰۰ و با رفــع محدودیت 
فاصله گذاری اجتماعی در پروازها، شــورای عالی 
هواپیمایی کشوری شــرکت های هواپیمایی را به 
کاهش نرخ ها به میزان ۱۵ درصد موظف کرد.وی 
اظهار کرد: در دی ماه ۱۴۰۰ همزمــان با اجرایی 
شــدن قانون مالیات بر ارزش افــزوده در صنعت 
حمل ونقل هوایی نرخ بلیت در مســیرهای داخلی 

چهار درصد افزایش یافت. 
پس از گذشت قریب به دو سال از تصویب افزایش 
۳۰ درصدی نرخ ها توسط شورای عالی هواپیمایی 
کشــوری در تاریخ ۱۴۰۲/۲/۲۳ براساس مصوبه 
ستاد تنظیم بازار نرخ تمامی مســیرهای داخلی 
براســاس جدول بهای کامل بلیت هواپیما در هر 
یک از مســیرهای داخلــی به میــزان ۲۹ درصد 

افزایش یافت.
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری خاطرنشان 
کرد: براســاس آخرین اقدامات بــه عمل آمده از 

ســوی شــرکت های هواپیمایی و طــرح دعوا در 
دیوان، دیوان عدالت اداری، به ابطال مصوبه ستاد 
تنظیم بازار اقدام کرد که براســاس آن مقرر شده 
اســت »حمل ونقل بار و مســافر هوایی مشمول 
قیمت گذاری بوده و افزایش قیمــت آن منوط به 

هماهنگی با ستاد مزبور است«.
یازرلو ادامــه داد: متعاقــب رای صــادره هیات 
راه  وزارت  اداری،  عدالــت  دیــوان  عمومــی 
وشهرسازی به عنوان دستگاه ذی ربط درخواست 
اعمال ماده ۹۱ دیــوان عدالــت اداری به منظور 
رســیدگی مجدد کرد که به اســتناد آن، رئیس 
دیوان در نامه ای به وزارت راه و شهرسازی نسبت 
به موقوف الاجرا شدن رای مکاتبه کرد که مراتب 
توسط ســازمان هواپیمایی جهت آگاهی و اقدام 
شرکت های هواپیمایی ابلاغ شد و شرکت ها مجاز 

به افزایش نرخ بلیت هواپیما نیستند.
وی با بیان اینکه ســازمان هواپیمایی کشــوری 
به عنوان نماینــده دولت در صنعــت هوانوردی 
غیرنظامی متولی ایمنی پروازهاســت، افزود: این 
سازمان خود را مکلف به تکالیف و مسئولیت هایی 
که قانون گذار برعهده او نهاده اســت می داند و هر 
تصمیمی که در فرآیند قانونی کشــور ابلاغ شود 

موظف به اجرا خواهد بود.

سخنگوی اقتصادی دولت پاسخ داد

چرا فنر قیمت دلار در رفت؟
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ایران و خاورمیانه آشوب   زده
ابراهیم متقی بحران های امنیتــی خاورمیانــه و جنوب غرب آســیا تاثیر خود 
را بر ناپایداری های امنیتی ایــران می گذارد. به هر میزان فضای اجتماعی و سیاســی 
خاورمیانه در مقیاس بیشتری ماهیت امنیتی پیدا کند، طبیعی است که در آن شرایط 
زمینه برای گســترش بحران به وجود می آید. ویژگی منطقه آشــوب زده آن است که 
هرگونه بحران و ستیزش امنیتی از یک حوزه جغرافیایی به سایر عرصه های منطقه ای 

منتقل خواهد شد. 
تصاعد بحران را باید در زمره نشانه ها و اهدافی دانســت که اسرائیل درصدد است از آن 

برای خشونت های پرشدت و ستیزش های منطقه ای غیرقابل کنترل استفاده کند.
همان گونه  که فضای امنیت منطقه ای در روزهای آغازین ژانویه ۲۰۲۴ با نشانه هایی از 
خشونت، ستیزش و اقدامات تهاجمی اسرائیل همراه شده، حوزه دیپلماتیک در روابط 

ایران و عربستان نیز ماهیت مبهم و غیرهمکاری جویانه پیدا کرده است. 
هریک از مولفه های یادشــده تاثیر خود را بــر عرصه جغرافیایی و سیاســت امنیتی 
بازیگران محیط همجوار گذاشــته و این امر می تواند در زمره موضوعاتی محسوب شود 
که زمینه همکاری های ناپایدار در روابط بازیگران منطقه ای به ویژه ایران و عربســتان 

را شکل دهد. 
بحران های منطقــه ای، ابتکار عمل دیپلماتیک بازیگران را به گونه مشــهودی کاهش 
خواهد داد. دیپلماسی در شــرایط بحران و در منطقه آشــوب زده؛ فرآیندی پیچیده، 

پرمخاطره و ابهام آمیز خواهد بود. 

یادداشت

نفت

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه 
با توجه به حجم کنونی ذخایــر نفت و گاز تا ۹۰ 
تا ۱۰۰ ســال آینده تولید نفــت و گاز در ایران 
ادامه خواهد داشــت، گفت: در آینده ای نزدیک 
قراردادهای بزرگی برای افزایش تولید نفت و گاز 
امضا می شود.محسن خجســته مهر در نشست 
معرفــی فرصت ها و چارچوب ســرمایه گذاری 
در تأمیــن خدمات دکل های حفــاری در قالب 
قراردادهای خریــد تضمینی خدمــت،  اظهار 
کرد: رشــد اقتصادی در گرو رونــق اقتصادی 
است و رونق اقتصادی با رونق کسب وکار محقق 

می شود، اگر صاحبان کسب وکار وجود نداشته 
باشند نمی توان به رشــد اقتصادی دست یافت.

وی با اشــاره به اینکه گام های مهمی برای رونق 
اقتصاد و مردمی ســازی آن برمی داریم، افزود: 
در برنامــه هفتم توســعه به رشــد ۸ درصدی 
اشــاره شــده و باید در پایان ایــن برنامه به آن 
دســت یابیم و باید مشخص شود چه طرح هایی 
قرار اســت این رشــد اقتصادی را محقق کند.

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران این همایش 
را از جنس اقتصاد کلان کشــور دانست و ادامه 
داد: مهم ترین شــاخصه اقتصاد کلان این است 

که مشخص شــود رشــد اقتصادی تا چه مقدار 
خواهد بــود و بــرای اهداف بلندمــدت تعیین 

راهبرد ضرورت دارد.
طی مطالعات اولیه در حال آماده سازی شرایطی 
هستیم تا ذخایر نفت و گاز شیل و هیدرات های 
گازی به ذخایر نفت و گاز ایران اضافه شود.وی با 
اشــاره به اینکه با همین ذخایر ۹۰ تا ۱۰۰ سال 
آینده تولید نفــت و گاز در ایــران ادامه خواهد 
داشــت، بیان کرد: ایران از نظر منابع زیرزمینی 
ســرزمین ثروتمنــدی اســت و بایــد اهداف 

بلندمدت برای استفاده از آن تعیین شود.

تولید نفت و گاز ایران تا ۱۰۰ سال آینده ادامه خواهد داشت

 وزیر نیرو، ورود خیرین به آبرسانی روستایی را امری مبارک
  و ارزشمند که باید فراگیر شود، برشمرد و گفت: شرایط اقلیمی 
 و بارشی کشور می طلبد که آبرسانی در کشور به یک روند مستمر
 و دائمی تبدیل شود و همواره موردتوجه قرار گیرد

وزیـر نیرو:

 آبرسانی در کشور
 به فعالیتی مستمر و دائمی 
تبدیل شود

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق خوزستان

 آگهی مناقصه عمومی 
یک مرحله ای )نوبت اول(

 مناقصه گذار: شرکت توزیع نیروی برق خوزستان
سپرده شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ برآورد اولیهموضوع مناقصهشماره مناقصه

20.149.568.3001.732.479.000پروژه اجرایی کاهش تلفات شهرستان بهبهان ) زیدون (1402/91

 مهلت دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ 1402/10/27 لغایت 1402/11/05
محل دریافت اسناد مناقصه آگهی و اسناد مناقصه در سایت ستاد ایران www.setad iran.ir قابل رویت میباشد. ( دانلود اسناد مناقصه ، ارائه پیشنهاد 

قیمت و ثبت پاکات از طریق سایت ستاد ایران امکان پذیر است .(
 تاریخ تحویل پاکات مناقصه: تا پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 1402/11/18

محل تحویل پاکات مناقصه اهواز امانیه خیابان شهید منصفی شرکت توزیع نیروی برق خوزستان طبقه اول
دفتر حراست و امور محرمانه

 تاریخ گشایش پاکت ب: روزشنبه 1402/11/21 ساعت 8,00 تاریخ گشایش پاکات الف و ج : روز چهارشنبه
1402/11/25 ساعت 8,00

پیشنهاد دهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمینهای معتبر تسلیم یا مبلغ مذکور را به حساب بانکی
شرکت واریز و یا چک بانکی تضمینی در وجه شرکت تهیه و حسب مورد ضمانت نامه یا رسید واریز وجه یا

چک بانکی را ضمیمه پیشنهاد به شرکت تسلیم نماید.
به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر یا چک شخصی و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.

به پیشنهادهای فاقد امضا ، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر واصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/27سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.

تاریخ انتشار نوبت د    وم: 1402/10/30

جناب آقای دکتر نظری 
شهردار محترم شهر نظر آباد

مصیبت  درگذشت برادر گرامیتان )مرحوم سهراب صفری ( را خدمت جنابعالی و خانواده محترمتان تسیلت عرض 
نموده ، از درگاه  خداوند متعال برای آن مرحوم  غفران و رحمت الهی و برای شما و سایر بازماندگان صبر و شکیبائی 

عبدالله مظفری و تهمینه حیدری سرپرستی روزنامه خریدار در استان البرزمسئلت می نمایم

» انالله و اناالیه راجعون«



سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس با اشاره به انهدام مقرهای جاسوسی از سوی سپاه:

خ جهانیان کشید عملیات سپاه قدرت ایران را به ر

رهبر معظم انقلاب در تبیین بایدهای امامت جمعه در دیدار با ائمه جمعه سراسر کشور مطرح کردند

حضور، خواست و اقدام مردم یک اصل اساسی در اسلام

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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ایران و خاورمیانه آشوب   زده
ابراهیم متقی بحران های امنیتــی خاورمیانه و جنوب غرب آســیا تاثیر 
خود را بر ناپایداری های امنیتی ایران می گــذارد. به هر میزان فضای اجتماعی 
و سیاسی خاورمیانه در مقیاس بیشتری ماهیت امنیتی پیدا کند، طبیعی است 
که در آن شرایط زمینه برای گســترش بحران به وجود می آید. ویژگی منطقه 
آشوب زده آن است که هرگونه بحران و ستیزش امنیتی از یک حوزه جغرافیایی 
به سایر عرصه های منطقه ای منتقل خواهد شــد. تصاعد بحران را باید در زمره 
نشــانه ها و اهدافی دانست که اسرائیل درصدد اســت از آن برای خشونت های 

پرشدت و ستیزش های منطقه ای غیرقابل کنترل استفاده کند.
همان گونه  کــه فضای امنیت منطقــه ای در روزهای آغازیــن ژانویه ۲۰۲۴ با 
نشانه هایی از خشونت، ستیزش و اقدامات تهاجمی اسرائیل همراه شده، حوزه 
دیپلماتیک در روابط ایران و عربســتان نیز ماهیت مبهم و غیرهمکاری جویانه 
پیدا کرده است. هریک از مولفه های یادشــده تاثیر خود را بر عرصه جغرافیایی 
و سیاســت امنیتی بازیگران محیط همجوار گذاشته و این امر می تواند در زمره 
موضوعاتی محسوب شــود که زمینه همکاری های ناپایدار در روابط بازیگران 
منطقه ای به ویژه ایران و عربستان را شــکل دهد. بحران های منطقه ای، ابتکار 
عمل دیپلماتیک بازیگران را به گونه مشــهودی کاهش خواهد داد. دیپلماسی 
در شــرایط بحران و در منطقه آشــوب زده؛ فرآیندی پیچیــده، پرمخاطره و 
ابهام آمیز خواهد بود. در چنین شــرایطی طبیعی به نظر می رســد که برخی از 
سیاست امنیتی آمریکا و عربســتان در برخورد با ایران مبتنی بر نشانه هایی از 
کنش ابهام آمیز یا عدم همکاری عملی برای حل موضوعات و مسائل اجتماعی، 

اقتصادی، امنیتی و راهبردی باشد.
همکاری هــای دیپلماتیــک در روابط بازیگــران منطقه ای تــداوم یافته، اما 
گســترش بحران امنیتی تاثیر خود را بر روابط ایران و عربستان و تعلیق برنامه 
سفر حجاج گذاشــته اســت. طبیعی اســت که این موضوع در فضای امنیت 
منطقه ای تاثیرگذار بوده و امکان کاهش الگوهــای همکاری جویانه در روابط 
کشورها را فراهم ســازد. چنین الگوی رفتاری را می توان در پیام های سیاسی 
و امنیتی ایران و آمریکا در شــرایط بحــران منطقه ای غــزه و بازتولید منطقه 

آشوب زده مورد توجه قرار داد.
۱. اسرائیل و تصاعد بحران در فضای منطقه آشوب زده

در شرایط بحران و گســترش ناپایداری های امنیتی در شرق مدیترانه و جنوب 
غرب آســیا، اســرائیل تلاش دارد زمینه تصاعد بحران در محیط منطقه ای را 
به وجود آورد. اقدامات نظامی و امنیتی اســرائیل در ســوریه، لبنان و ایران را 
می توان در زمره نشانه هایی دانست که منطقه آشــوب زده را رادیکالیزه کرده 
و زمینه تصاعــد بحران در فضای پرتنــش منطقــه را اجتناب ناپذیر می کند. 
ایالات متحده تــلاش دارد زمینه ای برای مدیریت و کنتــرل بحران در محیط 
منطقه ای به وجود آید، اما تصاعد بحران از ســوی بازیگران آشوب ساز به وقفه 
و تردید در همکاری های دیپلماتیک، اجتماعی و اقتصادی بازیگران منطقه ای 
منجر شــده اســت.برخی از مقامات وزارت خارجه و امنیت ملی ایالات متحده 
از جمله »جیک ســالیوان« به این موضوع اشــاره دارند کــه آمریکا درصدد 
بهره گیری از سازوکارهای دیپلماتیک برای مدیریت بحران منطقه ای است، اما 
روندهای موجود بیانگر آن است که اسرائیل در تحقق اهداف خود برای »تصاعد 
بحران« به مــوازات »وقفه در همکاری های دیپلماتیــک« بازیگران منطقه ای 
موفق بوده اســت. اگرچه بســیاری از شــواهد بیانگر این واقعیت اســت که 
دیپلماسی آمریکایی به موازات اقدامات امنیتی آن کشور در محیط منطقه ای 

همواره فعال بوده و از تحرک عملیاتی قابل توجهی برخوردار بوده است.
در این روند، الگوی کنش تاکتیکی اسرائیل در جهت تصاعد بحران شکل گرفته 
و عامل موثری در آشوب زدگی کنش بازیگران منطقه ای و حتی وقفه در ارتقای 
ســطح همکاری بازیگرانی مانند ایران و عربستان محســوب می شود. هرگاه 
بازیگران منطقه ای درصدد تصاعد بحران در فضای امنیت آشــوب زده برآیند، 
طبیعی به نظر می رسد که سطح منازعات تشدید شــده، همان گونه  که سطح 
و الگوی کنش همکاری جویانه بازیگران در وضعیت وقفــه، تردید و ابهام قرار 
می گیرد.آمریکا تلاش دارد نشــانه ها و عوامل امنیت منطقه ای خاورمیانه در 
شرایط ثبات و تعادل نســبی قرار گیرد، اما تاکنون اقدام عملی برای تحقق این 
اهداف انجام نشده است. واقعیت آن است که بسیاری از نشانه ها و الگوی کنش 
بایدن، بلینکن و جیک ســالیوان در ارتباط با ایران، بازیگران محور مقاومت و 
تحولات خاورمیانه مبتنی بر دوگانگی ابهام آمیز بوده اســت. چنین رویکردی 
در انگاره سیاســی و راهبردی آمریکا نســبت به ایران، چالش های اقتصادی و 
راهبردی قابل توجهی به وجود آورده اســت. این روند پس از بحران غزه به گونه 

مشهودی افزایش و تصاعد پیدا کرده است.
۲. ابهام در همکاری های سازنده ایران و عربستان

هرگونه گسترش بحران منطقه ای زمینه شــکل گیری ابهام امنیتی در محیط 
منطقه ای را به وجود می آورد. بســیاری از مقام هــای آمریکایی به این موضوع 
اشاره کرده اند که از ســازوکارها و فرآیند مربوط به همکاری های دیپلماتیک 
ایران و عربســتان حمایت به عمل می آورند، اما اقدامات آنان در فرآیند جنگ 
غزه و بحران امنیتی خاورمیانه ســبب تردید در فضــای همکاری های ایران و 
عربستان شده است. عربســتان در شــرایطی قرار دارد که تمایلی به گسترش 
بحران در محیط منطقه ای نداشته و درنتیجه از سازوکارهای همکاری جویانه 

برای مدیریت بحران منطقه ای بهره می گیرد.
بسیاری از نشــانه های امنیت منطقه ای مبتنی بر تداوم بحران است، اما سطح 
روابط ایران و عربســتان در شــرایطی قرار دارد که باید ســطح همکاری های 
دوجانبه و چندجانبه خود در فضای امنیت منطقه ای را گسترش دهند. تحقق 
اهداف دو کشور برای تنش زدایی منطقه ای مربوط به شرایطی است که سطح 
همکاری های آنان افزایش یافته و از همه مهم تر آنکه به قالب های ادراکی نسبتا 
مشــترکی در ارتباط با بحران های منطقه ای به ویژه جنگ علیه شــهروندان 
فلسطینی در غزه منجر شود.وقفه در همکاری های دوجانبه عربستان می تواند 
ابهامات جدیــدی را در روابط دو کشــور به وجود آورد. محور اولیه سیاســت 
منطقه ای ایران در ارتباط با عربستان مبتنی بر ســازوکارهای دیپلماتیک در 
جهت حداکثرسازی ســطح همکاری های اقتصادی، امنیتی و راهبردی است. 
تحقق این امر نیازمند ابتکار ســازنده برای عبور از بحــران منطقه ای موجود 
خواهد بود. تداوم تنش زدایی در روابط ایران و عربســتان نیازمند ارتقای سطح 

همکاری های آنان در موضوعات منطقه ای است.
ایران و عربستان باید به این موضوع واقف باشند که هرگونه وقفه و ابهام در حوزه 
همکاری های منطقه آنان، ســطح تضادها را افزایــش داده و آنان را در معرض 
شکل جدیدی از بحران های منطقه ای قرار می دهد. بحران های امنیتی عموما 
از قابلیت تسری برخوردار بوده و اسرائیل تلاش دارد زمینه جداسازی، تفرقه و 
ابهام در الگوی رفتاری کشورهای منطقه ای از جمله ایران و عربستان را به وجود 
آورد. واقعیت آن است که راهبرد منطقه ای ایران نیز مبتنی بر همکاری سازنده 
با عربستان براســاس ارتقا و بهینه سازی ســطح روابط دیپلماتیک به موازات 
بازدارندگی در برابر اقدامات تهاجمی اســرائیل در محیــط منطقه ای و علیه 

کشورهای جهان اسلام به ویژه مقاومت فلسطین بوده است.
نتیجه

بحران امنیتی خاورمیانه، جنوب غرب آســیا و شــرق مدیترانــه تحت تاثیر 
سیاســت های امنیتی و اقدامات پرشدت اسرائیل قرار داشــته است. اسرائیل 
تلاش دارد از سیاســت اقدامات پرشــدت برای کاهش قدرت مقاومت گروه ها 
و شهروندان فلسطینی اســتفاده کند. سیاست اسرائیل بر نشانه هایی از تصاعد 
بحران برای محدودسازی قدرت ایران و گسترش درگیری ها به سایر حوزه های 
اجتماعی و راهبردی متمرکز بوده است. این امر با ضرورت های راهبردی سایر 

کشورهای منطقه ای و قدرت های بزرگ مغایرت دارد.
واقعیت آن است که هرگونه تصاعد بحران، چالش های امنیتی بیشتری را برای 
ایران، آمریکا، اسرائیل و بسیاری دیگر از کشورهای خاورمیانه به وجود می آورد. 
ضرورت های عقلانیــت راهبردی ایجــاب می کند که ســطح همکاری های 
منطقه ای در روابط ایران و عربســتان افزایش یابد. ارتقای سطح همکاری های 
دوجانبه و چندجانبه ایران و عربســتان را می توان در زمره عواملی دانست که 
نه تنها زمینه لازم برای تنش زدایی در روابط دوجانبه را فراهم می ســازد، بلکه 
امکان تحقق صلح منطقه ای و آتش بس در فضای پرمناقشــه غزه را نیز شــکل 
می دهد.سیاست امنیتی اســرائیل با اهداف راهبردی ایران، عربستان، ترکیه 
و ایالات متحده در تعارض قرار دارد. اگرچه آمریــکا تمامی تلاش خود را برای 
حمایت از سیاست  اقدامات پرشدت و تهاجم گســترده اسرائیل در دستور کار 
قرار داده، این امر آثار و عــوارض خود را بر امنیت منطقه ای خواهد گذاشــت. 
گســترش بحران نه تنها امنیت ملی و منطقــه ای ایران را تحت الشــعاع قرار 
می دهد، بلکــه زمینه شــکل گیری بحران های گســترش یابنده و تضادهای 

پرمخاطره در سطح منطقه ای را فراهم می آورد.
یکی از ســازوکارهای اصلی کاهش ســتیزش های منطقه ای را باید در ارتقای 
ســطح همکاری بازیگرانی دانســت که تمایلی به تصاعد و گسترش قدرت در 
محیط منطقــه ای ندارند؛ در غیراین صورت اســرائیل درصــدد خواهد بود تا 
منطقه آشــوب زده را بــه جنگ های پردامنــه و ســتیزش های مخاطره آمیز 
منطقــه ای پیوند دهد. ایــران، ایالات متحده و عربســتان در فضــای بحران 
منطقه ای و امنیت آشــوب زده چاره ای جــز همکاری برای کنتــرل بحران و 

اجتناب از نسل کشی اسرائیل در محیط منطقه ای نخواهند داشت.

یادداشت

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
گفت: یکــی از صحنه های بروز و ظهــور قدرت مردم، 
عرصه انتخابات اســت و قطعا هرچه مشــارکت اقشار 
مختلف در انتخابات بیشــتر باشــد، مجلســی قوی و 

کارآمدتر تشکیل خواهد شد.
احمد مرادی دربــاره مولفه های اثرگــذار بر افزایش 
مشــارکت مردم در انتخابات، بیان کــرد: مردم ایران 
اسلامی در طول ۴۴ ســالی که از عمر انقلاب اسلامی 
می گذرد در صحنه های مختلف حضــور پیدا کرده و 
همواره پشــتیبان نظام و انقلاب خود بوده و هستند. 
نظام اسلامی برخاسته از نظر و رای مردم است و نقش 

مردم نیز در پیشبرد امور کشور کلیدی است.
وی در ادامه با بیــان اینکه یکی از صحنــه های بروز و 
ظهور قدرت مردم عرصه انتخابات اســت، اظهار کرد: 

مقام معظم رهبری نیز از ابتدای سال جاری 
بر ضرورت مشــارکت مــردم در انتخابات 
تاکیــد کردند و بــه نقش دســتگاه ها برای 
تامیــن ســلامت، رقابــت و مشــارکت در 

انتخابات پیش رو اشاره داشتند.
نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس با تاکید 
بر اینکه همه ما وظیفه داریم دست به دست 

هم داده تا بستر مشارکت حداکثری مردم در انتخابات 
فراهم شود، گفت: مردم با مشارکت در انتخابات به فرد 
مورد نظر خود برای پیشــبرد امــور و تحقق مطالبات 
خود اعتماد می کنند. می توان گفت مشــارکت مردم 
در انتخابات برای تشکیل مجلسی قوی و کارآمد مهم 
اســت. هرچه مشــارکت در انتخابات بیشتر، مجلسی 
قوی تر روی کار خواهد آمد.نماینده مردم بندرعباس 

در مجلس شــورای اســلامی، تصریح کرد:  
با مشــارکت اقشــار و ســلایق مختلف در 
انتخابات، مجلســی تشــکیل خواهد شــد 
که متشــکل از نــگاه های مختلف اســت و 
بــه نوعی همه اقشــار و ســلایق در مجلس 
نماینده خواهند داشــت فلــذا تصمیماتی 
که در این مجلس اتخاذ می شــود، جامع تر 
بوده و به نوعی مجلس دارای پشــتوانه اقشار مختلف 
مردم خواهد بود.وی در ادامه، تبیین درســت شرایط 
و اهمیت مشــارکت مردم در انتخابات، ایجاد ثبات در 
عرصه اقتصادی و معیشــتی و آگاهی بخشی به مردم 
در خصوص اهمیت مشــارکت آنان در انتخابات از بعد 
بین المللی را سه مولفه مهم برای افزایش مشارکت در 
انتخابات ذکر و تصریح کرد: همه جریان های سیاسی، 

احزاب، نخبگان و فعالان دانشــگاهی باید پا به عرصه 
انتخابات گذاشته و اهمیت نقش مردم را تبیین کنند.

این نماینده مجلس افزود: قهر کردن با صندوق رای راه 
حل مشکلات نیست. قطعا تشکیل مجلسی قوی است 
که می تواند در حل مشکلات کشــور موثر واقع شود. 
از سوی دیگر مشــارکت حداکثری مردم در انتخابات 
ضامن امنیت کشــور است. دشــمنان از مدت ها قبل 
برنامه های خــود را برای کاهش مشــارکت مردم در 
انتخابات و ناامید کردن آنــان از صندوق رای کلید زده 
اند. مردم با مشــارکت حداکثری در انتخابات در وهله 
اول دشمن را از اهداف شوم خود ناامید کرده و در وهله 
دوم به دشــمن این پیام را خواهنــد داد که این مردم 
ایران هستند که برای کشور خود تصمیم گیری کرده 

و راهی برای دخالت و نفوذ دشمنان وجود ندارد.

مجلس

خریدار  سخنگوی کمیسیون امور داخلی 
کشور و شــوراهای مجلس شورای اسلامی 
گفت: آمریکا و اســرائیل بایــد بدانند که با 
بســیج گروهک هایی مانند داعش و سایر 
گروهک هــای تروریســتی نمی توانند در 
داخل خاک ما اقدامــات خرابکارانه انجام 

داده و سپس در امان بمانند.
ولی الله بیاتی، با اشــاره به عملیات موشکی 
ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی علیه 
متجاوزان به امنیت کشور، بیان کرد: اقتدار 
جمهوری اسلامی ایران، قدرت پیشگیرانه 
اســت. جمهوری اســلامی هیــچ گاه آغاز 
کننده عملیاتی نبوده اســت مگــر اینکه 
تهدید شده یا اقدامات خرابکارانه در داخل 

کشور ما انجام شده است.
وی ادامه داد: اقدامی که ســپاه پاســداران 
انقلاب اســلامی انجــام داد، از جنبه های 
مختلف قابل بررســی و تحلیل اســت. در 
ماه های اخیر اقدامات خرابکارانه توســط 
داعــش و برخی از گروهک هــای معاند در 

داخل خاک کشور ما انجام شد که جمهوری 
اسلامی نمی توانست ســکوت کند و باید به 
این جنایتکاران درس عبرت می داد و یکی 
از اهداف عملیات ســپاه، پاســخی دندان 

شکن به عوامل داعش و سایر معاندان بود.
وی در ادامه اظهار کرد: ما کشوری هستیم 
مقتدر با تجهیزاتی مانند موشــک که قطعا 
برای حفظ امنیت کشــور خــود از هرچه 
در توان داریــم بهره خواهیم بــرد. آمریکا 
و اســرائیل بایــد بدانند که با بســیج گروه 
هایی ماننــد داعش و ســایر گروهک های 
تروریســتی نمــی تواننــد در داخل خاک 
ما خرابــکاری انجام داده و ســپس در امان 
بماننــد. جمهوری اســلامی ایــران به هر 
شــکلی که صلاح بداند انتقام خون شهدای 

خود را خواهد گرفت.
نماینده مردم تفرش و آشــتیان در مجلس 
شورای اســلامی، تصریح کرد: همه دیدند 
که عملیات دیشــب، یک عملیات موفقیت 
آمیز بود. همــواره باید این نکتــه را به یاد 

داشــته باشــیم که اگر ما قدرت در دست 
داشته باشیم، هیچ کشوری جرأت نمی کند 
تا به کشور ما تعرض کند. اگر ضعیف باشیم 
کشورهای مختلف به فکر ســلطه بر ما می 

افتند.
وی در ادامه با بیان اینکه این عملیات سپاه 
پاســداران، قدرت جمهوری اسلامی را به 
رخ جهانیان کشــید، تاکید کرد: ما در دنیا 
جبهه مقاومت را داریم که با یکدیگر متحد 
هستند و می دانند که با سازش با اسرائیل و 
آمریکا چیزی گیر کســی نمی آید. تنها راه 
نجات ملت ها مقاومت اســت. مقاومت نیز 
در ابعاد مختلف تعریف می شــود، بخشی از 
آن نظامی است، بخشــی، سیاسی و بخشی 

دیگر اطلاعاتی است.
بیاتی افزود: سایر کشورهایی که از داعش و 
معاندین ضربه خورده اند، به ما اطلاعات می 
دهند. بنده به ســردمداران اربیل عراق نیز 
توصیه می کنم که این متجاوزان را از خاک 
خود خارج کنند چراکه جــز ناامنی چیزی 

برای آنان به همراه ندارد. جمهوری اسلامی 
ایران این گروهک ها را رها نخواهد کرد.

بامــداد روز سه شــنبه ۲۶ دی ماه ســپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی با صدور ســه 
اطلاعیــه، از موشــک باران و انهــدام مقر 
جاسوسی رژیم صهیونیســتی )موساد( در 

اقلیم کردســتان عراق، انهــدام محل های 
تجمع فرماندهــان و عناصر اصلی مرتبط با 
جنایات اخیر تروریستی کرمان و راسک در 
سوریه و انهدام مقرهای جاسوسی و تجمع 
گروهک های تروریســتی ضــد ایرانی در 

منطقه با موشک های بالستیک خبر داد.

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس: قهرکردن با صندوق رأی راه حل مشکلات نیست

خریدار  رهبر معظم انقلاب اســلامی در 
دیدار ائمه جمعه سراســر کشور، »حضور، 
خواســت و اقدام مردم« را یک اصل اساسی 
در اســلام خواندند و با تحســین وفاداری، 
صبوری، علاقمندی، هوشمندی و فداکاری 
ملت ایران، گفتند: این مردم حتی با ظواهر 
متفاوت، مؤمنند و دلشان با خداست و باید 
به معنای واقعی کلمه قدر آنان را دانســت و 

عمیقا به آنها محبت ورزید.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای همچنین 
ایستادگی و توکل مردم مظلوم غزه را باعث 
تحســین جهانیان، ترویج اســلام و توجه 
ملت ها به قرآن دانستند و فعالیت ملت یمن 
و دولت انصــارالله را در دفــاع از مردم غزه، 

مصداق بارز جهاد فی سبیل الله خواندند.
حضرت آیت الله خامنــه ای در ابتدای این 
دیدار، مــاه رجب را از بــا فضیلت ترین ایام 
ســال خواندند و آحاد مردم و مؤمنان را به 
استفاده هرچه بیشــتر از این نعمت بزرگ 
الهی و ادعیه خوش مضمون آن و توســل و 

انابه و استغفار توصیه کردند.
رهبر انقلاب اســلامی امامت جمعه را جزو 
ســخت ترین کارها دانســتند؛ چرا که امامِ 
فریضه الهی نماز جمعه، هم باید به حضرت 
حق متوجه باشــد و رضایت او را هدف قرار 
دهد و هم منافع مــردم و رضایت آنان را در 

نظر بگیرد.
ایشان توجه به مردم در فریضه نماز جمعه را 
نشانه ای از جایگاه اساسی مردم در اسلام و 
نقش بسیار برجسته آنان در حیات و تحرک 
اسلامی برشمردند و افزودند: نقش آفرینی و 
حق مردم در نظام اسلامی به گونه ای است 
که به فرمــوده امیرمومنــان)ع( اگر مردم 
نخواهند و نیایند، تکلیف از شخصِ صاحب 
حقی مانند ایشان هم ســاقط است؛ اما اگر 
مردم خواســتند، پذیرش مســئولیت بر او 

واجب می شود.
رهبر انقلاب با استناد به آیه ای از قرآن کریم 
درباره یاری کردن پیامبــر)ص(، افزودند: 
خداوند دســت یاری مؤمنــان را در ردیف 
نصرت و کمک خود به پیامبر بیان می کند و 
این نشان می دهد که هرکس در هر رتبه ای 
و درجه ای، در انجام دادن وظایف به کمک 

مردم نیازمند است.
ایشان با اشاره به وظایف متفاوت مسئولان 
و اشــخاص مؤثر در جامعه برای جذب و به  
صحنه  آوردن مــردم، گفتند: حکمت الهی 
نماز جمعه، تأمیــن اصل حضــور مردم و 
ارتقاء و گسترش این حضور است؛ به همین 
علت، امام جمعه موظف است در خطبه ها با 
نمازگزاران حرف بزنــد و به آن ها فکر و راه و 

برنامه ارائه کند.
حضرت آیت الله خامنه ای، موعظه در معنای 
وسیع این کلمه را محور اساسی خطبه های 

نمــاز دانســتند و افزودنــد: موعظه فقط 
مختص مســائل معنوی و اخلاقی نیســت 
بلکه زمینه های سیاســی و اجتماعی را هم 

شامل می شود.
ایشان آگاه کردن مردم از »قضایای داخلی 
و جهانی، توطئه ها و نقشــه های دشــمن و 
نیازهــا و واقعیات جامعــه« را جزو الزامات 
محتوایــی خطبه ها برشــمردند و در بیان 
مصادیقــی از موعظه های اجتماعی گفتند: 
ضرورت افزایش جمعیــت و تقویت نیروی 
انسانی کشــور، تبیین مســئله ازدواج در 
سن مناســب و تشــریح ضرورت پرهیز از 
اســرافِ حقیقتا زیان آور در موارد متعدد از 
جمله زمینه هایی اســت که نیاز به موعظه 

اجتماعی دارد.
رهبر انقلاب مواعظ اخلاقی را هم بســیاری 
ضروری و موجب لطافت روحی برشمردند 
و در جمع بندی این بخش از سخنان شــان 
گفتنــد: هــدف خطبه هــا و موعظه های 
سیاســی، اجتماعی و اخلاقی غنی ســازی 
فکری مخاطبان اســت تا ذهن آن ها درباره 
مســائل و راه حل هــای زندگی فــردی و 

اجتماعی تقویت شود.
رهبر انقــلاب در ادامــه ی بیــان الزامات 
خطبه های نمازجمعه، مسئله »نیازسنجی 
و مخاطب شناســی« را مــورد تأکید قرار 
دادند و گفتند: مخاطبان نمازجمعه طیفی 
از زن و مرد و پیر و جوان با ســطح ســواد و 
آگاهی مختلف هســتند و هنــر امام جمعه 
بیان مطالبی است که هر کدام از مخاطبان، 

بتوانند از آن بهره خود را داشته باشند.
ایشان با اشــاره به قرار داشتن ذهن جوانانِ 
امروز در معرض انبوه ورودی ها و ســخنان 
متفاوت، شــناخت مســائل ذهنی آنان را 

لازمه پاسخگویی درست به نیازها دانستند 
و افزودنــد: برای نیازســنجی و شــناخت 
صحیح ذهن مخاطب، معاشــرت با مردم و 

مردمی بودن امام جمعه ضروری است.
حضرت آیت الله خامنــه ای، مطالعه و انس 
با قرآن و حدیــث و کتاب هــای معارفی را 
ضرورتی مهم برای غنابخشی به خطبه های 
نمازجمعــه و پاســخ صحیح بــه نیازهای 
مخاطبان خواندند و گفتنــد: یک ضرورت 
دیگر برای ایفــای مأموریت مهــم امامت 
جمعه، دلســوزی و محبت ورزیدن به مردم 

است.
ایشــان در تبییــن ویژگی هــای بی نظیر 
مــردم ایــران به عنــوان مردمــی عمیقاً 
دوست داشــتنی، گفتند: مردم ما مردمی 
بسیار خوب و مؤمن هستند و حتی کسانی 
که به برخی ظواهر ملتزم عملی نیســتند، 
دلشــان با خدا و معانــی و مفاهیم معنوی 
اســت؛ ضمن اینکه ملتزم نبــودن در عمل 
به نوعی در برخی رفتارهــای همه ما وجود 

دارد.
رهبر انقلاب، وفاداری و آمادگی برای حضور 
در میدان های گوناگون دفاع از ایران و نظام 
اســلامی در مقابل انواع تهاجــم تبلیغاتی، 
عملــی، سیاســی و اقتصــادی بدخواهان 
را دیگــر ویژگی ممتــاز مــردم خواندند و 
خاطرنشان کردند: مردم ما در هر موقعیتی 
که کشــور و انقلاب نیاز به دفاع داشته است 
با به خیابان آمدن، صبر، شــعار و حمایت و 
حتی با رفتن به میدان جنگ، وفاداری خود 
را نشان داده اند و به همین علت امام بزرگوار 
قاطعانــه می فرمود ایمان مــردم ما بهتر از 

ایمان مردم صدر اسلام است.
ایشان افزودند: به معنی واقعی باید قدردان 

مردم مؤمن، علاقه مند، وفادار و هوشــمند 
ایران باشــیم و آنها را عمیقا دوست بداریم؛ 
ضمــن اینکه محبــت به مــردم همچون 
اکســیری اســت که باعث اثرگذاری حرف 

شما در دل مردم خواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای، دعوت به تقوا در 
خطبه های نمازجمعه را محدود به مســائل 
فردی ندانستند و گفتند: در قرآن به تعاون 
و همکاری در کار خیر و تقوا ســفارش شده 
اســت؛ بنابراین تقوا یک امر اجتماعی هم 

است.
ایشــان با تأکید بــر اینکه اســلام، دینی 
سیاسی اســت و همه مســلمانان باید در 
صحنه سیاســت حضور داشــته باشــند، 
افزودنــد: البتــه میدان سیاســت میدانی 
لغزنده اســت و برای جلوگیری از لغزش ها، 
مجهــز شــدن بــه »تقــوای سیاســی، 
خویشتنداری و چشــم باز« ضروری است 
که در این صورت جنگ روانی دشــمن هم 

بی اثر می شود.
رهبر انقــلاب، ملامت و ســرزنش گری در 
مقابل هر حرف یــا کار خوب را از نمونه های 
جنگ روانی دشمن دانستند و گفتند: بنا به 

دستور قرآن از سرزنش ها نباید ترسید.
حضرت آیــت الله خامنه ای، تشــویق آحاد 
مردم به حضــور در میدان هــای مختلف 
سیاســی و اجتماعــی را در خطبه هــای 
نمازجمعه ضــروری خواندنــد و افزودند: 
تشــویق مردم به کارهای خیــر اجتماعی 
ماننــد مشــارکت در ســاخت مدرســه و 
بیمارســتان و کمــک بــه آزادی زندانیان 
نیازمند و یا تشــویق به حضــور در میدان 

سیاسی مانند انتخابات، کاری لازم است.
ایشان حضور در انتخابات را هم وظیفه و هم 

حقّ مردم دانستند و گفتند: حضور مردم در 
انتخابات به معنای حقیقی کلمه لازم است؛ 
البته انتخابــات صرفاً تکلیف نیســت بلکه 
حق مردم اســت که بتوانند قانون گذاران، 
مجریان قانون و یا اعضای مجلس خبرگان 
را انتخــاب کنند.رهبر انقلاب بــا تأکید بر 
اینکه جهاد تبیین در تشویق مردم به حضور 
در صحنه مؤثر اســت، صرف دعوت زبانی 
را کافی ندانســتند و افزودنــد: عمل، روی 
خوش، زبان پاسخگو و حضور در جمع های 
گوناگون مردم بخصوص جمع های جوانان 
ضروری است.حضرت آیت الله خامنه ای در 
بخش پایانی سخنانشــان، با تأکید بر اینکه 
امروز دست خدا در مســئله بین المللی غزه 
قابل مشــاهده و نمایان است، گفتند: مردم 
مظلوم و مقتدر غزه توانســتند دنیا را تحت 
تأثیر مبارزات خود قرار دهند و امروز دنیا به 
این مردم و مبارزان و گروه مقاومت آن ها به 

چشم قهرمان نگاه می کند.
ایشان برجسته شــدن مظلومیت و در عین 
حال پیروزی مردم غزه در چشــم جهانیان 
را از آثار و برکات صبر و توکل آنان خواندند 
و افزودنــد: در مقابل، امروز کســی در دنیا 
قائل بــه پیــروزی رژیم غاصــب و خبیث 
صهیونیستی در جنگ نیست و در نظر آحاد 
مردم دنیا و سیاسیون، این رژیم، موجودی 
ظالم، بی رحم ، گرگ خونخوار و شکســت 

خورده و متلاشی است.
رهبر انقلاب با تأکید بر اینکــه مردم غزه با 
ایستادگی خود اسلام را در چشم انسان های 
جســتجوگر عالمَ، ترویج و قرآن را محبوب 
کردند، از خداونــد ســربلندی روزافزون 
مبارزان جبهه مقاومــت بخصوص مردم و 

مبارزین غزه را مسألت کردند.
ایشــان همچنین بــا تمجید و تحســین 
کار بــزرگ ملت یمــن و دولــت انصارالله 
در پشــتیبانی از مردم غزه، خاطرنشــان 
کردند: یمنی هــا به مجــاری حیاتی رژیم 
صهیونیســتی ضربه وارد کردند و از تهدید 
آمریکا نترســیدند چرا که انسانِ خداترس 
از غیرِ خدا نمی ترســد و این کار آنها حقاً و 

انصافاً مصداق جهاد فی سبیل الله است.
حضرت آیت الله خامنه ای ابــراز امیدواری 
کردند: به اذن پــروردگار این مجاهدت ها، 
مقاومت ها و فعالیت ها تا پیروزی ادامه پیدا 
کند و خداوند نصرت و یاری خود را شــامل 
همه کسانی نماید که در راه مورد رضایت او 

حرکت می کنند.
پیش از بیانات رهبر انقلاب، حجت الاسلام 
شــورای  رئیــس  علی اکبــری  حــاج 
سیاست گذاری ائمه جمعه به بیان گزارشی 
از بیست وششــمین اجلاس ائمه سراســر 
کشــور با حضور قریب به ۹۰۰ امام جمعه 

پرداخت.
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اطلاعیه سازمان برنامه و بودجه
 مصوبات کمیسیون تلفیق بودجه مجلس

 بار مالی دارد
ســازمان برنامه و بودجه در اطلاعیه ای از مصوبات کمیســیون تلفیق 

بودجه مجلس شورای اسلامی انتقاد کرد.
 در اطلاعیه سازمان برنامه و بودجه آمده اســت: به آگاهی مردم ایران 
می رســاند نمایندگان عضو کمیســیون تلفیق بودجه در روز گذشته 
احکام الحاقی متعددی را که بار مالی آن ها تامین و پیش بینی نشــده 

است، علی رغم مخالفت نمایندگان دولت به تصویب رساندند.
در این اطلاعیه عنوان شده است: با توجه به پوشش خبری گسترده این 
مصوبات و ایجاد انتظارات احتمالی در برخی هموطنان ، لازم به تاکید 
اســت که این مصوبات در مرحله تصویب نهایــی در صحن مجلس و یا 
در مرحله تایید توســط شــورای محترم نگهبان ممکن است با چالش 
مغایرت با اصل ۷۵ قانون اساســی مواجه شــده و از تصویب نهایی باز 

بماند.

وزیر جهاد کشاورزی بیان کرد
تسهیل در صدور مجوزهای بخش کشاورزی

وزیر جهاد کشــاورزی پرداختن به مسایل صدور مجوز، تعرفه صادرات 
و تسهیل سرمایه گذاری را از اولویت های وزارتخانه خواند و بر تشریک 

مساعی در حل مسایل با کشاورزان و مسوولان محلی تاکید کرد.
 محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشــاورزی گفت: صــدور مجوزها از 
مسائل مهمی است که باید به آن پرداخته شود. ما وظیفه داریم مسیر را 
برای ســرمایه گذاران و تولیدکنندگانی که تمایل به سرمایه گذاری در 
بخش های مختلف دارند تســهیل و هموار کنیم و این روند طبق برنامه 

پیش می رود.
وی درباره تعرفه گوجه فرنگی خاطرنشان کرد: در جلسات کارشناسی 
و تخصصی مفصــل، عوارض و تعرفه ها مورد بررســی قــرار می گیرد، 
بررسی های میدانی و مذاکره با کشاورزان و مسؤولان محلی نیز در این 
خصوص خواهیم داشت، همچنین شــنبه هر هفته جلسه کارشناسی 

در این زمینه در وزارت جهاد کشاورزی برگزار می شود.
وزیر جهاد کشــاورزی افزود: اولویت اول ما تأمین نیاز داخل اســت و 
در فراوانی تولید می توانیم به ســمت صادرات برویم. تعرفه گوجه ۵۵ 
درصد بود که شــنبه به ۱۰ درصد کاهش یافت، تعرفه پیاز هم از ۱۰۰ 
درصد بــه ۴۰ درصد کاهش یافت تــا بازرگانان مشــکلی در صادرات 

نداشته باشند.

وهای فرسوده پرداخت تسهیلات به صاحبان خودر
رییس ســتاد نوســازی ناوگان و اســقاط خودروهای فرسوده گفت: 
با مبالغ واریز شــده در صندوق توســعه و تحقیقــات وزارت صمت از 
محل واریزی هزینه گواهی اســقاط به صاحبان خودروهای فرسوده، 

تسهیلاتی ارائه می شود.
 مهران ســالاریه در مصاحبه تلویزیونی اظهار کرد: بر اساس اصلاحیه 
مــاده ۱۰ قانون ســاماندهی صنعت خــودرو، همه خودروســازان و 
واردکنندگان موظف هســتند برای دریافت مجوز شماره گذاری، )در 
صورت نبود گواهی اســقاط( نســبت به واریز عوارض اسقاط مربوطه 

اقدام کنند.

وی گفت: خودروسازان به طور کلی به دو دسته خودروسازان مونتاژی 
و غیرمونتاژی تقســیم می شوند، خودروســازان مونتاژی برای شماره 
گذاری باید گواهی اسقاط ارائه دهند، اما خودروسازان غیرمونتاژی که 
شامل خودروهای ســواری بالای ۴۰ درصد داخلی سازی، خودروهای 
تجاری و موتورســیکلت می شــوند، می توانند در صورتــی که گواهی 
اسقاط به اندازه کافی در سامانه وجود نداشته باشد، برای پرداخت ۱.۵ 
درصدی ارزش خودرو به حساب صندوقی که قانون در نظر گرفته است 

اقدام و مجوز شماره گذاری دریافت کنند.
رییس ستاد نوســازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرســوده افزود: از 
ابتدای امسال که مسؤولیت این کار به ســتاد نوسازی ناوگان و اسقاط 
خودروهای فرســوده ســپرده شــده، تعدادی از خودروها با پرداخت 
عوارض ۱.۵ درصدی )عوارض نقــدی( و تعدادی هم بــا ارائه گواهی 

اسقاط، شماره گذاری شده اند.
ســالاریه می گوید: خوشــبختانه در آئین نامه اجرایی ماده ۱۰ قانون 
ســاماندهی صنعت خودرو که بــه زودی تصویب خواهد شــد، پیش 

بینی های لازم انجام شده که گواهی اسقاط به اندازه کافی تولید شود.
وی اضافه کرد: پیش بینی های ســال آینده نیز این اســت که گواهی 
اســقاط به اندازه کافی وجود خواهد داشــت و حتی همه خودروهایی 
که قبلًا می توانســتند در صورت نداشــتن گواهی اســقاط، عوارض 
نقدی را پرداخت کنند، دیگر بــه آن هم نیازی ندارند، بر این اســاس 
به خودروســازان هم اعلام کرده ایم به نحوی برنامه ریزی کنند که در 

آینده به سمت پرداخت عوارض گواهی اسقاط پیش نروند.
رییس ستاد نوسازی ناوگان و اســقاط خودروهای فرسوده گفت: قرار 
اســت از مبالغی که از عوارض نقدی )عوارض ۱.۵ درصدی( در حساب 
صندوقی که پیش بینی شده جمع شده، بعد از گردش خزانه داری کل، 

به صاحبان خودروهای فرسوده تسهیلاتی ارائه شود.

ثبت نام دریافت اینترنت رایگان تا پایان دی ماه 
ادامه دارد

طبق گفته وزیر ارتباطات بــرای دریافت بســته اینترنت هدیه دولت 
تا آخر دی ماه فرصت ثبت نام اســت و تاکنون ۳.۵ میلیــون نفر برای 

دریافت این بسته اینترنت ثبت نام کرده اند.
با گذشت چندین سال از ثابت ماندن تعرفه های اینترنت، این تعرفه ها 
سه هفته قبل و با رعایت شرایطی از سوی رگولاتوری، حدود ۳۴ درصد 
افزایش پیدا کرد. به دنبال انجام این موضوع وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با ارســال پیامکی به تمامی شــهروندان خبر از فعال سازی 

اینترنت رایگان را داد.
اگرچه در پیامک ارسال شده زمان ثبت نام ۱۲ دی ماه اعلام شد اما در 
نهایت دو روز زودتر یعنی دهم ماه جاری گزینه ثبت نام اینترنت رایگان 
برای همه شهروندان از طریق مراجعه به ســامانه پنجره ملی خدمات 

دولت هوشمند به آدرس my.gov.ir فعال شد.
نحوه دریافت بسته اینترنتی رایگان اهدایی از سوی دولت به این صورت 
است که در قدم اول کاربران باید از میان شماره های خود یک شماره را 

برای دریافت این اینترنت انتخاب کنند. 
در مرحله بعد باید وارد ســایت پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند 
شوند، پس از وارد کردن شماره موبایل و احراز هویت وارد صفحه اصلی 
شــوند، گزینه فعال ســازی اینترنت رایگان را انتخاب و در مرحله آخر 
شماره تلفنی که می خواهند این اینترنت بر روی آن فعال شود را وارد و 

بر روی کلید تأیید کلیک کنند.

بازار

خریدار  ســخنگوی اقتصــادی دولت با 
بیان اینکه نرخ مشارکت اقتصادی به ۴۱.۵ 
واحد درصد رســیده اســت، اظهار کرد: در 
دولت ســیزدهم ۷۰۵ هزار شغل جدید در 
پاییز امسال ایجاد شده و نرخ بیکاری به ۷.۶ 
درصد کاهش یافته و ۶ دهــم واحد درصد 
نســبت به پاییز ســال قبل کاهش داشته 
است و در ۷ استان کشــور همچنان شاهد 

نرخ بیکاری ۲ رقمی هستیم.
 »ســید احســان خانــدوزی« در مقدمه 
نشســت خبری خود با بیــان اینکه هدف 
گذاری دولت سیزدهم این بوده که با ایجاد 
سیاست های پولی کلان به کاهش سرعت 
موتور تورم کمک کنــد، تصریح کرد: یکی 
از اقدامات کاهش رشــد نقدینگی اســت 
که در دســتور کار ســتاد اقتصادی دولت 
بوده و براســاس آخرین آمار بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی، نرخ رشــد نقدینگی در 
۱۲ ماهه منتهی به پایــان آذر ۱۴۰۲ به ۲۷ 
درصد رسیده اســت. این عدد نسبت به آذر 
ماه سال گذشــته که ۳۳.۴ درصد بود، ۶.۴ 
درصد کاهش داشته اســت. رشد پایه پولی 
۱۲ ماهــه در ادامه روند نزولــی خود از ۴۵ 
درصد فروردین امســال به ۳۳.۵ درصد در 

پایان آذر ۱۴۰۲ کاهش یافته است.

کاهش رشد نقدینگی از 33.4 درصد 
به 27 درصد

وی افزود: روند فعلی میزان رشد نقدینگی 
در مقایسه با ســال شــروع دولت در سال 
جاری در اکثــر ماه ها نصــف و در مواردی 
یک سوم بوده اســت در ۹ ماهه امسال رشد 
میانگیــن نقدینگــی ۱.۷ درصــد بوده در 
حالی که در سال ۱۴۰۰ به طور متوسط ۲.۷ 
درصد بود که این آمار ثبات اقتصاد کلان در 

حوزه کدهای پولی را به ما گزارش می دهد.

کنترل نقدینگی و نوسانات ارزی 
خاندوزی با بیان اینکه اخیرا گفته شده رشد 
پایه پولی منفک از نقدینگــی بر تورم موثر 
است، خاطر نشــان کرد: این حرف چندان 
دقیق نیســت، در حال کنترل نقدینگی و 
نیز کنترل نوسانات ارزی هســتیم لذا این 
ادعاها واقعی نیست و پایه پولی در شرایطی 
که نقدینگی در حال کنترل اســت، بر تورم 
اثرگذار نیست و امیدواریم به رقم ۲۵ درصد 

رشد نقدینگی تا پایان امسال برسیم.
وزیر اقتصاد گفت: تورم نقطــه به نقطه در 
پایــان آذرمــاه ۱۵ واحد درصــد کمتر از 
مدت مشابه سال گذشــته بوده است و در ۹ 
ماهه اخیر کنترل شــده است گزارش های 
صندوق بین المللی پول نیز از کاهش تورم 

ایران در سال آتی حکایت دارد.

ایجاد 700 هزار شغل
به گفته سخنگوی اقتصادی دولت در پاییز 
امسال نسبت به پاییز ســال قبل ۷۰۰ هزار 
شغل ایجاد شده و نرخ بیکاری به ۷.۶ درصد 
کاهش یافته و ۶ دهم واحد درصد نسبت به 

پاییز سال قبل کاهش داشته است.
وی خاطرنشــان کــرد: کاهــش بیکاری 
همزمان با رشد مشــارکت اقتصادی با نیم 
واحد درصد به عدد ۴۱.۵ درصد رســیده و 
پاییز امســال ۶۱۲ هزار متقاضی کار جدید 
به بازار معرفی شده است و ۷۰۵ هزار شغل 
ایجاد شده که نســبت به پاییز سال قبل ۴ 
برابر متوسط سالانه رشد اشتغال در دولت 
قبل اســت یعنــی در دولت ســیزدهم در 
هر فصل بــرای ۱۱۰ هزار نفر ایجاد شــغل 
شده اســت البته در حوزه فارغ التحصیلان 
دانشگاهی علی رغم روند کاهشی آن هنوز 
با رقــم مطلوب فاصله داریــم، همچنان در 
۷ اســتان نرخ بیکاری دو رقمی و بالای ۱۰ 
درصد اســت که تمام تلاش وزارت کار این 
است که در اســتان هایی که رقم بیکاری دو 

رقمی است این نرخ را کاهش دهد.
ســخنگوی اقتصــادی دولت ادامــه داد: 
امیدواریــم بتوانیــم رشــدهای اقتصادی 
قریب ۴ درصدی دو ســال گذشته همزمان 

با رشد اشتغال تداوم یابد. 

دولت بنایی برای کنار گذاشتن سامانه 
یکپارچه خودرو ندارد

وی افزود: هیچ بنایی برای کنار گذاشــتن 
ســامانه یکپارچه عرضه خــودرو علی رغم 
شایعاتی که مطرح شده، در دولت سیزدهم 

وجود ندارد.

1402 ملک دولت به فروش می رسد
وزیر اقتصاد در پاســخ به پرسشــی درباره 
فعالیت کمیتــه مولدســازی دارایی های 
مــازاد دولت گفــت: تاکنون ایــن کمیته 
۲۶ جلســه برگزار کرده و هزار و ۸۵۱ ملک 
مازاد معرفی شــده و مــورد تصویب هیات 
عالی مولدســازی قرار گرفته است و ۴۲۰ 
ملک دیگر در دســتور کار هفتــه های آتی 
قرار دارد. ۱۴۰۲ ملک هــم از ۱۸۵۱ ملک 
مذکور، در مســیر ارزش افزایی هســتند 

تا کنون ۹۹ ملک به فروش رســیده است، 
بخش هایــی از دارایی های دولــت هم به 
شکل تهاتری در اختیار پیمانکاران عمرانی 
برای خاتمه یافتن پــروژه های عمرانی قرار 
می  گیرد و رقم آن بســیار بیشتر از فروش 
مستقیم املاک دولت اســت در هر استانی 
هم املاک راکد و مــازاد دارند، برای تکمیل 
پروژه هایی مانند تکمیل بیمارســتان ها و 
مدارس معطل مانده و نیمه تمام در استان 

ها، قرار خواهد گرفت.

برنامه وزارت جهاد برای تامین گوشت 
مرغ و قرمز شب عید و ماه مبارک 

رمضان
ســخنگوی اقتصادی دولت درباره قیمت 
گوشــت مرغ و گوشــت قرمز با اشــاره به 
نوســانات قیمتی این دو کالا در دو ســال 
اخیر اظهار کــرد: رییس جمهور دســتور 
اکید برای رفع این مشــکل داشــت در ماه 
گذشــته به جهت کاهش جوجه ریزی در 
مهر ماه شاهد افزایش قیمت مرغ بودیم که 
با اتخاذ تدابیری باعث شد در روزهای اخیر 
وضعیت بــازار بهبود یابــد. در دی ماه قرار 
اســت ۱۵۰ میلیون قطعه جوجه ریزی رخ 
دهد مسأله واردات هم پیگیری شده و بانک 
مرکزی تأمیــن ارز واردات نهاده های دامی 
را در دســتور کار دارد کشــتی های معطل 
در لنگرگاه ها هم به ســرعت در حال تخلیه 
هستند و دیگر هیچ کشتی معطل در بنادر 
نداریم، نه تنها بــرای افزایش قیمت مرغی 
که در ماه گذشته رخ داد برنامه داریم، بلکه 
برای تامین گوشــت مرغ و قرمز شب عید و 
ماه مبارک رمضان هــم وزارت جهاد برنامه 
ویژه ای دارد.وزیر اقتصــاد درباره تخلفات 
ارزی لاستیک اظهار کرد: پرونده لاستیک 
مربوط به دهه ۹۰ است که از سوی نهادهای 
اجرایی و قضایی در دســت پیگیری است و 
آخرین وضعیــت آن را قــوه قضاییه اطلاع 

رسانی خواهد کرد.

بخش عمده نوسانات ارزی اخیر ناشی 
از تحولات نظامی منطقه است

خانــدوزی در خصــوص افزایش نــرخ ارز 
در روزهــای اخیر بیان کــرد: بخش عمده 
نوســانات ارزی روزهــای اخیر ناشــی از 
تحــولات نظامی منطقه اســت بــه ویژه 
پس از حمله به یمــن نااطمینانی هایی در 
کشــورهای منطقه از جمله ایــران ایجاد 
کرد که با فروکــش کردن ایــن التهابات، 
شــاهد بازگشــت آرامش به بازار هستیم 
همچنین توقف کشتیرانی چینی ها هم به 
مناسبت سال نوی میلادی و رشد تقاضای 
درخواست حوزه های حمل کالا در افزایش 

نرخ ارز بی تاثیر نیست.
وی درباره بهره وری گفت: در لایحه بودجه 
ســال آینده میزان تخصیص بودجه با بهره 
وری گره خورده است اگر مدیری احساس 
کند کــه در هر صــورت منابــع تخصیص 
می یابد، دیگر تعهدی بــرای افزایش بهره 
وری نخواهــد داشــت، در حوزه ســرمایه 
گذاری های داخلی و خارجــی هم وزارت 
اقتصاد مکلف به دستیابی به رشد اقتصادی 
۸ درصدی است که بخشی از آن باید از محل 
بهره وری تامین شود، صندوق توسعه ملی 
احکام بسیاری در برنامه هفتم دارد. اطلس 
سرمایه گذاری هم باید در سال اول اجرای 
برنامه هفتم مدون شود تا کنون ۵۲۹ طرح 
سرمایه گذاری خارجی در دولت سیزدهم 
به ارزش بیش از ۹ میلیارد دلار تصویب شده 
و در فرآیند اجرا قرار گرفته است.سخنگوی 
اقتصادی دولت درباره تعیین دستمزدهای 
منطقه ای با بیــان اینکه این مســأله چیز 
جدیدی نیســت، عنوان کرد: ایــن برنامه 
اخیرا به کمیته مزد شواری عالی کار ارجاع 
شده و دیروز جلســه کمیته مزد این شورا با 
حضور نمایندگان دستگاه ها و تشکل های 
کارگری و کارفرمایی تشکیل شد و به بحث 
گذاشته شــد اما تا کنون تصمیم خاصی در 

این زمینه گرفته نشده است.

۶33 هزار فقره تسهیلات ازدواج به 
مبلغ بیش از 135 همت پرداخت شد

وی درباره دستور ریس جمهور در زمینه وام 
ازدواج گفت: بانک مرکزی قرار شــده ۱۲۵ 
هزار زوج متقاضی جدید عــلاوه بر قبلی ها 
را برای بانک ها مکلف به پرداخت تسهیلات 
ازدواج کنند بانک های قرض الحسنه هم به 
این روند افزوده می شــوند از ابتدای امسال 
۶۳۳ هزار فقره تســهیلات ازدواج به مبلغ 
بیش از ۱۳۵ همت تــا ۲۴ دی ماه پرداخت 
شده که ۲۸ درصد بیشتر از مدت مشابه سال 
قبل اســت، عملکرد برخی بانک ها در حوزه 
تســهیلات تکلیفی به طور کامل انجام شده 
ولی برخی بانــک ها عقب ماندگــی دارند.
خانــدوزی در خصوص بدهی بانــک ها به 
بانک مرکزی گفت: مجموعه عوامل دســت 
به دســت هم داده اند که بدهی شبکه بانکی 
به بانک مرکزی افزایش یابد، نخســت آنکه 
ایجاد حســاب واحد خزانه موجب شــده تا 
برخی بانک هــا دچار ناترازی هایی شــوند 
و مجبــور به اســتقراض از بانــک مرکزی 
شــوند؛ همچنین سیاســت بانک مرکزی 
برای کنترل تورم و رشــد نقدینگی سپرده 
قانونی بانک ها را افزایــش داد و بانک هایی 
که در معرض ناترازی هســتند را مجبور به 
استقراض از بانک مرکزی کرد بی انضباطی 
بدهی بانک ها هم به این بدهی ها دامن زده 
اســت اما چون دو مورد اول جزو سیاســت 
های اصلاح ســاختاری اقتصادی دولت بود 
پیش بینی شــده بود اما عامل آخــر را باید 
با اصلاح عملکــرد بانک ها برطــرف کرد.
وزیر اقتصاد در خصــوص برخی تصمیمات 
در زمینه عرضه خوردو تا ۵ درصد حاشــیه 
نرخ بــازار که بــه ایجــاد التهــاب در بازار 
خودرو انجامید اذعان کرد: سیاســت اصلی 
وزارت صمت در این زمینه اصلاح ســاختار 
عرضه خودرو و تمرکز بیشــتر بر کیفیت و 
اصلاح بــازار و ارتقای فنــاوری محصولات 
و همچنین افزایش تولیــد داخل و واردات 
خودروی خارجی اســت که به ایجاد تعادل 
حوالی قیمت های تمام شــده تولید است، 
با توجه به شــرایطی که در اقتصاد کشــور 
داریم که تقاضای خودرو ســرمایه ای است 
و نه تقاضای واقعی مصرفی، هیچ برنامه ای 
برای کنار گذاشتن ســامانه یکپارچه عرضه 
خــودرو نداریــم.وی درباره رشــد حداقل 
حقــوق کارمنــدان دولت در کمیســیون 
تلفیق مجلس گفت: دولت این متوســط را 
۱۸ درصد تعیین کرده بود اما در کمیسیون 
تلفیق لایحه بودجه کلمه متوســط حذف و 
حداقل حقــوق را ۲۰ درصد تعیین کرده اند 
که این مصوبه ۲۰ همــت منابع جدید می 
طلبد.ســخنگوی اقتصــادی دولت گفت: 
تلاش دولت این است که ما به ناترازی دامن 
نزنیم و به دنبال آن هســتیم که هر مصوبه 
ای قرار اســت جایگزین شــود به شرط در 
نظر گرفتن منابع پایدار باشــد که منجر به 
تاترازی نشود اگر این اتفاق رخ دهد از منظر 

کارشناسان منابع پایداری نخواهند بود.

وزیر صمت با بیــان اینکه ۸ خــودروی جدید برقی را 
به زودی رونمایی خواهیم کرد، گفت: ما تعرفه خودرو 
برقی را به یک درصد رساندیم؛ این شاهد این ادعاست 

که دولت به فکر کمک به مردم است.
 عباس علی آبــادی، وزیر صنعت، معــدن و تجارت در 
آیین رونمایی از تاکسی های برقی شهر تهران با حضور 
شهردار تهران، معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
تهــران، سرپرســت ســازمان مدیریت و نظــارت بر 
تاکسیرانی و رییس کمیته بودجه شورای شهر تهران 
برگزار شد، گفت: خوشحالم که امروز در آیین رونمایی 
از خودروهای برقی شــرکت کردیــم. کاری بزرگ که 
بیش از ۳۰ سال در کشور سابقه علمی دارد و گروه مپنا 
بیش از ده سال اســت که روی این موضوع کار کرده و 

دانش این کار در کشور پایه ریزی شده است.
وی با بیان اینکه فناوری ایــن امر در داخل 
کشور ما نهادینه شده اســت و این افتخار را 
داریم که در حوزه فناوری خودروهای برقی 
از کشــورهای صاحب نام باشیم، اظهار کرد: 
این یک اقدام تحولی بزرگ است چرا که این 
اقدام در هندســه فکری برخی کشورها قرار 

نمی گیرد. برقی سازی از اهداف دولت سیزدهم است 
و ما جزو کشورهایی هستیم که در مقیاس کشورهای 

درجه اول و صاحب نام در این زمینه هستیم.
علی آبادی بیان کرد: خودروهای گازسوز خوب هستند 
و مزیت آنها برای کشــور ما عدم مصرف بنزین اســت 
اما با این خودروها نمی توان هوای شــهر را پاک کرد. 

ماشــین های برقی این مزیــت را دارند که 
تولید آلودگی نمی کنند. البته مســائل خود 
را خواهد داشــت و شــهرداری باید به فکر 
چگونگی بازیابی باتــری خودروهای برقی 
باشــد.وزیر صمت ادامه داد: اگــر همه ما به 
موضوع محیط زیست اهتمام نکنیم زندگی 
تلخی  در آینده خواهیم داشــت. ماشــین 
هایی که رونمایی می شــوند تا حــدودی در این حوزه 
موثرند. این ماشین ها ســطحی از هوشمندی را دارند.  
این هوشمندســازی می تواند به بهبود محیط زیست 
کمک کند. این ماشــین ها اشــتراکی و ارتقا پذیرند. 
اشتراکی کردن ماشــین ها از جمله اقداماتی است که 
می توان در راستای کمک به محیط زیست انجام داد.

وی با بیان اینکه ۸ خودروی جدیــد برقی را به زودی 
رونمایی خواهیم کرد، گفت: بســیاری از کارخانه های 
ماشین سازی دنیا تولید خودروهای بنزینی را تعطیل 
کرده اند. خودروهای برقی دو نسل دارند. امروزی ها به 
باتری های با راندمان بالا وابسته است و این باتری ها تا 
حدودی به کار کمک می کنند.علی آبادی با اشــاره به 
اینکه تعرفه واردات خودرو سال هاست که گران است، 
گفت: ما تعرفــه واردات خودرو برقــی را به یک درصد 
رساندیم؛ این شــاهد این ادعاســت که دولت به فکر 
کمک به مردم است. خودروهای امروز بهترین نیستند 
اما جزو خوب ها هستند. خود خودروسازها مسئولیت 
پشتیبانی از این خودرو ها را بر عهده خواهند داشت تا 

آرام آرام به فرهنگ تاکسیرانی ما اضافه بشود.

وزیر

ونمایی می شود ودی ر وی جدید برقی به ز  وزیر صمت: ۸ خودر

فرمول جدید برای پرداخت حقوق کارگران 

واکنش تند کارگران به پیشنهاد وزارت اقتصاد در پرداخت دستمزد

خریدار  عضو شــورای عالــی کار تاکید 
کرد: از ســوی اکثر حاضران جلسه از جمله 
نماینده رسمی ســازمان تامین اجتماعی 
و اعضای کارگری اعلام شــد که در شرایط 
فعلی، مــزد منطقــه ای کامــلا غیرقابل 
اجراســت و توان پیاده ســازی آن نیست. 
بنابرایــن اکثریت جمع حاضــر در کمیته 

دستمزد، این گزینه را مردود دانستند.
 در حالی پیشــنهاد وزارت اقتصاد مبنی بر 
دستمزد منطقه ای در جلســه کمیته مزد 

۱۴۰۳ کارگران مطرح گردید که با مخالفت 
قاطع نمایندگان کارگران و سازمان تامین 
اجتماعی مواجه شد.تســنیم در گزارشی 
اعلام کرده اســت: کمیته مزد ذیل شورای 
عالــی کار روز گذشــته با حضور شــرکای 
اجتماعی برگزار و مقرر شــد تا بررسی های 

لازم در شورای عالی کار تشریح شود.
محسن باقری، نماینده کارگران در کمیته 
دستمزدِ ذیل شورایعالی کار، درباره کمیته 
مزد گفته است:در جلسه ای که برگزار شد 
به موضوع مــزد منطقه ای بنا بر پیشــنهاد 
وزارت اقتصــاد پرداخته شــد, نمایندگان 
کارگــری کمیتــه دســتمزد و همچنین 
نماینده تامیــن اجتماعی با اســتقرار مزد 

منطقه ای به دلایل بسیار مخالفت کردند.
وی دلایــل مخالفت را مــاده ۴۱ قانون کار 
و مــاده ۱۱۱ تأمین اجتماعــی اعلام کرد 

و گفت: بــا اجرای مزد منطقــه ای، افزایش 
مســتمری بازنشســتگان کارگری دچار 
مشکل می شــود؛ در عین حال نمایندگان 
کارگری خواســتار اجــرای بندهای یک 
و دو ماده ۴۱قانون کار قبــل از اجرای مزد 

منطقه ای شدند.
باقری ادامه داد: به دولت گفتیم چرا دستمزد 
منطقــه ای را برای کارمنــدان زیرمجموعه 
خود اجرا نمی کند و فقط به دنبال محرومیت 
مزدی کارگران اســت؛ چرا در مورد مالیات، 
سیاســت های منطقه ای برقرار نیســت به 
این شــکل که مثلًا مزدبگیران را در مناطق 
محــروم از پرداخت مالیات معــاف کنند. یا 
اینکه چرا تولید ثروت و توزیع ضریب جینی 
در کشور متوازن نیســت.وی تاکید کرد: از 
سوی اکثر حاضران جلســه از جمله نماینده 
رسمی ســازمان تامین اجتماعی و اعضای 

کارگری اعلام شــد که در شرایط فعلی، مزد 
منطقــه ای کاملا غیرقابل اجراســت و توان 
پیاده ســازی آن نیســت. بنابراین اکثریت 
جمع حاضر در کمیته دســتمزد، این گزینه 
را مردود دانســتند.باقری با تأکید بر اینکه 
ورود به بحث ســبد معیشــت در جلسه ای 
که گذشت انجام نشــد گفت: فقط بحث مزد 
منطقه ای به پیشــنهاد وزارت اقتصاد مورد 
بررســی قرار گرفت.احمد غریوی, مدیرکل 
روابــط کار و جبران خدمــت وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعــی از برگــزاری اولین 
نشســت کمیته مشــورتی دســتمزد سال 
۱۴۰۳خبــر داد.وی اعلام کرد: براســاس 
مصوبات نشســت ۳۳۲شــورای عالی کار 
مبنی بر اســتفاده از پژوهش ها و یافته های 
مطالعــات صورت گرفتــه در زمینه تعیین 
دستمزد و بررســی ابعاد مختلف آن، کمیته 

مشورتی دســتمزد، امروز دوشنبه ۲۵دی  
ماه ۱۴۰۲ با محوریت معاونــت روابط کار و 
با حضور نمایندگان کارگــران، کارفرمایان، 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت، وزارت 
امور اقتصادی و دارایــی، مرکز پژوهش های 
مجلس شــورای اسلامی، ســازمان تأمین 
اجتماعــی، مرکــز آمار ایــران، انســتیتو 
تحقیقات تغذیــه و صنایع غذایی کشــور و 
ســایر صاحب نظران در محل وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی تشکیل شد.
غریوی افــزود: پس از بررســی و تبادل نظر 
نماینــدگان دولــت و شــرکای اجتماعی 
)نمایندگان کارگری و کارفرمایی( در زمینه 
پیشنهادات ارائه شــده، مقرر گردید مباحث 
تکمیلی در جلســات بعدی مطرح و نتیجه 
پس از جمع بندی در جلســه آتی شــورای 

عالی کار ارائه شود.
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سردار رضایی:
 بیش از ۶۰۰ نقطه حادثه خیز در کشور رفع 

خطر شد
جانشــین فرمانده کل فراجا از رفع خطر بیش از ۶۰۰ نفطه حادثه خیز 
در کشور خبر داد. نقاط پر تصادف یا همان حادثه خیز در شبکه جاده ای 
جز متهمان ردیف اول مرگ محســوب می شــود. نقاط حادثه خیز به 
نقاطی گفته می شود که تکرار تصادفات در یک بازه زمانی در آن منطقه 
بالا اســت. اصلاح یا حذف نقاط حادثه خیز تأثیر بســزایی در ارتقای 

ایمنی و کاهش حوادث ترافیکی و کاهش خسارات و تلفات جانی دارد.
سردار قاسم رضایی جانشین فرمانده کل فراجا درباره رفع نقاط حادثه 
خیز گفــت: وزارت راه این موضوع را در دســتور کار قرار داده اســت و 

بخشی از آن اجرایی شده و بخشی هم در حال اجرا است.
وی افزود: هماهنگی های بســیار خوبی بیــن وزارت راه و پلیس راهور 
است و طبق گزارشاتی که دریافت شده از ۳ هزار نقطه حادثه خیز بیش 

از ۶۰۰ نقطه رفع خطر و مشکلات آن برطرف شده است.
جانشین فرمانده کل فراجا گفت: با دولتی که امروز حاکم است، دغدغه 
مردم در دستور کار قرار دارد و حتماً تمام دغدغه ها و مشکلات برطرف 

خواهد شد.

برنامه ریزی برای اعطاء وام به ۳۰ تا ۴۰ هزار 
سرباز ماهر

مشــاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه 
نیروهای مســلح از برنامه ریزی برای اعطای وام بــه ۳۰ تا ۴۰ هزار نفر 
از ســربازان ماهر خبر داد.سردار موســی کمالی، با بیان اینکه موضوع 
اشــتغال یکی از دغدغه های مهم جوانان محســوب می شــود، گفت: 
در همین راســتا نیز از چند سال قبل ســتادکل نیروهای مسلح به این 
موضوع ورود کرده و قرارگاه مهارت آموزی ســربازان ایجاد شد. هدف 
از این قرارگاه آموزش حداقل یک مهارت تخصصی در کنار مهارت های 
عمومی به ســربازان وظیفه در حین خدمت بود. ایــن آموزش ها برابر 
اســتانداردهای روز به ســربازان ارائه شــده و در پایان نیز پس از اخذ 

آزمون های مختلف، گواهینامه مهارتی به سربازان داده می شود.
وی ادامه داد:  تازه ترین آمارهای ما نشــان می دهد کــه از زمان آغاز به 
فعالیت قرارگاه مهارت آموزی تا کنون یک میلیــون و ۵۰۰ هزار نفر از 
ســربازان دوره های آموزش مهارتی را طی کردند کــه از تعداد نزدیک 
۶۰ درصد مهارت های تخصصی و مابقی مهارت های عمومی بوده است. 

گواهینامه مهارتی این افراد به آنان اعطاء شده است.

مشــاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه 
نیروهای مســلح با بیان اینکــه حمایت از جوانان برای یافتن شــغلی 
مناسب و همچنین کارآفرینی و ایجاد شغل مناسب پس از پایان دوران 
خدمت ســربازی نیز ادامه خواهد داشــت، گفت: در همین راستا نیز 
سامانه سرباز ماهر ایجاد شده و سربازان ماهر پس از پایان دوره خدمت 
نیز می توانند بــا مراجعه بــه آن از خدمات مربوط بــه مهارت آموزی 
بهره مند شــوند. همچنین در رایزنی با دســتگاه های مختلف بناشد تا 

سربازان ماهر در اولویت استخدام و جذب قرار بگیرند.
کمالی همچنین به موضوع اعطای وام  به ســربازان ماهر نیز اشاره کرد 
و گفت: یکی دیگر از اقدامات حمایتی قرارگاه مهارت آموزی ســربازان 
حمایت مالی از سربازان ماهر پس از پایان دوره سربازی است. با حمایت 
مالی از این افراد می توان در ایجاد شــغل و کارآفرینی آنان مشــارکت 
داشت. در همین راستا نیز در سال گذشــته بالغ بر ۱۶ هزار و ۵۰۰ نفر 
از این تسهیلات بهره مند شــدند و در مجموع ۲۱ هزار میلیارد ریال وام 
به این جوانان پرداخت شــد. وی افزود:  همچنین برای اعطاء وام به ۳۰ 
تا ۴۰ هزار نفر دیگر نیز برنامه شده اســت و به زودی شرایط و نحوه آن 

اعلام خواهد شد. 
مشــاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه 
نیروهای مســلح با بیان اینکه نیروهای مســلح برای کمک به دولت و 
هموطنان به موضوع مهارت آموزی ورود پیــدا کرده اند گفت: موضوع 
مهارت آموزی سربازان جدی گرفته شده و  بنا داریم سربازان دوره های 

مهارتی را به خوبی طی کنند.

مدیرعامل بنیاد برکت:
سرعت آموزش در ایران با دنیا همخوانی ندارد

مدیرعامل بنیاد برکت، گفت: سرعت و پیشرفتی که مدارس و آموزش 
در دنیا دارد با سرعتی که ما امروز در سیستم آموزشی داریم همخوانی 

ندارد و ما اندکی عقب افتاده ایم.

محمد ترکمانه در دومین رویداد مدارس آینده که در تالار علامه امینی 
دانشگاه تهران برگزار شد، اظهار کرد: سرعت و پیشرفتی که مدارس و 
آموزش در دنیا دارد با ســرعتی که ما امروز در سیستم آموزشی داریم 
همخوانی ندارد و ما اندکی عقب افتاده ایم. نیاز به تلاش بیشتر است. ان 

شاءالله به کمک نخبگان این امر سرعت می گیرد.
مدیر عامل بنیاد برکت با اشاره به بحث هویت در مدارس که معطوف به 
جنس معماری و کالبد مدارس اســت، اظهار کرد: جای تاسف دارد که 
علیرغم تاکیدات امامین انقلاب و نــگاه مقام معظم رهبری به معماری 
ایرانی و اسلامی، امروز در ساختمانهایی که ســاخته می شود از جمله 

مدارس که مهم ترین ساختمان هاست، این اتفاق نیافتاده است.
وی در بخش دیگر ســخنان خود با بیان اینکه حدود ۱۶ ســال اســت 
که بنیاد برکت ایجاد شــده اســت، گفت: عمده فعالیت های این بنیاد 
معطوف به بحث مدرســه سازی بوده است. احســاس نیازی شد و این 
اتفاق رخ داد. رشــد و توســعه ای که در بنیاد اتفاق می افتد و ســرعت 
تحولی که در دنیا اســت منجر به ایجاد مدل های جدید حوزه آموزش 
و پرورش می شــود تا از دنیا عقــب نمانیم.مدیرعامل بنیــاد برکت، با 
بیان اینکه برگزاری رویداد مدارس آینده با پیشــنهاد سازمان نوسازی 
مدارس در سال گذشــته رخ داد، توضیح داد: این پیشــنهاد را در یک 
جلسه رئیس سازمان ارائه دادند و با توجه به دغدغه بنیاد برکت این کار 
را شروع کردیم. ما ســعی می کنیم جایی قرار گیریم که بیشترین اثر را 

داشته باشیم و نقطه اثرگذار از یک کار بزرگ باشیم.

دیوار

 فرمانده مرزبانی فراجا، گفت: ۱۸ باند شرارت در نقطه 
صفر مرزی سیستان و بلوچستان منهدم شدند.

ســردار ســرتیپ احمد علی گودرزی،  افزود: ۱۸ باند 
شــرارت وابســته با گروهک های ضد انقلاب و معاند 
که قصد ورود موادمخدر و ســلاح به کشور را داشتند، 
در چند روز گذشــته در نقطه صفر مرزی سیســتان و 
بلوچســتان با کشــورهای همســایه منهدم و یکی از 
آنها که زخمی نیز شــده بود، به همراه سلاح و مهمات 
دستگیر شده که جهت سیر مراحل قانونی به دستگاه 

قضایی معرفی شده است.
وی با بیان این مطلب که سیســتان و بلوچســتان در 
خط مقدم مبــارزه با موادمخدر و شــرارت قرار دارد و 

عمده کشفیات مرزبانی نیز در همین استان 
اتفاق می افتد، خاطر نشــان کرد: در منطقه 
عمومی سراوان در روزهای گذشته چند نفر 
از گروه های اشــرار که وابسته به ضد انقلاب 
و معاند بودند با ســلاح و تجهیزات دستگیر 
کردیم، در حــال حاضر، امنیــت خوبی در 
مرزهای جنوب شرقی کشــور وجود دارد، با 

تدابیر اندیشیده شــده، روز به روز شاهد وضعیت بهتر 
مرزها خواهیم بود، جای نگرانی نیســت، از تمام مردم 
استان های غیور و متدین به ویژه سیستان و بلوچستان 
برای همکاری با مرزبانــی، قدردانی می کنیم.فرمانده 
مرزبانی انتظامی جمهوری اســلامی ایران اظهار کرد: 

از آنجاییکه عمده موادمخدر در کشــورهای 
همســایه مــا، تولیــد و قاچاق می شــود، 
جمهوری اســلامی ایران به تنهایی به جای 
مردم دنیا، مبارزه بی امان علیه ســوداگران 
مرگ و قاچاقچیــان را انجــام می دهد، در 
واقع معتقدیم دنیا باید مرهون تلاش ارزنده 
مجموعه انتظامــی، بویژه مرزبانــان غیور 
ایران باشند که عمدتاً با درگیری مســلحانه با اشرار و 
قاچاقچیان مســلح که قصد انتقال موادمخدر از طریق 
خشکی و دریا به سراســر جهان را دارند، کشف و ضبط 

می کنند.
وی ادامــه داد: براســاس اطلاعــات و آمــار موجود، 

کشــفیات موادمخدر توســط مرزبانان سیســتان و 
بلوچستان در مقایسه با مدت مشابه پارسال، ۲۴ درصد 
افزایش نشــان می دهد.گودرزی تصریح کرد: امروزه، 
مرزهای کشــور به خصــوص در حوزه جنوب شــرق 
کشور به ویژه استان سیســتان و بلوچستان، به دلیل 
بهره گیری از تجهیزات مختلــف ونوینی از جمله انواع 
پهپادها، عمود پروازها، دوربین های پیشــرفته دید در 
شب و روز و سلاح های دقیق زن که در اختیار نیروهای 
مرزبانی آموزش دیده و کارآمد قرار گرفته، از استحکام 
خوبی برخوردار هســت، تمام حرکات گروه های ضد 
انقلاب و معاند را که در گوشه و کنار مرزهای ما تحرک 

دارند، زیر نظر داشته و رصد می شوند.

فراجا

خریدار  معاون بهداشت وزارت بهداشت 
با اعلام آغــاز پویش اطلاع رســانی تغذیه 
ســالم با محوریت نمک یــددار و لبنیات از 
اول بهمن ماه؛ در عین حال از اجرای برنامه 
ســلامت خانواده در ۶ منطقــه از تهران تا 

پایان سال خبر داد.
دکتر حسین فرشــیدی در نشست خبری 
پویش ملی اطلاع رســانی تغذیه ســالم با 
محوریت نمک یدُدار و لبنیات، گفت: پویش 
ملی ســلامت با هدف غربالگــری دیابت و 
پرفشاری خون همچنان ادامه دارد و ظرف 
چند روز آینده این بخش به پایان می رسد. 
این پویش در برنامه های جاری نظام ارجاع و 
سلامت خانواده هم کمک کننده بود. در فاز 

دوم نیز پویش تغذیه سالم دنبال می شود.
وی افــزود: نزدیک ۴۳ میلیــون نفر تحت 
غربالگری دیابت و پرفشــاری خــون قرار 

گرفتند.

1۹2 شهر تحت پوشش برنامه 
سلامت خانواده

معاون وزیر بهداشت همچنین با بیان اینکه 
برنامه سلامت خانواده به ۱۹۲ شهر رسیده 
و ۶ منطقه از تهران بــا جمعیت ۲۷ میلیون 
نفر هم تحت پوشــش خواهند آمد، افزود: 
تحقق این هدف ارتباط مســتقیم با پویش 
ملی سلامت دارد. ۵۷ میلیون نفر را تا پایان 
سال تحت پوشــش برنامه سلامت خانواده 
خواهیم برد و ۳۰ میلیون نفر باقی مانده نیز 
در بهار سال بعد وارد برنامه سلامت خانواده 

می شوند.

کرونای JN1 به ایران رسیده است؟
او در بخش دیگری از ســخنان خود درباره 
ســویه جدید کرونــا با نام JN۱ شــناخته 
می شــوند، تصریح کرد: هنوز این ســویه 
در کشــور شناسایی نشــده اما در مناطقی 
مانند آمریکا این ســویه مهم بــوده چراکه 
بیماری زایی بالایی داشــته است. حداقل 
۸ مقاله درباره این ســویه در هفته گذشته 
چاپ شــده  که می گویــد ســویه  JN۱ از 
xbb بسیار واگیردارتر اســت و آمار ابتلا را 
در آمریــکا دو برابر کرده و ســویه غالب آن 

منطقه شده  است.
وی تاکید کرد: سویه ها در یک نقطه ماندگار 
نیست و ممکن اســت به ایران هم برسد، اما 
هنوز شناسایی نشده اســت و رصد و پایش 
ما به طــور متناوب ادامــه دارد. البته مرگ 
و میر و بســتری این ســویه افزایشی نبوده 
است.   آمار کرونا مشخص اســت و ما از هر 
اســتان درصدی از موارد بیماری را انتخاب 
می کنیــم و ماهانــه شــاید ۱۰۰۰ نمونه 
انتخابی تصادفی بررســی می شوند تا سویه 

غالب کشور شناسایی شود.

دیابت و فشارخون؛ عامل عمده 
بیماری های قلبی و عروقی

فرشــیدی در ادامه صحبت هایــش با بیان 
اینکه دیابت و پرفشــاری خون عامل عمده 
بیماری های غیرواگیر از جمله بیماری های 
قلبی و عروقی هســتند، افزود: برای کنترل 
این بیماری هــا باید تغذیــه را اصلاح کرد 
و فعالیت بدنی را هم افزایــش داد. دیابت و 
پرفشاری خون ارتباط مستقیمی با مصرف 
قند و نمک دارنــد. مصرف نمــک برای ما 
بســیار مهم اســت چون تشــدید کننده 
فشارخون و سایر بیماری های وابسته است. 
در خیلی از کشــورها کاهش مصرف نمک 
آغاز شده و در کشور ما هم این فرهنگسازی 

باید انجام شود.
او تاکید کرد: از کودکی به غذاهای پرنمک 
عادت کردیم و ایــن عامل اثــرات خود بر 
ســلامتی را دارد. در بازار انواع نمک وجود 
دارد و متاسفانه خیلی از این بسته ها معلوم 
نیســت از کجا و با چه اســتانداردی تهیه 
شــده اســت و این در حالی اســت که باید 
عناصر نمک و نحوه تهیه آن مشخص باشد. 
مواردی مانند نمک دریــا و ... در بازار زیاد 
شــده اســت ولی اصلا معلوم نیست از کجا 
آمده است. اگر بســته بندی و ویژگی های 
نمک مشخص نباشــد این نمک ضرر دارد. 
نمک بــه هر رنگی که باشــد باید توســط 
ســازمان غذا و دارو تایید شــود؛ زیرا نمک 
دارای املاح اســت که باید پایش شود چون 
ممکن است دارای ســرب و سایر مواد مضر 

باشد.
وی در پاسخ به سوال ایســنا مبنی بر اینکه 
آیا می تــوان گفت به طور کلــی نمک های 
رنگی مضر اســت یا خیر؟، توضیح داد: هر 

نوعی از نمک باید توسط سازمان غذا و دارو 
تایید شــود، پس نمی توان گفت هر نمک 
رنگی ضــرر دارد بلکه باید تاییدیه داشــته 

باشد.

یددار کردن آرد و روغن در دستور کار 
وزارت بهداشت

معاون وزیر بهداشــت ادامه داد: بخش مهم 
دیگر مواد غذایی ما حبوبات اســت؛ چون 
فیبر و پروتئین مورد نیاز ما را تامین می کند.   
همچنین ید دار کــردن آرد و روغن هم در 

دستور کار وزارت بهداشت قرار دارد.

اجرای برنامه »شیرمدرسه« در اغلب 
استان ها

او با تاکید بــر لزوم فرهنگســازی مصرف 
لبنیات، گفــت: در این زمینه برنامه شــیر 
مدرسه در اکثر استان ها درحال انجام است 
و لبنیات باید نقش پررنگی در ســبد غذایی 

ما داشته باشد.

آغاز پویش اطلاع رسانی تغذیه سالم 
با محوریت نمک یددار و لبنیات از اول 

بهمن ماه
معاون وزیر بهداشــت با بیان اینکه پویش 
اطلاع رسانی تغذیه سالم با محوریت نمک 
یدُدار و لبنیات از  از اول تــا هفتم بهمن ماه 
با موضــوع نمک و شــعار »انتخــاب همه: 
نمک کم، اما تصفیه شــده یددار« و هشتم 
تا پانزدهــم بهمن ماه با موضــوع لبنیات و 
شــعار »از کودکی تا پیری، لبنیات دوست 

سلامتی« برگزار خواهد شد.
فرشــیدی گفت: به طور کلی مصرف نمک 
در کشــور ما از میانگین جهانی بالاتر است. 

در ۲۴ ســاعت افراد نباید بیش از ۳ تا نهایتا 
۵ گرم نمک مصــرف کنند. متاســفانه در 
عمــده غذاهای مــا بالاتر از ۸ گــرم نمک 
استفاده می شود که باید فرهنگسازی شود 
تا نمکدان سر سفره هم نیاید. مصرف نمک 
زیاد در بروز بیماری هایی مانند سرطان هم 

اثرگذار است.  
وی همچنیــن افــزود: دنیا اکنــون به این 
نتیجه رسیده است که استفاده از پلاستیک 
مضر است و باید به ســمت جامعه عاری از 
پلاســتیک برویم. احتمالا اردیبهشت سال 
آینــده پویشــی در ارتباط با ایــن موضوع 

داشته باشیم.  

پیگیری افزایشی شدن سرانه لبنیات 
در کشور

او در پاســخ به ســوال ایســنا درباره تاثیر 
قیمت گذاری لبنیــات بر میزان مصرف آن، 
بیان کرد: یکی از موضوعــات مهم مباحث 
اقتصادی اســت که مدنظر دولت اســت و 
ماهانه در زمینه تغذیه ۱۴۰ میلیارد تومان 
سوبســید در نظر می گیرد تــا کمبودهای 
احتمالی غذایی را جبران کند که بخشی از 
آن را در حوزه لبنیات و برنامه شــیر مدرسه 
می بینیم. ما به دنبال افزایشی شدن سرانه 
مصرف لبنیات در کشــور هستیم. در حال 
حاضر سرانه مصرف لبنیات در کشور روزی 

یک واحد است.  

چه کسانی باید واکسن کرونا بزنند؟
او در بخش دیگری از ســخنان خود درباره 
لزوم تزریق واکســن کرونا نیز گفت: سویه 
jn۱ سرایت بالایی دارد و چیزی که می تواند 
جلوی آن را بگیرد واکســن اســت. درحال 

حاضر عمده جمعبت ما بیش از یک ســال 
است که واکسن کرونا نزدند؛ بنابراین افراد 
مسن، کســانی که بیماری زمینه ای دارند، 
کسانی که سیســتم ایمنی ضعیفی دارند 
بهتر اســت واکســن بزنند. واکســنی که 
برای اومیکرون تولید شــد برای این سویه 
هم  موثر اســت و شــدت بیماری را کاهش 
می دهد. واکســن اکنون علاوه بر شــبکه 
بهداشــتی در برخی داروخانه ها هم وجود 

دارد و افراد می توانند تهیه کنند.
معاون بهداشت وزیر بهداشــت بیان کرد: 
در مدارس ما بوفه های سالم وجود دارد که 
اجازه ندارند چیپس و اســنک نمکی و... به 
فروش برســانند. البته در تولید این دست 
محصولات هــم باید حد اســتاندارد نمک 
رعایت شــود. ذائقه افراد باید اصلاح شــود 
هرچند که زمان بر است اما می توان این کار 
را انجام داد. می توان بدون روغن و نمک هم 
آشــپزی کرد؛ اما باید عادت کنیم مصرف 

این دست اقلام کاهش یابد.

مصرف برنج در ایران بیش 
از میان جهانی

وی افزود: اکنــون در تامیــن و امنیت غذا 
خوب کار می کنیم ولی باید فرهنگســازی 
مصرف را هــم اصلاح کرد. بــه عنوان مثال 
مصرف برنج  در کشــور بیــش از میانگین 
جهانی و نیاز ما اســت و بایــد در زمینه آن 

آموزش داد.

در تهران مازوت سوزی نداریم
فرشــیدی در ادامــه صحبت هایش درباره 
آلودگی هوا نیز گفت: مقایســه امســال با 
سال قبل نشــان می دهد که روزهای پاک 
امسال بیشتر بوده است و این نشان دهنده 
فعالیت بر این موضوع اســت. برای روزهای 
آلوده قوانین داریم چون آلودگی هوا باعث 
بیماری های خطرنــاک و حتی مرگ و میر 
می شــود و دولت موظف به اســتفاده از هر 
تمهیداتــی برای کاهش عــوارض آلودگی 
هوا اســت. عوامل آلاینده هوا باید کم شود. 
دولت بر تولید و ورادات وســایل نقلیه برقی 
کار می کند. در بسیاری از سوخت هایی که 
برای منابع ثابت استفاده می شود که عمدتا 
تولید کننده برق هستند، استفاده از مازوت 
را داشتیم و خوشــبختانه دو سال است که 
حداقــل در تهــران اصلا مصــرف مازوت 
نداریم. گاهی که خطر آلودگی هوا افزایش 
یابد موضوع تعطیل کــردن فعالیت مراکز و 
دورکاری و... مطرح می شــود. البته موضوع 
آلودگی گرد و خاکی هــم وجود دارد که در 
استان هایی مثل سیســتان و بلوچستان و 
خوزســتان را درگیر می کند امــا کارهای 

خوبی درحال انجام است.

خریدار  رییس سازمان نوسازی مدارس 
گفــت: در برنامــه هفتم توســعه مصوب 
شده اســت تا ۲۰۰ مجتمع بزرگ مقیاس 

آموزشی بسازیم.
 حمیدرضا خان محمدی در دومین رویداد 
مدارس آینده کــه در تالار علامــه امینی 
دانشــگاه تهران برگزار شد، گفت: در برنامه 
هفتم توســعه مصوب شده اســت تا ۲۰۰ 
مجتمع بزرگ مقیاس بسازیم؛ این مدارس 
باید نقطه تحول و کانون تحول مدرســه و 
محله باشــند. تلاش ما این است که تا پنج 

سال آینده این امر را محقق کنیم.
رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز 
مدارس کشــور در خصوص رویداد مدارس 
آینده گفــت: در این دوره رویــداد مدارس 
آینده ۱۷۰ طرح با رشد تقریباً ۵۳ درصدی 
به مرحله داوری رســیده است. ۵۵ طرح در 
خصوص سامانه های نوین آموزشی، حدود 
۱۶ طرح در خصوص تجهیزات آموزشــی، 
۱۳ طرح در خصــوص ســازه ها، در بحث 
سبک ســازی و صنعتی سازی مدارس، ۳۱ 

طــرح در خصوص معماری مــدارس و ۲۵ 
طرح در خصوص ســکوها و نــرم افزارهای 
آموزشــی به دبیرخانه رویداد ارسال شده 
است.خان محمدی با اشــاره به لزوم ایجاد 
تأسیســات نوین در فضای مدارس، گفت: 
اگر در ۲۰ درصد از پشــت بام های مدارس 
ســلول های خورشیدی مســتقر کنیم به 
اندازه نیــروگاه برق آبــی کارون ۳ می توان 
برق تولید کرد. این قدرت آموزش و پرورش 

است.
وی با تاکید بر اینکه ۴۰ درصد دولت ایران 
متعلق بــه آموزش و پرورش اســت؛ گفت: 
مدارس آینده باید تحول گرا باشــند. در هر 
مدرســه حداقل ۱۵ الی ۲۰ معلم که همان 
نخبه هســتند کار می کنند و و این می تواند 

منشأ تحول باشد.
وی با اشــاره به اینکــه ۵۴ درصد مدارس 
کشور توســط خیرین ســاخته می شوند؛ 
گفت: هر خیری که در کنار ساخت مدرسه 
قرار می گیرد بــه تربیت دانــش آموزان با 

رویکرد آینده کمک می کند.

خان محمدی با تاکید بــر اینکه یادگیری 
مشــارکتی و ترکیبــی مهم اســت، گفت: 
تعامل در مدارس آینده مزیت این مدارس 

است.
رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز 
مدارس کشور با اشــاره به ضرورت توجه به 
هوش مصنوعی گفت: البتــه نباید این طور 
فکر کنیم کــه اگر هــر کلاس بــه هوش 
مصنوعی و موقعیت مجازی وصل شــد به 
آینده فکر کرده ایم اما تعامل در بستر نظام 
تعلیم و تربیت نقش اصلی را خواهد داشت. 
در همین راستا هم توجه به هوش مصنوعی 

و شرکت های دانش بنیان ضروری است.
وی با بیــان اینکه هدف ایــن رویداد توجه 
به ســه بطن فضا و تجهیزات، تربیت معلم و 
کتب درسی است؛ گفت: باید به آینده توجه 
کرد، افزود: متونی که در کتب درســی در 
اختیار بچه ها قرار می گیرد به عنوان اصلی 
ترین متن برای تربیت نیروی انسانی آینده 
اســت. اگر می خواهیم به آینده فکر کنیم یا 
مدارس را برای آینده بسازیم و تجهیز کنیم 

باید به این سه وجه توجه ویژه داشته باشیم.
خان محمدی با تاکید بــر ضرورت مهارت 
آموزی گفت: در حــوزه فناوری های نوین 
ســرعت به قدری بالا رفته است که شاهد 
حذف بســیاری از مشــاغل هســتیم؛ اگر 
دانش آمــوزان را برای مشــاغل مهارتی در 

هنرستان ها تربیت می کنیم و می خواهیم 
۵۰ درصد بچه هــا در رشــته های مهارتی 
در هنرســتان تحصیل کنند امــا انرژی و 
اقداماتی که در این راســتا صرف می کنیم 
مبتنی بر آینده نیســت، راهی بیهوده طی 

کردیم.

انهدام ۱۸ باند شرارت در نقطه صفر مرزی سیستان و بلوچستان



رئیسی مطرح کرد

دولت آماده همکاری با هنرمندان برای عرضه داشته های فرهنگی ایران 

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در نشست نقد و بررسی فیلم سینمایی خورشید آن ماه مطرح شد
ستاره اسکندری حق را به حق دار رساند

در نشســت نقد و بررسی فیلم ســینمایی »خورشــید آن ماه« مطرح 
شد که » بلوچ قومی است که سالیان دراز اســت از مرزهای این کشور 
حفاظت کرده اســت. بلوچ بودن یعنی اینکه سینما تو را کاراکتر منفی 
خطاب کرده است ولی با این نوع فیلم ها، حق به حقدار رسیده است. در 
اینجا هنر در خدمت احیا و ترمیم یک فرهنگ قرار گرفته است. بلوچی 
یک زبان است و گویش نیست. برای گویش معیار بلوچی باید در منطقه 
سرباز به دنبال آن گشت. ستاره اسکندری در مقام خالق، با حساسیت 
تمام این فیلم را آفرید.« به نقل از روابط عمومی خانه اندیشمندان علوم 
انسانی، نشســت نقد و بررسی فیلم خورشــید آن ماه به همت موسسه 
حقوق و هنر، انجمن حقوق شناســی و گروه حقوق خانه اندیشمندان 
علوم انسانی، در سالن فردوســی خانه اندیشمندان علوم انسانی برگزار 

شد.وحید آگاه دبیری این نشست را برعهده داشت.

اسکندری: این فیلم در ستایش فرهنگ غنی لوچستان است
ستاره اســکندری کارگردان فیلم خورشــید آن ماه، اظهار داشت: این 
فیلم در ســتایش فرهنگ غنی بلوچســتان اســت. آن چه تاکنون در 
سینما از این قوم ارائه شده اســت، بخش تاریک آن جامعه بوده است. 
ما می خواستیم ثابت کنیم، هستند کســانی که ستایشگر آن فرهنگ 
باشند. نیت من بیشــتر دغدغه اجتماعی بوده اســت تا فیلم سازی. از 
تمام بازیگران فیلم تشــکر می کنم. یکی از اهــداف من، معرفی چهره 
های جوان بود. باعث خوشــحالی اســت کــه امروز جمعــی در خانه 

اندیشمندان علوم انسانی این فیلم را مشاهده کردند.

رضا صائمی: اسکندری در اولین تجربه کارگردانی درخشید
رضا صائمی منتقد سینما هم گفت: ســتاره اسکندری در اولین تجربه 
کارگردانی درخشــید. او برای اولین کار، فیلم ســختی را انتخاب کرد.
او می توانســت یک فیلم تجاری پرفروش بســازد اما در اولین فیلمش 
به سراغ موضوع بســیار مهمی رفته است و فکر می کنم این فیلم، اولین 

فیلم سینمایی به زبان بلوچی است.
وی افزود: دغدغه اسکندری فیلم سازی نیســت، فیلم سازی را ابزاری 
قرار می دهد برای اینکه دغدغه ها را به تصویر بکشــد. ما کمتر تصویری 
از بلوچ ها به این شــکل داشــتیم. ما معمولا تصویر مثبتــی از بلوچ ها 
نمی دیدیم. ما با یک فیلم رئالیســم انتقادی مواجه هستیم اما در عین 
این که نقد می کند کرامت آن مردم منطقه را نگه می دارد. فیلم، سویه 
های غنی فرهنگ بلوچ را هم به تصویر می کشد. این فیلم به لحاظ تولید 
هم کار سختی بوده اســت. البته این مســائل صرفا به قوم بلوچ مربوط 
نمی شود و به بسیاری از ســنت های غلطی که در جامعه ما وجود دارد، 

مربوط است.

ندا کردونی: وقتی فیلم هایی به این شکل داشته باشیم، فشار 
روی اقوام کمتر خواهد شد

ندا کردونی پژوهشگر حقوق اقوام و اقلیت ها هم در سخنانی گفت: فیلم 
»عروس آتش« که مشابه این فیلم اســت، روایتگرش یک مرد بود اما 
روایتگر »خورشــید آن ماه« یک زن اســت. به عنوان کسی که درباره 
حقوق اقوام کار کرده ام، مــی گویم که چنین روایت هایی ارزشــمند 
است. این خشــونت های علیه زنان، مختص قوم خاصی نیست. به نظر، 
زنان اقوام انگار تنها باقی ماندگان انتقال هویت قومی هســتند. وقتی 
فیلم هایی به این شکل داشته باشیم، فشار روی اقوام کمتر خواهد شد. 
وقتی می خواهیم ساختاری را درســت کنیم، اگر فقط یک قسمت را 

بدون اقناع لازم انجام دهیم، ممکن است نتایج نامطلوبی به بار آورد.

روژین صدرزاده: مواجه اولیه ما به زبان بلوچی خیلی
 سنگین بود

روژین صدرزاده از بازیگران فیلم، اظهار داشــت: مــا از پیش تولید که 
درگیر بودیم، کارگردان سعی می کرد ما را از جزئیات بافت بلوچستان 
آگاه کند. مواجه اولیه مــا با زبان بلوچی خیلی ســنگین بود. فکر نمی 
کردیم روزی بتوانیم این زبان را صحبت کنیــم ولی با تمرین هایی که 
داشتیم توانســتیم با زبان بلوچی صحبت کنیم. ســتاره اسکندری به 
شدت سخت گیر ولی کارش ارزشــمند بود. این اولین نقش جدی من 

در سینما بود.

بنفشه صمدی: کارگردان خیلی حسی کار را پیش می برد
بنفشه صمدی از بازیگران فیلم هم گفت: ابتدا با اسم ستاره اسکندری 
فیلم نامه را قبول کردم. اســکندری از دوســتان قدیمی ما است که در 
فیلم های پدرم هم بازی کرده است. ســلیقه کارگردان را می دانستم و 
دغدغه او بیشــتر از کارگردانی بود. برای من مشــخص بود که او دست 
روی فیلم نامه ضعیف نخواهد گذاشــت. اســکندری خیلی حسی کار 
را پیش می برد. من بســیاری از زبان ها را یاد گرفتــه ام اما واقعا یکی از 

سخت ترین زبان هایی که با آن مواجه شدم، زبان بلوچی بود.

نکیسا نوری: این فیلم اولین تجربه سینمایی من بود
نکیســا نوری از بازیگران فیلم هم گفت: این اولین تجربه سینمایی من 
بود و ســعی می کردم که راهنمایی ها را به بهتریــن وجه دریافت کنم. 
نقطه قوت فیلــم را در این می بینم کــه ما داریم قوم بلوچ را به شــکل 
دیگری نشان می دهیم. در زبان بلوچی شــاخه های مختلفی هست و 

زبان این فیلم، بلوچی مکرانی بود. من خودم هم بلوچ هستم.

صادق سهرابی: ستاره اسکندری در مقام خالق، با حساسیت 
تمام این فیلم را آفرید

صادق ســهرابی از بازیگران فیلم هم گفت: بلوچ قومی است که سالیان 
دراز است از مرزهای این کشور حفاظت کرده اســت. بلوچ بودن یعنی 
اینکه ســینما تو را کاراکتر منفی خطاب کرده اســت ولی بــا این نوع 
فیلم ها، حق به حقدار رسیده است. در اینجا هنر در خدمت احیا و ترمیم 
یک فرهنگ قرار گرفته اســت. بلوچی یک زبان اســت و گویش نیست. 
برای گویــش معیار بلوچی باید در منطقه ســرباز به دنبال آن گشــت. 

ستاره اسکندری در مقام خالق، با حساسیت تمام این فیلم را آفرید.

امیرحسین هاشمی: کار اسکندری، سراسر جسارت بود
امیر حسین هاشــمی از بازیگران فیلم، بیان داشت: در فیلم ایستاده در 
غبار، اولین کار جدی ســینمایی من شروع شــد. باید گفت کار ستاره 
اسکندری برای فیلم »خورشید آن ماه«، سراسر جسارت بود و من از او 
به خاطر اعتمادش به من تشــکر می کنم. این داستان، داستان کل این 
آب و خاک است و فقط دســت بر قضا ما آن را از خطه بلوچستان روایت 
می کنیم.در فیلم سینمایی »خورشید آن ماه«، نازنین فراهانی و پژمان 
بازغی، امیرحسین هاشمی، بنفشــه صمدی، روژین صدرزاده ، صادق 
سهرابی، مهتاب جامی، نکیسا نوری، صادق بلوچی، روژناک شیرانی و 

مریم بوبانی و پهلوان اسحاق بلوچ نسب به ایفای نقش پرداختند.

قاب

 مدیرعامل موسسه سینماشــهر عنوان کرد که فروش 
ســینمای ایران از هزار میلیارد تومان گذشــت. این 
میزان فروش ۲ ماه زودتر از موعــدی که تخمین زده 

شده بود، محقق شد.
 هاشــم میرزاخانی درباره وضعیت فروش سینمای 
ایران گفت: فروش ســینمای ایــران در دی ماه از 
مرز هزار میلیارد تومان گذشــت، پیش بینی ها این 
بود که تا پایان امســال به این رقم فروش برسیم اما 
استقبال مردم از سینما این عدد را رقم زد؛ به طوری 
که دو ماه زودتر از موعدی که تصور می شــد این امر 

محقق شد.
وی با اشاره به آمار فروش امسال سینمای ایران افزود: 
طبق آمار ســمفا از ابتدای فروردین سال ۱۴۰۲ تا ۲۴ 
دی فروش ســینمای ایران بیش از هزار میلیارد تومان 
بوده است. همچنین تاکنون بیش از ۲۳ میلیون و ۴۷۲ 

هزار نفر در ۶۵۰ هزار ســانس به تماشــای 
فیلم ها در سینماها پرداخته اند. در این رقم، 
سهم فروش گیشه ســینماها بیش از ۴۹۱ 
میلیارد تومــان با بیــش از ۱۲ میلیون نفر و 
ســهم ســامانه های فروش آنلاین از فروش 
سینما تاکنون بیش از ۵۰۸ میلیارد تومان با 

بیش از ۱۱ میلیون نفر مخاطب است.
بنا بر اعلام روابط عمومی موسسه، مدیرعامل موسسه 
سینماشــهر درباره ســهم فیلم های اکران شــده در 
ســال ۱۴۰۲ گفت: فروش فیلم های اکران شــده در 
ســال ۱۴۰۲ بیش از ۹۵۵ میلیارد تومــان با بیش از 
۲۲ میلیون و ۵۵۱ هزار مخاطب بوده است. همچنین 
سهم فروش گیشه سینماها از مبلغ فروش کل بیش از 
۴۷۱ میلیارد تومان با بیش از ۱۱ میلیون نفر مخاطب 
بوده است. سهم ســامانه های فروش آنلاین نیز ۴۸۴ 

میلیارد تومان بــا بیــش از ۱۰ میلیون نفر 
مخاطب بوده است.

میرزاخانی با اشــاره به آمار فیلم هایی که از 
سال گذشــته به اکران خود در سال ۱۴۰۲ 
ادامــه دادنــد، گفــت: در آمار ارائه شــده، 
فروش فیلم های ســینمایی مانند »ملاقات 
خصوصی«، »بخارســت«، »خط استوا« و... 
که در سال گذشته اکران شــدند و اکران آن تا امسال 
ادامه داشت نیز محاسبه شده است، بیش از ۳۳ میلیارد 
تومان و بیش از ۷۱۳ هزار نفــر مخاطب مربوط به این 
فیلم ها هستند که ســهم فروش گیشه ســینماها از 
فروش این فیلم ها بیش از ۱۶ میلیــارد تومان با بیش 
از ۳۷۷ هزار نفر مخاطب بود. سهم سامانه های فروش 
آنلاین نیز از فــروش این فیلم ها بیــش از ۱۶ میلیارد 

تومان با بیش از ۳۳۶ هزار نفر مخاطب است.

وی ادامه داد: فروش ســایر فیلم هایی که در ســال 
۱۴۰۲ تاکنــون اکران شــده اند )ماننــد فیلم های 
هنر وتجربه و فیلم هــای خارجی( نیــز بیش از ۱۰ 
میلیــارد و ۵۹۳ میلیون تومان با بیــش از ۲۰۷ هزار 
نفر مخاطب بود. سهم ســامانه های فروش آنلاین از 
فیلم های »هنر و تجربه« و خارجی امسال بیش از ۳ 
میلیارد و ۶۸۹ میلیون تومــان با بیش از ۸۴ هزار نفر 
مخاطب بوده و سهم ســامانه های فروش آنلاین نیز 
بیش از ۷ میلیــارد تومان با ۱۲۲ هــزار نفر مخاطب 

است.
میرزاخانــی بیــان کــرد: تئاترهای کمــدی که در 
ســینماهای منتخب به اجرای برنامــه می پردازند در 
این آمار محاسبه نمی شوند. همچنین میانگین قیمت 
بلیت نیز در ســال ۱۴۰۲ حدود ۴۲ هزار تومان به ازای 

هر نفر است.

الهام شــعبانی کــه ایــن روزها بــا نمایــش »گناه 
مشــترک« روی صحنه اســت، با ابراز تاسف از جای 
خالی هنرمندان شناخته شــده تئاتر از مدیران هنری 
خواست تا شــرایطی برای حضور و فعالیت آنان فراهم 
کنند.این بازیگر  از شرایط دشوار تئاتر در دوران بعد از 
کرونا، تجربه حضورش در نمایش »گناه مشــترک« و 

جای خالی هنرمندان مطرح تئاتر سخن گفت.
 شــعبانی که با ایفای نقش خانم آســمانی در نمایش 
»گناه مشترک« به نویســندگی و کارگردانی ماهیار 
چرمچی روی صحنه اســت، درباره نقش خود در این 
اثر نمایشــی گفت: مادرانگی نقش خانم آسمانی یکی 
از ویژگی های مهم این شــخصیت است. او از خودش، 

آروزهایش و همه آنچه که در جهان هســتی 
و زندگی می خواسته برای آسایش و آرامش 
دیگران گذشته اســت.اینکه حس مادرانه 
چیست و چگونه می تواند باشد؟! برای من که 
مادر نیستم، جالب بود. این از خودگذشتگی 
و شخصیت مادرانه بود که باعث تفاوت نقش 

خانم آسمانی با دیگر نقش های من بود.
ایــن بازیگر با بیان اینکه برای رســیدن بــه این نقش با 
چالش های زیادی روبرو بوده اســت، افــزود: برای من 
متفاوت بودن این شــخصیت و چالش هایــی که برای 
رســیدن به نقش با آن روبرو بودم، جذاب بود. دوســت 
داشــتم بدانم اگر روزی مــادر بودن را تجربــه کردم، 

می توانم از خود گذشــتگی داشــته باشــم و 
آرزوهایم را برای آســایش و رفــاه فرزندانم 
زیرپا بگذارم و نادیده بگیرم؟ شــعبانی اضافه 
کرد: لایه های پنهان این کاراکتر بسیار است. 
او عشــق به فرزند را تجربه کرده اما هیچوقت 
طعم عشق و دوست داشــته شدن را نفهمیده 
اســت. در واقع همواره عشــق را نثار دیگران 
کرده است اما از دوست داشــته شدن محروم مانده.  این 
بازیگر با بیان اینکه نویســنده در نــگارش متن از کهن 
الگوها بهره برده اســت، افزود: من دربــاره کهن الگوها 
اطلاعاتی داشــتم اما ســعی کردم تا در رابطــه با این 
شــخصیت و چالش های او بیشــتر بدانم و تمام تلاشم 

بر این بوده اســت تا مفهومی را کــه از این نمایش درک 
کرده ام، به تماشــاگر منتقل کنم.او ادامه داد: ما تلاش 
کردیم چیزی را که از جهان این پنج زن درک کرده ایم، با 
میزانسن، کارگردانی و درآوردن نقش و رسیدن به حس 
و حال شــخصیت به مخاطبان منتقل کنیم.شعبانی که 
ســابقه کارگردانی دو اثر نمایشــی را در کارنامه هنری 
خود دارد، با تاکیــد بر لزوم توجه بازیگــر در پرداخت 
نقش به ذهنیت و خواســت کارگردان گفــت: من در 
آثاری که به ایفــای نقش می پردازم. نــگاه کارگردانی 
ندارم چراکه قطعا بازیگر باید تابع رای و نظر کارگردان 
باشد و از داشــته ها و تجربه های خود برای رسیدن به 

نقش زیرنظر  و با مشورت کارگردان بهره ببرد.  

گیشه

صحنه

خریــدار  رئیــس جمهــور در بازدید از 
وزارت ارشــاد گفت: تمدن ایرانی اسلامی 
داشــته های فرهنگــی، هنــری و ادبــی 
ارزشــمندی دارد کــه یکــی از موثرترین 
روش های ارائه آن به دنیا به تصویر کشیده 
شدن این داشــته ها در قالب سینما است و 
دولت مردمی آمادگی دارد که در این عرصه 
با همکاری اهالی فرهنــگ و هنر و به همت 

خود هنرمندان قدم بردارد.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در جریان 
نظارت ســتادی از وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی، ضمن بازدیــد از معاونــت امور 
ســینمایی این وزارتخانه، دیداری با دبیر، 
هیئت انتخاب و هنرمندان دســت اندرکار 
»چهــل و دومین جشــنواره فیلــم فجر« 
داشــت و پــس از اســتماع توضیحــات و 
نظرات آنان، بــا ابراز خرســندی از حضور 
در جمع ایشــان تصریح کرد: تمدن ایرانی 
اســلامی داشــته های فرهنگی، هنری و 
ادبی ارزشمندی دارد که یکی از موثرترین 
روش های ارائه آن به دنیا به تصویر کشیده 
شدن این داشــته ها در قالب سینماست و 
دولت مردمی آمادگی دارد که در این عرصه 
با همکاری اهالی فرهنــگ و هنر و به همت 

خود هنرمندان قدم بردارد.
رئیس جمهور در ادامه ضمــن قدردانی از 
برگزار کنندگان چهل و دومین جشــنواره 
فیلم فجر، بر تلاش بــرای تقویت نقاط قوت 
و رفع کاستی ها و ضعف های این رویداد مهم 

تاکید و اظهار کرد: استفاده از نگاه و تجارب 
پیشکســوتان در این زمینه بسیار اهمیت 
دارد و بــه هیچ وجــه نباید اجــازه داد این 

تجارب ارزنده در حاشیه قرار گیرد.
رئیســی با بیان اینکه ایران پیشینه و تمدن 
بزرگ و درخشان دارد که قابل ارائه به همه 
جهان اســت، افزود: سینما موضوعی مهم و 
قابل توجه اســت که هر گونه هزینه در آن 

نوعی سرمایه گذاری برای کشور است.

رئیس جمهور همچنین با اشاره به گزارش 
ارائه شده درباره افزایش قابل توجه آثار ارائه 
شده در این دوره جشــنواره از فیلمسازان 
فیلم اولی و شهرستانی گفت: یکی از وظایف 
مهم دولت ها این است که زمینه شکوفایی 
همه استعدادها در هر نقطه از کشور، حتی 
نقاط دورافتــاده و محــروم را فراهم کنند.

وی همچنین گزارش ارائه شــده از ارتقای 
کمــی و کیفی جشــنواره امســال را مایه 

خرســندی دانست و خاطرنشــان کرد: در 
کشورهای مختلف برای رویدادهای بسیار 
کم اهمیت تر از دفاع مقــدس، آثار هنری و 
ادبی متعددی تولید می شــود؛ رشادت ها، 
ایستادگی و از خودگذشــتگی های دوران 
دفاع مقــدس ظرفیت های بســیار زیادی 
برای تولید آثار هنری، فرهنگی و ادبی دارد 

که باید به خوبی مورد توجه قرار گیرند.
رئیســی تلاش های جوانان کشــور را که با 

وجــود تحریم ها و محدودیت های بســیار 
زیاد توانســته اند با نــوآوری و خلاقیت به 
دستاوردهای بسیار ارزنده ای دست یابند، 
بسیار ارزشــمند توصیف و تصریح کرد: این 
تلاش ها نیز همچون جلوه های زیبای دفاع 
مقدس ظرفیت های زیــادی برای خلق آثار 
هنری و ادبی دارد که باید به شکل شایسته 

مورد توجه قرار گیرند.
رئیــس جمهــور در بخــش دیگــری از 
ســخنانش نگاه حاکم بــر وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی در دولت مردمی و توجه به 
تمامی فعالان عرصه فرهنگ و هنر و توجه 
به خواســته ها و دغدغه های آنان را ارزنده 
دانســت و افزود: بنده به اعتبار جلســات و 
دیدارهایی که با فعــالان فرهنگی و هنری 
داشــته ام، اطلاع دارم که فعالان این عرصه 
خواســته ها و دغدغه های خیلی پیچیده و 
غیرقابل دســتیابی ندارند و لذا باید نظرات، 
تجربیات و ظرفیت های آنــان مورد توجه 

قرار گیرد.
رئیسی در پایان سخنانش به اهمیت عرضه 
آثار هنری، ســینمایی و ادبی در کشورهای 
اسلامی، همسایه و همسو اشاره کرد و گفت: 
آنچه تا کنون از آثار فرهنگی، هنری و ادبی 
کشور به این بخش از کشــورها ارائه شده با 
استقبال بسیار خوبی مواجه شده و توانسته 
ارزش های جمهوری اسلامی را ترویج کند 
بنابرایــن تولید و عرضه اینگونــه آثار فاخر 

فرهنگی باید مورد حمایت قرار گیرد.

گیشه ۱۴۰۲، هزار میلیارد تومانی شد

تجربه های الهام شعبانی در گناه مشترک

روندی که همچنان ادامه دارد

وزه حق ناچیز هنرمندان تئاتر شهرستان از جشنواره تئاتر فجر حضور ۳ ر
فریبرز دارایــی  دبیر اجرایــی چهل و 
دومین جشــنواره بین المللــی تئاتر فجر 
اعلام کــرد گروه های تئاتر شهرســتان ها 
۳ روز در جشــنواره می ماننــد و تنهــا 
نمایشــنامه نویس و کارگردان اثــر تا پایان 

جشنواره حضور خواهند داشت.
 در دوره های مختلف جشــنواره تئاتر فجر 
یکی از مســایلی که همیشــه مطرح بوده، 
وضعیت حضــور هنرمنــدان و گروه های 
تئاتر مقیم شهرستان در تهران و جشنواره 
اســت. در بســیاری از دوره هــا گروه های 
مقیم شهرســتان تنها برای اجرای اثر خود 
در جشــنواره حضور پیدا می کردند و مجال 
و فرصت حضور بیشــتر در ایام جشنواره و 
دیدن آثار دیگر هنرمندان و حضور در حال 

و هوای جشنواره را نداشتند.
این روند در اکثر دوره های جشــنواره تئاتر 
فجر وجود داشته اســت. این در حالی است 
که هنرمنــدان تئاتر مقیم شهرســتان ها 
بالاترین حق را برای حضــور در تمامی ایام 
جشــنواره تئاتر فجر و تماشــای آثار دیگر 
هنرمندان داخلی و همچنین آثار خارجی را 
دارند؛ حقی که در اکثر موارد به دلیل مسائل 
مالی و بودجه محدود جشــنواره تئاتر فجر 

نادیده گرفته می شود.
از ایــن رو این گلایــه و انتقــاد هنرمندان 
تئاتر مقیم شهرســتان ها به جشنواره تئاتر 

فجر وارد اســت که این رویداد جشنواره ای 
برای هنرمندان تئاتر تهران اســت و سهم 
هنرمندان شــهرهای دیگر فقط حضوری 
کوتاه مــدت آن هم برای اجرای آثارشــان 

است.
حضــور هنرمنــدان و گروه هــای تئاتــر 
مقیــم شهرســتان ها در طــول برگزاری 
جشــنواره تئاتر فجر علاوه بر پرشور شدن 
فضــای جشــنواره و ســالن های تئاتری، 
باعث برقــراری ارتباط هر چه بیشــتر این 
هنرمنــدان بــا هنرمندان تئاتر شــهرها و 
اســتان های دیگر و همچنین تئاتر تهران 

می شود.
ضمن این که تماشــای آثار تئاتر توســط 
هنرمندان و گروه هــای مختلف، به خودی 
خود در تبادل تجربه و اندیشــه مؤثر است و 

باعث ارتقای سطی کیفی آثار می شود.
امیرحســین شــفیعی دبیر اجرایی چهل 
و دومین جشــنواره بین المللــی تئاتر فجر 
درباره نحوه حضور هنرمنــدان تئاتر مقیم 
شهرستان که آثارشــان در جشنواره چهل 
و دوم تئاتر فجر حضور پیدا کرده اســت، به 
خبرنگار مهر گفت: واقعیت این اســت که 
گروه ها یک روز قبل از اجرا در تهران حضور 
پیدا می کنند، روز بعد هم اثرشــان را اجرا 
می کننــد و یک روز هم بــرای دیدن کارها 
و حضور در جلســات نقد و بررســی آثار در 

جشنواره می مانند. البته نمایشنامه نویس 
و کارگــردان آثــار در تئاتــر می ماننــد و 
باقی اعضــای گروه باید به شــهرهای خود 

بازگردند.
وی تاکید کــرد: دلیــل این کار مســائل 
اعتبــاری و اقتصادی جشــنواره اســت. 
جشــنواره چهل و دوم را با همیــن مقدار 
بودجه ای که بــرای آن تعیین شــده باید 
مدیریت کنیم و علیرغم میــل باطنی مان 
بودجه اجازه نمی دهد بیشتر از این پذیرای 
هنرمندان مقیم شهرستان ها در جشنواره 

باشیم.
دبیــر اجرایی چهــل و دومین جشــنواره 
بین المللی تئاتر فجر افزود: ما هم دوســت 
داریم که جشنواره به شــکلی برگزار شود 
که پذیرای هنرمندان تئاتر شهرســتان ها 
در طول زمان برگزاری این رویداد باشــیم 
ولی با واقعیــت اعتبار و بودجه مــا این امر 

امکان پذیر نیست.
شــفیعی یادآور شد: امســال تلاش کردیم 
بخــش اعظــم همیــن اعتبــار محدود 
جشنواره فجر به دســت هنرمندان برسد و 
از هزینه های جانبی خودداری کنیم تا هم 
به لحاظ تولید و هــم جوایز برای هنرمندان 

شرکت کننده در جشنواره هزینه شود.
وی تصریح کرد: ما کم خرج ترین دبیرخانه 
چهل و یک سال جشنواره تئاتر فجر هستیم 

چــه از بعد نیروی انســانی و چــه از لحاظ 
هزینه های جاری. البته منظور این نیســت 
که همکاران در گذشــته خرج های زیادی 
داشتند بلکه آن ها نیز سعی کردند بهترین 

مدیریت خود را داشته باشند.
دبیر اجرایی جشــنواره تئاتــر فجر چهل 
و دوم اظهار کــرد: ما از ابتدا ســعی کردیم 
کمــی اقتصادی تــر عمل کنیم و ســقف 
کمک هزینه هــا را به همه گــروه پرداخت 
می کنیــم. تلاش مان بر این اســت همین 

اعتبارات را صرف تولید و جوایز کنیم.
شــفیعی در ادامه ســخنان خــود توضیح 
داد: هزینه هتــل و پذیرایی بخش مهمی از 

بودجه جشــنواره فجر را صرف می کند. اگر 
این مساله را بتوان در دوره های بعد مدیریت 
کــرد و در قالــب کمک هزینه بــه گروه ها 
اختصاص داد تا خود گروه برای اســکان و 
پذیرایی برنامه ریزی و مدیریت کند، مانند 
خیلی از فستیوال های جهان، اتفاق بهتری 
اســت. گروه بودجه خوبی را دریافت کند و 
برنامه ریزی اسکان و پذیرایی را انجام دهد 
و جشنواره بحث سالن و امکانات اجرایی را 
بر عهده داشته باشد. این اتفاق خیلی به نفع 
گروه های تئاتری خواهد بود. شــاید گروه 
اقتصادی تر عمــل کند تا مانده بیشــتری 

برایش وجود داشته باشد.
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میدان

ســرمربی تیم ملی کشــتی فرنگــی با ابــراز رضایت 
از عملکــرد تیم ۴ نفره کشــتی فرنگی به مســابقات 
رنکینگ دار کرواســی گفت: تنها دانیال سهرابی دور 
از انتظار ظاهر شد.حســن رنگرز  دربــاره عملکرد تیم 
۴ نفره کشــتی فرنگی در مسابقات رنکینگ دار زاگرب 
گفــت: مســابقات رنکینــگ دار در اوزان المپیکی از 
کیفیت بالایی برخوردار بود و اکثر کشــورها در اوزان 
المپیکی تمرکز بیشــتری دارند به همین خاطر سطح 
کمی و کیفی این مسابقات بالا بود. سال گذشته رقابت 
رنکینگ در چهار وزن بوده اما امسال در دو وزن بوده به 
همین خاطر مسابقات متفاوت تر بود. تیمی که به این 
مسابقات اعزام شــد هر چهار نفر کشتی گیران جوانی 

هستند و در ابتدای مسیر ورزش قهرمانی قرار دارند.
وی افزود: هر چهار نفر کشــتی های خوبــی گرفتند. 
دانیال جوان شایسته با توانمندهای فوق العاده ای است 
که از سال گذشته روی او ســرمایه گذاری کردیم ولی 
در این مســابقات در حد انتظار ظاهر نشــد و به خاطر 

یک غفلت و اشــتباه نتیجه آن طور دیگری 
رقم خورد. امیر عبدی در مسابقات قهرمانی 
کشور روی ســکوی قهرمانی ایســتاد و این 
اولین حضور رســمی اش در این وزن بود، او 
قطعاً در آینده می توانــد در این وزن خودش 
را تثبیت کند، امــا در این مســابقات قابل 
پیش بینی بود که نتیجــه نگیرد. به هر حال 

کشــتی گیری که از وزن غیر المپیکی به وزن المپیکی 
می آید کارش سخت خواهد بود و نیاز به زمان دارد تا در 
این وزن تثبیت شد.ســرمربی تیم ملی کشتی فرنگی 
ادامه داد: در وزن ۸۷ کیلوگــرم علیرضا مهمدی عالی 
عمل کــرد و تنهــا در مرحله فینال روی یک اشــتباه 
فنی نتیجه را واگذار کرد. شــرکت در این مســابقات 
به ارزیابی کشــتی گیر کمک خواهد کرد. در دســته 
ســنگین وزن فردین هدایتی بی نقص کشتی گرفت و 
چندین رقیب او در این مســابقات حضور داشتند، به 
جرأت می توانم بگوییم او یکــی از مدعیان این وزن در 

آینده خواهد شد. با توجه به چرخه انتخابی 
تیم ملی برای این دو کشــتی تصمیم گیری 
خواهیم کــرد.وی در مــورد برنامه تیم ملی 
گفت: از امروز اردوی تیم ملی شــروع شده 
و کشــتی گیرانی که دعوت شــدند باید در 
اردو حاضر شــوند. بخشــی از کشتی گیران 
برای انجام تست های پزشــکی در آکادمی 
ملی المپیک حضور پیدا خواهند کرد. دو ســه اردوی 
مقطعی تا مســابقات جام وهبی امــره ترکیه پیش رو 
خواهیم داشــت.رنگرز در مورد حضور فردین هدایتی 
و امین میرزازاده در ســنگین وزن و همچنین تصمیم 
کادر فنی برای اعزام به المپیک یکی از این دو کشــتی 
گیر گفت: یکی از ویژگی مســابقات انتخابی این است 
که پشتوانه ها و سرمایه های فنی یک افق روشن پیش 
رو دارند، طبیعتاً در این شــرایط کشتی گیران تلاش و 
فاصله خود را با یکدیگر کم می کنند. این رقابت را باید 
به فال نیک بگیریم. در حال حاضــر در اوزان المپیکی 

پشــتوانه های جوان و خوب داریــم. گام دوم چرخه 
انتخابی حضور این نفرات در جام وهبی امره اســت که 
باید ببینیم در آن مسابقه چه نتیجه ای کسب خواهند 
کرد.ســرمربی تیم ملی تأکید کرد: در جام وهبی امره 
ترکیه نفرات معاف شــده و قهرمانان قهرمانی کشــور 
و مســابقات رنکینگ دار شــرکت خواهند کرد و باید 
ببینم در این مســابقات کشــتی گیران چه نتیجه ای 
به دســت خواهد آورد. همه چیز طبق چرخه انتخابی 
پیش می رود و جای هیچ حرف و حدیثی نخواهد بود. 
در وزن ۷۷ کیلوگــرم با توجه به عملکــرد خوب امین 
کاویانی نژاد در بازی های آسیایی به همراه امیر عبدی 
و علی اسکو به جام وهبی امره اعزام خواهند شد. در آن 
مسابقات کشتی گیر ملی پوش برای مسابقات گزینشی 
کسب سهمیه و آسیایی مشخص خواهد شد. رقابت ها 
سنگین است و کسب مدال المپیک هم در این شرایط 
بسیار دشوار اســت اما برای کشتی گیران ما که همگی 

باانگیزه و جوان هستند کار نشدنی نیست.

مهدی طارمی بــا پایان قراردادش با پورتو، تابســتان 
پیش رو راهی ایتالیا خواهد شــد و تنها چند ماه دیگر 

بازیکن پورتو خواهد بود.
 اینتر بار دیگر با نماینــدگان مهدی طارمی دیدار کرد 
تا در مورد انتقال این بازیکــن ایرانی که در پایان فصل 
قراردادش با پورتــو به پایان می رســد، صحبت کند. 

همه چیز در جلســه مدیران اینتــر و مدیر برنامه های 
طارمی به خوبی پیش رفت و بازیکن ایرانی تابســتان 

آتی پیراهن اینتر را به تن خواهد کرد.
ســران اینتر می خواهند طارمی به عنوان بازیکن آزاد 
راهی ســری آ بشــود و به این ترتیب پرونده پیوستن 
این بازیکن ایرانی در نقل و انتقالات زمســتانی به اینتر 

بسته شــد.یک منبع ایتالیایی خبر داد، مهاجم پورتو 
گزینه ای برای بازار زمستانی نیســت و او در تابستان 
راهی اینتر می شــود.نراتزوری با قراردادی سه ساله به 
ارزش ۹ میلیــون یورو این مهاجم را بــه ایتالیا خواهد 
برد. اگر چه طارمی پیشنهادهای بهتری از عربستان و 
ترکیه دارد ولی ترجیحش این است که در فوتبال اروپا 

بماند و به همین خاطر اینتر را انتخاب کرده اســت.اگر 
بازیکن ســابق ریو آوه تصمیم بگیرد به اینتر بپیوندد، 
اولین ایرانی تاریخ باشــگاه اینتر خواهــد بود.اینتر به 
طارمی سه برابر بیشتر از پورتو حقوق می دهد. حقوق 
بازیکن ایرانی در پورتــو کمی بیش از یک میلیون یورو 

است که در اینتر به سالی ۳ میلیون یورو خواهد رسید.

کشتی

لژیونر

خریدار   نمایش هجومی تیم ملی ایران در 
جام ملت های آسیا، خلاف فوتبال دفاعی و 
نتیجه گرای تیم ملی در ادوار گذشته، از آزاد 
شــدن انرژی تهاجمی به عنوان نقطه قوت 

تیم کشورمان حکایت دارد.
 دور اول مرحلــه اول گروهی جام ملت های 
آســیا در شــرایطی در حال پیگیری است 
که همــه مدعیــان شــماره یک جــام تا 
اینجــا، بازی های اولشــان را با برد پشــت 
سرگذاشته اند تا نشــان دهند که دست پر 
راهی قطر شــده اند. از ژاپن و کره گرفته تا 
ایران و اســترالیا، به عنوان مدعیان سنتی 
جام، همگی در بازی اول توانســته اند خیال 
هوادارنشــان را از اینکه می توانند با هیجان 
اخبار دوحــه را پیگیــری کننــد، راحت 
کرده اند. عربستان تنها تیم مدعی است که 
در یک بازی حساس با عمان بازی کند تا از 

همه مدعیان در دوحه رونمایی شود.
بر خلاف ژاپن، کــره و اســترالیا که همان 
فوتبال مورد انتظار ســال های اخیرشــان 
را بازی کرده و نشــان دادند که برای فینال 
۲۱ بهمن نقشــه های زیادی دارند، حکایت 
تیم کشورمان متفاوت بود. نسبت به ۲ دوره 
گذشــته شــاهد حضور یک ایران متفاوت 
در جام ملت های آسیا هســتیم؛ تیمی که 
نسبت به ۲۰۱۵ اســترالیا و ۲۰۱۹ امارات 
زیر و رو شده است و با ۱۸۰ درجه تفاوت در 
زمین بازی ظاهر می شود و گواه این موضوع 
نیز پیروزی پرگل چهار بر یک شاگردان امیر 

قلعه نویی برابر فلسطین است.
این در حالی اســت که بازیکنانی که امروز 
در قطر حضور دارند، اکثرا همان بازیکنانی 
هستند که در ۲ دوره گذشــته جام ملت ها 
در استرالیا و امارات هم بازی کرده اند اما در 
دوحه خبری از آن تیم محتاط که در گلزنی 
خسیس نشــان می داد و به حداقل ها راضی 

بود، دیده نمی شــود.تیم ملــی را در زمان 
کارلوس کی روش به یاد بیاورید و با ترکیبی 
که امیر قلعه نویی در اولین بازی جام مقابل 
فلسطین به میدان فرســتاد، مقایسه کنید. 
در این مقال بحث بر ســر کیفیت مربیگری 
کی روش با قلعه نویی نیســت، به خصوص 
که باتوجه به تجربه بیشــتر مرد پرتغالی در 
عرصه بین المللی، او از نظر کارنامه جهانی، 
عملکردی بــه مراتب بهتــری از قلعه نویی 
دارد.در این مقــال بحث بر ســر تیم های 
متفاوتی اســت که این دو مربی با یک سری 
بازیکن مشترک راهی زمین می کنند. جدا 
از کیفیت های فنی کــی روش و همچنین 
تاثیرگذاری که در فوتبال ایران در مدت یک 
دهه حضور روی نیمکت ایران داشــت، تیم  
ملی در زمان این مربــی پرتغالی، میانه ای با 

فوتبال تهاجمی نداشــت. ارائه یک فوتبال 
دفاعی و محتاط که بر حفظ نتیجه اســتوار 
بود، در کنار اســتفاده از ضدحملات برای 
رسیدن به گل، مولفه هایی بود که تیم ملی 

در زمان کی روش داشت.
البته او بــرای انتخاب چنین ســبکی هم 
توجیهات خودش را داشت و عنوان می کرد 
که »وقتی شــما از تیم هایی مانند پرتغال، 
اســپانیا، انگلیــس و ... بازیکنان ســطح 
پایین تری دارید، پس بایــد ابتدا برای گل 
نخوردن تلاش کنید.« البته هرچند انتخاب 
چنیــن تاکتیکــی مقابل حریفــان بزرگ 
توجیه پذیر بود اما تیم ملی مقابل تیم های 
درجه ســه آســیایی هم با چنین سبک و 
تاکتیکی بــازی می کرد و بــه اصطلاح این 

تاکتیک در تیم ملی حل شده بود.

تیمی که با وجود داشــتن یــک خط حمله 
باکیفیت، عطشــی به افرایش شمار گل ها 
نشان نمی داد و به نوعی انرژی هجومی تیم 
ملی راهی برای آزاد شــدن نداشت. همین 
بود که در برخی مسابقات با توجه به حضور 
تنها یــک مهاجم در زمیــن، از بین مهدی 
طارمی و ســردار آزمون، بایــد یکی روی 
نیمکت می نشست یا پشت سر مهاجم بازی 
می کرد. تیمی خســیس در گلزنی، آن هم 
با وجود مشــت پرُی که برای زدن گل های 

بیشتر داشت.
به همین دلیل اســت که در زمان کی روش 
کمتر مســابقه ای را به یاد می آوریم که تیم 
ملی یک نمایش زیبا و تماشاگرپسند ثبت 
کرده باشد؛ آن هم در کشوری که مردمش 
دیوانه فوتبــال هجومی هســتند و خلاف 

ایتالیایی هــا میانه ای با تاکتیــک دفاعی و 
کاتاناچیو)زنجیر/دفاع بتونی( ندارند.

با رفتن کی روش و آمدن قلعه نویی، شــاهد 
یک خانه تکانی اساسی در تیم ملی هستیم؛ 
واقعیتی که در بازی اول مقابل فلســطین 
در جام ملت های آســیا به خوبی آشــکار 
بود. تیمی که تا دوره گذشــته جام ملت ها 
میلی به گلزنی نداشــت، امــروز تبدیل به 
تیمی شده که تشــنه گلزنی است. تیم ملی 
از فوتبال تدافعــی و نتیجه گــرای ۲ دوره 
گذشــته با کی روش، به فوتبال تهاجمی و 

زیبا با امیر قلعه نویی شیفت کرده است.
فارغ از کیفیت پایین تیم ملی فلســطین و 
اینکه نمی تــوان، نتیجه این مســابقه را به 
عنوان یــک محک جدی به حســاب آورد، 
اما نــوع نمایش تیم ملی در ایــن دوره جام 
ملت ها، سبب شده تا فوتبال ناب ایرانی که 
با حمله گره خورده اســت را شاهد باشیم. 
دیگر خبری از یک مهاجم تک افتاده در خط 
حمله نیســت و در بازی مقابل فلســطین، 
تیم ملی با سه مهاجم یعنی مهدی قایدی، 
مهدی طارمی و کریم انصاری فرد به میدان 
رفــت و از همــان دقیقه اول بــرای گلزنی 

عطش داشت و به گل هم رسید.
به نظر می رســد انرژی هجومــی تیم ملی 
که در زمــان کی روش حبس شــده بود، با 
نشســتن قلعه نویی روی نیمکت تیم ملی 
و علاقه او بــه فوتبال تهاجمی، آزاد شــده 
است. البته اینکه این سبک هجومی مقابل 
تیم های مدعی مانند ژاپن، کره، استرالیا یا 
عربستان به نتیجه ختم شــود، مورد بحث 
نیست بلکه مسئله بر ســر این است که تیم 
ملی دیگــر نمی خواهد از نقطــه قوتش که 
خط هجومــی فوق العاده  این تیم اســت، 
چشــم بپوشــد و از حداکثر توان آنها برای 

موفقیت در مسابقات استفاده می کند.

حسن رنگرز: دانیال سهرابی دور از انتظار بود

وری حقوق سه برابری مهدی طارمی در نراتز

از سون و مهدی تا ریتسو دوان

ستاره هایی که خنثی شدند
خریــدار  برخــی از ســتاره های بزرگ 
هجدهمیــن دوره جام ملت های آســیا در 
هفته نخست مســابقات عملکرد مناسبی 

نداشتند.
هفتــه اول دور گروهــی رقابت هــای جام 
ملت های آســیا رو به پایان اســت و به جز 
عربســتان، الباقی مدعیان اولین بازی خود 
را به انجام رســانده اند و با وجود پیروزی و 
کســب ۳ امتیاز، هنوز به فــرم ایده ال خود 
نرسیده اند و ایراداتی در نحوه بازی های شان 
دیــده می شــود. در ایــن بیــن برخی از 
ســتاره های بزرگ جــام هم نتوانســتند 
نمایش جذابی داشته باشــند و انتظارات را 

برآورده کنند.  

سون هیونگ مین
ستاره شــماره یک جام هجدهم، در دیدار 
نخســت کره جنوبی برابر بحرین در پست 
شــماره ۱۰ به میــدان رفت و نتوانســت 
نقشی مســتقیم در ۳ گل تیمش ایفا کند 
و شــاهد درخشــش ۲ هم تیمی اش یعنی 
هوانگ این بئوم )یــک گل و یک پاس گل( 
و لی کانگ این )۲ گل( بود. ســون به شدت 
توســط مدافعان بحرین یارگیری شده بود 

و اتفاقا یکی از دلایــل ناکامی اش در گلزنی 
و یا ارســال پاس گل همین مساله به شمار 
می رفت. البته که ســتاره تاتنهام در همین 
روز کم فروغ هم تلاش زیــادی برای گلزنی 
انجام داد و چند شــوت زد کــه دروازه بان 
بحرین به خوبی ضرباتش را دفع کرد. سون 
در جام  ملت های ۲۰۱۱ و ۲۰۱۵ به ترتیب 
یک و ۳ گل به ثمر رســانده و خیلی دوست 
دارد تجربه گلزنی در ســومین جام ملت ها 
هم نصیبش شود. دیدار بعدی جنگجویان 

تائه گوک برابر اردن خواهد بود.

مهدی طارمی
عجیب بود اما واقعی؛ ایــران در یک بازی با 
حضور طارمی ۴ گل به ثمر رساند اما مهدی 
نه گلــی زد و نه پاس گلی ارســال کرد. این 
اتفاق در شرایطی رخ داد که تمام اطرافیان 
ستاره بوشهری تیم ملی موفق شدند یا گل 

بزنند و یا پاس گل بدهند. 
کریم انصاری فرد و سردار آزمون، گلزنی در 
سومین جام ملت های شان را جشن گرفتند. 
مهدی قایدی جواب اعتماد امیر قلعه نویی 
را داد و دروازه فلســطین را گشود. علیرضا 
جهانبخش نیز که شــب کم فروغی داشت 

موفق به ارســال پاس گل شد و البته سامان 
قــدوس، در قامت بهتریــن بازیکن میدان 

پایه گذار ۲ گل بود. 
طارمی در دیدار با فلســطین، مهاجم سایه 
بود و پشــت کریــم انصاری فرد یا ســردار 
آزمون حضور داشــت. اما در دقایقی شاهد 

ایستادن او در کنار مهاجم مرکزی بودیم. 
با این حال مهدی نســبت بــه دیدارهای 
قبلی اش در تیم ملی کم تر صاحب توپ شد 
و در برخی از دقایــق، از جریان بازی خارج 
می شــد. مهاجم تیم پورتو شــروع جذابی 
در جام هجدهم نداشــت اما هنوز کارهای 
زیادی برای انجام دادن باقی مانده است. او 

در دوره قبلی مسابقات ۳ گل به ثمر رساند.

ریتسو دوان
یکی از شگفتانه های ترکیب ژاپن در جدال 
با ویتنام، نیمکت نشین کردن ریتسو دوان 
بود. همــان بازیکنــی که زننــده تک گل 
ســامورایی آبی به ویتنام در دور یک چهارم 
نهایی جام ۲۰۱۹ بــود. دوان که به تازگی 
شــماره ۱۰ تیم ملــی ژاپن را هــم به تن 
کرده، در این مسابقه از دقیقه ۶۳ به میدان 
آمد  و جــای کیتــو ناکامورایــی را گرفت 

که زننده گل ســوم تیمش بــود. دوان اما 
خلافِ تاکه فوسا کوبو و آیاســه اوئدا، دیگر 
ســتاره های خارج از ترکیــب اصلی ژاپن، 
نتوانست بعد از حضورش در زمین عملکرد 
خوبی داشــته باشــد و گل بزند یا پاس گل 

بدهد.
 او حــدودا ۳۰ دقیقه آرام را ســپری کرد و 
مثل جــام ۲۰۱۹ کارش را بــا گلزنی آغاز 
نکــرد. دوان در جام جهانــی ۲۰۲۲ نیز ۲ 
گل مهم را وارد دروازه آلمان و اســپانیا کرد 
و هاجیمه موریاســو برای قهرمانی در این 
دوره از جام ملت های آســیا روی درخشش 
ســتاره فرایبورگ حســاب باز کرده است. 
البته فراموش نکنیم ماجرای ژاپن همانند 
ایران و کره نیســت و این تیم پر از ستاره در 

فاز تهاجمی اســت. دوان اگر نتواند به فرم 
ایده آل برسد، جایگاه ثابتش را به طور کامل 

از دست خواهد داد. 
به جز این بازیکنان، نفرات شناخته شــده 
دیگــری هم چون میچل دوک )اســترالیا( 
و جلال الدین ماشــاریپوف )ازبکســتان( 
نتوانســتند عملکرد مناسبی داشته باشند. 
این بازیکنان بعد از نمایــش پرانتقادی که 
داشتند از زمین خارج شــدند. اگرچه همه 
چیزهایی که گفته شــد مربــوط به اولین 
مسابقه می شــود. خصوصا ســه ستاره ای 
کــه در ابتــدا راجع به آن ها صحبت شــد، 
هنوز با اتمســفر جام ملت ها خو نگرفته اند 
و می تواننــد در دیــدار یــا دیدارهای آتی 

توقعات را برآورده سازند. 

ابراهیمی: 
در کنار ژاپن مدعی اصلی قهرمانی هستیم

 هافبک تیم ملی فوتبــال ایران گفت: تیم ملی ژاپــن در کنار تیم ملی 
ما شانس اول قهرمانی اســت و امیدوارم در فینال با شکست این تیم به 
قهرمانی برسیم.امید ابراهیمی بازیکن تیم ملی فوتبال در گفت وگوی 
تلویزیونی اظهار داشت: ســطح رقابت های جام ملت های آسیا بسیار 
بالاست. من در تجربه حضور در جام جهانی و جام ملت ها را دارم با این 

وجود، این دوره کیفیت بالایی دارد.
وی ادامه داد: در ایــن دوره تیم های مدعی مثــل کره جنوبی و ژاپن را 
داریم، ضمن آنکه عربستان نیز بازیکنان خوبی را جذب کرده و کیفیت 
بازیکنان این کشور بالا رفته است. ما نیز بازیکنان بزرگی داریم و مدعی 
هســتیم. کادر فنی با تجربه و بازیکنان با کیفیتی داریم که می توانند 
به ما در این رقابت ها کمک کنند.کار راحتــی نداریم ولی بازی به بازی 

بهترین عملکرد خود را به ثبت می رسانیم.
وی در مورد همدلی در تیم ملی فوتبال نیز گفت: امیر قلعه نویی را همه 
به خوبی می شناســند. او هر جا بوده عملکرد خوبی داشته و همه به او 
احترام می گذارند و این موضوع در تیم ملی نیــز وجود دارد. امیدوارم 

این عملکرد در هر بازی ادامه داشته باشد و بتوانم نتایج خوبی بگیریم.
وی در مورد مدعیان این دوره از رقابت های جام ملت های آســیا گفت: 
تیم ملی ژاپن در کنار تیم ملی ما شــانس اول قهرمانی است و امیدوارم 

در فینال با شکست این تیم به قهرمانی برسیم.

پرسپولیس یک گام دیگر برای جلب رضایت برداشت
 مفاصاحساب مالیاتی برانکو ایوانکوویچ

 اخذ شد
باشگاه پرسپولیس، مفاصاحســاب مالیاتی مربوط به قرارداد همکاری 
برانکو ایوانکوویچ را از ســازمان امور مالیاتی اخذ کرد و مذاکره با گزینه 

نخست سرمربیگری سرخپوشان ایران ادامه پیدا می کند.
هیأت مدیره، مدیرعامل و معاون ورزشــی باشــگاه پرســپولیس در 
روزهای گذشته، جلســات کاری متعددی را برگزار کرده اند. پیرو این 
جلســات و جمع بندی هایی کــه در جریان آن صــورت گرفت؛ برانکو 
ایوانکوویچ به عنوان گزینه درجه یک پرســپولیس برای نشستن روی 
نیمکت مربیگری انتخاب شــد.در پی همین تصمیم، پس از مذاکرات 
نخستین، اقدام برای تسویه حساب مالیاتی مربوط به قرارداد همکاری 
فی مابین از ســال های ۱۳۹۴ تا ۱۳۹۷ اقدام شــد. حال می توانیم به 
اطلاع هواداران عزیز برسانیم؛ با طی شدن مراحل اداری، مفاصا حساب 
مالیاتی نیز امروز اخذ و تحویل رضا چلنگر شــد تا به ســرمربی اسبق 
پرســپولیس ارائه شــود.به این ترتیب، باشگاه پرســپولیس با در نظر 
گرفتن ملاحظات حرفه ای فوتبال، وارد فاز بعدی مذاکرات با سرمربی 

اسبق باشگاه، برانکو ایوانکوویچ، می شود.

آگهی ابلاغ رای
دادنامه شماره ۱۴۰۲۰۰۲۱۷۰۷۲۰۰۰۶۳۵

شناسه آگهی: 1647252
نظر به اینکه متهم خانم فاطمه عفراوی فرزند عبدالرضا در پرونده کلاسه 
1402001170720004۹3 در مورخ 1402/0۹/2۹ محکوم به رای صادره 
از سوی شعبه ویژه قاچاق کالا و ارز خرمشهر به اتهام مباشرت در قاچاق 
کالای مجاز مشروط تعداد ۹3 باکس انواع تنباکو بیست بسته ورق آلومینیوم به 
میزان ارزش 1۶5548248 بدلیل عدم شناسایی مالک یا مالکین غیابا به ضبط 
کالا حکم صادر گردیده لذا به محکوم علیه غیابی ابلاغ می گردد ظرف مدت 
20 روز از تاریخ انتشار آگهی جهت واخواهی از حکم صادره به اداره تعزیرات 
حکومتی شهرستان خرمشهر به آدرس : خرمشهر چهل متری سایت اداری 
مراجعه نمایند. بدیهی است در صورت عدم حضور در مدت قانونی شعبه وفق 

مقررات قانونی اقدام خواهد کرد .
محمدحسن پارسه
رئیس اداره و رئیس شعبه اول
تعزیرات حکومتی شهرستان خرمشهر

آگهی ابلاغ رای
 رای شعبه

شناسه آگهی: 1647254
در خصوص کشف تعداد ۶۶0 بشکه ۶0 لیتری و 2033 عدد بشکه 20 و 30 
لیتری بلا صاحب گزارش پایگاه دریابانی شهرستان بندر ماهشهر شماره پرونده 
14020011705700052۶ با توجه به عدم شناسایی مالک از نظر شعبه بلا 
صاحب یا صاحب متواری تشخیص داده شده فلذا حکم به ضبط و تحویل یا 
واریز وجوه حاصل از فروش کالاهای مکشوفه به حساب نهاد مأذون از سوی ولی 
فقیه )ستاد محترم اجرائی فرمان حضرت امام خمینی )ره( نمایندگی استان 
خوزستان مستقر در آبادان صادر و اعلام میگردد. رأی صادره غیابی و غیر قطعی 
محسوب و ظرف مهلت مقرر قانونی 20 روز از تاریخ انتشار آگهی قابل و اخواهی 

در همین شعبه میباشد. سپس ظرف مدت 20 روز
پس از انقضاء آن موعد قابل تجدید نظر خواهی در شعبه محترم تجدید نظر 

استان خوزستان می باشد.
محمد بخشنده
رئیس اداره و رییس شعبه اول بدوی شهرستان ماهشهر

آگهی ابلاغ رای
 رای شعبه

شناسه آگهی: 1647258
استیل بلا صاحب گزارش  تعداد 11 کارتن ظروف  در خصوص کشف 
پرونده  شماره  ماهشهر  بندر  شهرستان  اقتصادی  امنیت  پلیس 
140200117057000513 با توجه به عدم شناسایی مالک از نظر شعبه 
پلا صاحب یا صاحب متواری تشخیص داده شده، فلذا حکم به ضبط و 
تحویل یا واریز وجوه حاصل از فروش کالاهای مکشوفه به حساب نهاد 
ماذون از سوی ولی فقیه ستاد محترم اجرائی فرمان حضرت امام خمینی 
)ره( نمایندگی استان خوزستان مستقر در آبادان صادر و اعلام میگردد. 
رأی صادره غیابی و غیر قطعی محسوب و ظرف مهلت مقرر قانونی 20 روز 
از تاریخ انتشار آگهی قابل واخواهی در همین شعبه میباشد. سپس ظرف 
مدت 20 روز پس از انقضاء آن موعد قابل تجدید نظر خواهی در شعبه 

محترم تجدید نظر استان خوزستان می باشد. 
محمد بخشنده
رئیس اداره و رییس شعبه اول بدوی شهرستان ماهشهر



استان

اصفهان-مریــم مومنــی   طیب نیــا در آییــن ســی و 
یکمیــن ســالروز آغــاز بهره بــرداری شــرکت؛رویای مــا در 
« برای ایــران و ایرانی  فــولاد مبارکه »خلق آینــده ای بهتر

است
مــی  مــا  گفــت:  فولادمبارکــه  شــرکت  مدیرعامــل 
امیرکبیرهــا،  کــه  کنیــم  مطــرح  را  رویایــی  خواهیــم 
قاســم  و  روشــن ها  احمــدی  تــا  کوچک خان هــا  میرزا
ســلیمانی ها در ذهــن داشــتند و آن »خلــق آینــده ای 

« برای ایران و ایرانی است بهتر
گرامیداشــت  آییــن  در  مبارکــه  فــولاد  مدیرعامــل 
ســی ویکمین ســالروز بهره بــرداری ایــن شــرکت اظهــار 
داشــت: نظریه پــردازان و دانشــمندان حــوزه ســازمان 
معتقدند که سازمان ها و شرکت های بزرگ به مثابه یک 
موجود زنده هستند و لذا ســازمان ها را به انسان تشبیه 
کرده و حتی چرخه عمر ســازمان ها را هم بــه چرخه عمر 
ســازمان تعمیــم می دهنــد، به گونــه ای کــه همان طــور 
که انســان متولــد می شــود و دوران هــای کودکی، رشــد، 
بلــوغ، فرســودگی و پیــری خــود را ســپری می کنــد، برای 

سازمان ها نیز همین مراحل متصور است
و  ســی  جشــن  در  کــرد:  بیــان  طیب نیــا  محمدیاســر 
یکمیــن ســالروز بهره بــرداری فــولاد مبارکــه، این ســوال 
گــر بخواهیــم فــولاد مبارکــه به عنوان  مطــرح اســت کــه ا
یــک ســازمان را بــه یــک انســان ۳۱ ســاله تشــبیه کنیم و 
در ذهنمــان تصویــری از آن بســازیم، چــه تصویــری از 
ایــن مجموعــه و انســان ســی و یــک ســاله می ســازیم؟ 
بیشــترین پاســخی که به ذهن ها متبادر می شــود، یک 
گرچــه در قبــال هجمه ها، پســتی ها و  جــوان مقاوم کــه ا

بلندی های دوران قــرار گرفته و زخم های دوران خورده 
، مقاوم تر و رعناتر  ولی روز به روز و سال به سال، رشــیدتر
شــده و به قول “نیچــه”، آنچــه مــرا نکُشــد، نیرومندترم 

می سازد.
کشــور  فــولاد  صنعــت  روی  پیــش  موانــع  دربــاره  وی 
گفــت: دو ســال پیــش در همین مــکان گرد هــم آمدیم و 
دغدغــه مــا ناتــرازی انــرژی و عــدم بهره بــرداری کامل از 
 ، ظرفیت ها بود. یــک روز قطعی برق، یــک روز قطعی گاز
محدودیت هــای آب، محدودیت هــای حمــل و نقــل 
و و محدودیت هــای مــواد اولیــه را داشــتیم و بــا یکدیگر 
هم قســم شــدیم تــا آن هــا را رفــع کنیــم و مجموعــه ای 

متوازن بسازیم.
طیب نیــا با بیــان اینکه امــروز رفع دغدغه هــای صنعت 
فولاد دیگــر رویا نیســت، ادامــه داد: امــروز ۶۱۴ مگاوات 
از ۹۱۴ مــگاوات بــرق تولیــدی نیــروگاه ســیکل ترکیبــی 
ایجادشــده فــولاد مبارکــه آمــاده بهره بــرداری اســت. در 
حــال حاضــر نیــروگاه ۶۰۰ مگاواتــی خورشــیدی فــولاد 
مبارکــه در دســت احــداث اســت و ســال آینــده در مــدار 
قرار خواهد گرفت؛ مســئله آب و پروژه انتقال آب دریای 
عمان به فلات مرکــزی که همه می گفتنــد این یک پروژه 
حداقــل ۴ یــا ۵ ســاله اســت، بــا همــت و حمایــت شــما 
عزیــزان از طریــق تولیــد محصولات مــورد نیاز بــرای این 

خط امــروز به نقطه ای رســیده کــه تا چند مــاه آینده آب 
دریــای عمــان و خلیــج فــارس را در اصفهــان خواهیــم 

چشید.
مدیرعامل فولاد مبارکه همچنین گفــت: تجهیز ناوگان 
حمل و نقــل فولاد مبارکــه، خرید ۵۰ دســتگاه لوکوموتیو 
و دســت یابی به میلیون ها تن ذخایر مــواد معدنی طی 
ســال های اخیــر در فــولاد مبارکــه محقــق شــد. دغدغه 
دو ســال پیش مــا توســعه کیفی محصــولات بــود و امروز 
پروژه احداث خط نورد گرم ۲ فولاد مبارکه به ســرعت در 
حال حرکت اســت. تولید محصولات کیفی فولاد مبارکه 
به گونه ای در دســتور کار قرار گرفته که طی دو سال اخیر 
بیــش از ۲۲ محصــول جدیــد و بــا ارزش افــزوده بالاتر در 
این شــرکت طراحی، تولید و به بازارها عرضه شد که یکی 
از مهم ترین آن ها ورق زنگ نزن بود و امسال تولید انبوه 

آن را رقم خواهیم زد.
کید کــرد: قطعــاً امروز هــم که من و شــما کنــار این  وی تا
کیک تولد در حال برگزاری جشــن ۳۱ ســالگی این جوانِ 
مقاوم هســتیم، همه باید آرزویی برای آیندگان داشــته 
باشــیم. بایــد از ایــن اهدافی که ســریع محقق می شــود 
بگذریــم و بلندپروازانه تــر نــگاه کنیــم؛ باید رویایــی را در 
گــر در ۳۰ ســال آینــده دیگرانــی که  ذهــن بپرورانیــم کــه ا
نمی شناسیم شــان در جشــن ۶۰ ســالگی فــولاد مبارکــه 
گرد هــم آمدنــد، همیــن رویــا را بــرای جشــن ۱۰۰ ســالگی 
فــولاد مبارکــه در ذهــن بپروراننــد، شــاید آن رویــا همین 
رویای فرزنــدان ما همچــون زندگی بهتــر و رفاه بیشــتر و 
امثالهم باشــد که بــه آن افتخــار کننــد و این رونــد ادامه 

پیدا کند

سرزمین
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بلوار رسول اکرم )ص( ملارد
مــارد  -کیایی   ادامــه ی عملیــات کفپوش در رفیــوژ میانی بلوار رســول 

کرم )ص( از سوی شهرداری ملارد در دست اجرا قرار دارد. ا
به گزارش مدیریت ارتباطات و اموربین الملل شــهرداری ملارد؛ مهندس 
زرگــر معاون امــور زیربنایــی و ترافیکــی شــهرداری ملارد عنــوان کــرد: بنا بر 
دســتور مهندس بهمنی شــهردارملارد، اقدامات متعددی بــرای بهبود و 
ارتقای شاخص های زیســت شهری در نقاط مختلف شــهر صورت گرفته 

که با جدیت ادامه دارد.
مهندس زرگــر در ادامه گفت: : برهمین اســاس، ادامه ی اجــرای کفپوش 
کرم )ص( کــه از پرترددترین بلوارهای ســطح  در رفیوژ میانی بلوار رســول ا

شهر است، جهت رفاه شهروندان گرامی اجرایی شد.

از ابتدای سال جاری؛

 صدور بیش از ۴ میلیون تن انواع کالای داخلی 
از گمرکات آذربایجان غربی

تجــارت  و  معــدن  صنعــت،  مدیــرکل  جباردخــت    ارومیه-رحیــم 
آذربایجان غربــی گفــت: از ابتــدای ســال جــاری تــا پایــان آذر بیــش از ۴ 
میلیون و ۶۲۸ هزار تن انواع محصولات تولید داخل از گمرکات اســتان به 

بازار های هدف در کشور های مختلف صادر شده است.
 عبدالحمیــد ســرتیپی افــزود: ایــن میــزان نســبت به مــدت زمان مشــابه 
پارســال از لحــاظ ارزشــی ۵۹ درصــد و بــه لحــاظ وزنــی ۳۵ درصــد افزایــش 

داشته است.
او اضافــه کــرد: در ۹ ماهــه امســال بیــش از ۴ میلیــون و ۶۲۸ هزار تــن انواع 
محصــولات تولیــد داخــل بــه ارزش یــک هــزار و ۷۹۰ میلیــون دلار بــه 
بازار های هدف در کشــور های اوراســیایی و اروپایی از جمله ترکیه، عراق، 

فدراسیون روسیه، آلمان، ایتالیا و کشور های عربی صادر شده است.
ســرتیپی خاطرنشــان کــرد: در ۹ ماهه امســال بیــش از ۳۸۷ هزار تــن انواع 
کالا های مــورد نیاز کشــور که تولید مشــابه آن ها در کشــور وجود نــدارد به 
ارزش ۷۷۱ میلیون دلار برای تأمین نیاز های صنفــی، صنعتی و عمومی از 

طریق گمرکات استان وارد کشور شده است.
مدیــرکل صنعــت، معــدن و تجــارت اســتان اضافــه کــرد: عمــده کالا های 
صادراتی محصولاتــی آهنی یا فولادی، انواع شــمش از آهن و فــولاد، انواع 
آبمیوه و کنســانتره، ســیب درختــی، محصولات کشــاورزی، لــوازم اداری، 

انواع شوینده ها و مشتقات نفتی است.
ســرتیپی عنــوان کــرد: عمــده کالا هــای وارداتــی در ۹ ماهــه ســال جــاری 
محصــولات  آلومینیــوم،  آلیاژ هــای  تریلرهــا،  قطعــات  و  اجــزاء  شــامل 
گوشــتی، بلبرینگ و دیگر محصولات مورد نیاز کشــور از کشــور های ترکیه، 
ازبکستان، سوئد، ســوئیس، هلند، چین و ... از گمرکات استان وارد کشور 

شده است.

ج به توسعه بیشتر حمل و نقل عمومی نیاز کر
-ترنــم مظفــری   عضــو شــورای اســلامی شــهر کــرج گفــت: حجــم  البزر

سنگین تردد خودروهای شخصی تنفس در کرج را سخت کرده است.
حســین ســعیدی ســیرایی در بازدیــد از ســازمان حمل ونقل مســافر و بار 
شــهرداری کرج با بیــان ایــن مطلب گفــت: حمل ونقــل عمومــی کارآمد و 

ارزان باید از اولویت های کاری مجموعه مدیریت شهری باشد.
عضــو شــورای اســلامی شــهر کــرج بــا اشــاره بــه اقداماتــی کــه ســازمان 
حمل ونقل بار و مســافر شــهرداری کرج انجام داده اســت، گفــت: تقویت 
نــاوگان حمل ونقــل عمومــی شــهر از جملــه اولویت هایــی اســت کــه این 
ســازمان در دو ســال گذشــته توانســته اقدامــات مؤثــری را در ایــن بخش 

انجام دهد.
وی ادامــه داد: افزایــش آلودگــی هــوای کــرج و عــدم توجــه بــه نــاوگان 
حمل ونقل عمومی در این شــهر در ســال های گذشته ســبب شده است 
مــردم رغبــت کمتری نســبت بــه اســتفاده از حمل ونقــل عمومی داشــته 

باشند.
کــرج ادامــه داد: توجــه بــه فرهنــگ  ایــن عضــو شــورای اســلامی شــهر 
شهرنشینی و اشــاعه فرهنگ استفاده از وســایل حمل ونقل عمومی کنار 
توسعه این ناوگان می تواند بسیاری از مشــکلات ترافیکی و آلودگی هوای 

کرج را رفع کند.
ســعیدی ســیرایی در ادامه با اشــاره بــه خریــد اولیــن اتوبوس هــای برقی 
کشــور توســط شــهرداری کرج گفــت: خریــد ۴۰ دســتگاه اتوبــوس برقی در 
ک از جمله مواردی اســت که می بایســت  راســتای اجرای قانون هــوای پا

توجه جدی تری از سوی مدیریت شهری به این موضوع شود.
وی ادامه داد: توســعه ناوگان شــهری به توسعه عدالت در شــهر نیز منجر 
خواهــد شــد چــرا کــه بخــش اعظمــی از کســانی کــه از نــاوگان حمل ونقل 
عمومی اســتفاده می کنند از اقشــار متوســط و ضعیــف جامعه هســتند و 
به  یقین توســعه این نــاوگان به افزایــش خدمت دهی به ایــن بخش منجر 

خواهد شد.
کــه بایــد بــه  گفــت: شــهرداری نهــادی خدماتــی اســت  ایــن مســئول 
خدمت رســانی بــه اقشــار جامعــه بپــردازد. به یقیــن توســعه حمل ونقــل 
کــرج در مســیر  بــه حرکــت شــهرداری  کــرج منجــر  عمومــی در شــهر 

خدمت رسانی به مردم و اقشار کم بضاعت جامعه خواهد شد.

مدیرعامل شرکت توزیع برق اهواز خبر داد

کاهش زمان خاموشی با نصب ۱۷۱ دستگاه کلید 
جداساز برق در اهواز

-محمدمجدم    مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی بــرق اهواز گفت:  اهواز
در راســتای پایداری هرچه بیشــتر شــبکه و افزایش قدرت مانــور و کاهش 
مدت زمان خاموشی روی شــبکه برق فشار متوســط ۳۳ هزار ولت تعداد 
۱۷۱ دستگاه کلید جداساز در کلانشــهر اهواز با اعتبار بیش از ۳۴ میلیارد 

ریال نصب شد.
عبدالحمید عباس شــیاری در گفــت و گو با ایســنا اظهار کرد: در راســتای 
پایداری هرچه بیشــتر شــبکه و افزایش قدرت مانور و کاهــش مدت زمان 
خاموشی روی شبکه برق فشار متوســط ۳۳ هزار ولت تعداد ۱۷۱ دستگاه 
کلید جداســاز در کلانشــهر اهواز با اعتبار بیــش از ۳۴ میلیــارد ریال نصب 
شــد. وی با بیان اینکه گرمای شــدید هــوا و از همــه مهمتــر همزمانی گرما 
و اوج گیری مصــرف، زمینه بروز حــوادث را تشــدید می کند، افــزود: تامین 
برق مطمئن و پایدار از مهمترین اهداف ما در راه خدمت رســانی به مردم 
است که با توجه به موقعیت جغرافیایی ما این رسالت برای ما دو چندان 

می شود.
کنــده ای در جهت  شــیاری عنوان کــرد: بعضــا ضــرورت دارد عملیــات پرا
حفظ و پایداری شبکه انجام شــود که در این خصوص با نصب کلیدهای 
جداســاز روی طــول خــط شــبکه فشــار متوســط، عمــلا در زمــان انجــام 
عملیات فنی و یا بعضا بروز حوادث ناخواســته و یا بحران، امکان تفکیک 
نقطه آســیب دیده از مابقی طــول خط فراهم شــده و جغرافیــای کمتری 
متاثر از قطع برق خواهند شــد. شــیاری ادامــه داد: در این راســتا با نصب 
تعــداد ۱۷۱دســتگاه کلیــد جداســاز روی خطوط فشــار متوســط ۳۳هزار 
ولت علاوه با افزایش قدرت مانور شــاهد پایداری هرچه بیشتر شبکه برق 
و کاهش مدت زمان خاموشــی های با برنامه و بــدون برنامه روی خطوط 

تامین کننده برق مشترکین خواهیم بود.

خــرم آباد-فرزانــه هداونــد     مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی لرســتان 
گفــت: تقویــت و حفظ گویــش محلــی از برنامــه هــای انجمن ادبی اســتان 

است که با جدیت دنبال می شود.
اعظم روانشاد  در مراسم معارفه مســوول انجمن ادبی لرستان اظهار کرد: 
لهجه و گویش محلی لرســتان سرچشــمه و گنجینه غنی اســتان می باشد 
اما گاهــی مغفــول مانده اســت که بایــد از ســوی این انجمــن به ویــژه برای 

نسل جوان و نوجوان تبیین شود.
بــه  وابســته  جامعــه  هــر  فرهنگــی  حیــات  تــداوم  داد:  ادامــه  وی 
منظــور  همیــن  بــه  باشــد  مــی  هنــری  فرهنگــی  انجمن هــای  فعالیــت  
 دولــت ســیزدهم در جــذب و شناســایی رویش هــای جدیــد اهتمــام 

جدی دارد.
وی افــزود: انجمن هــا موتــور پیشــران امــور در همــه زمینه هــا هســتند و 
شــرط اساســی در این حــوزه ســاختار مناســب و ریل گــذاری درســت برای 
که در این صورت اتفاقات خوبی  فعالیت های همدلانه و همسو اســت چرا

رقم خواهد خورد.

مدیــرکل فرهنــگ و ارشــاد اســلامی لرســتان گفــت: بایــد موانــع و عوامــل 
بازدارنده در مســیر تولیــد و بازتولید فرهنگ اســتان را شناســایی و برطرف 
کنیم تا باتوجه به وجود ظرفیت  و اســتعدادهای فــراوان بومی، برای تولید 

آثار فاخر و شناسایی استعدادها اقدام شود.
کــرد: انجمــن ادبــی در ایــن اســتان یکــی از مهمتریــن  روانشــاد بیــان 

انجمن های فرهنگی هنری می باشــد و باتوجه به اینکه لرســتان از تاریخ و 
تمدن غنی ادبی برخوردار اســت، ارتقای این نهاد در دوره مدیریتی فعلی 

جزو اولویت ها و ضرورت ها خواهد بود.
وی گفت: یکی از مهمترین اهداف انجمن ادبی، ترویج کتاب و کتابخوانی 
اســت بنابراین معرفــی کتاب های نویســندگان بومی و موضوعــات مربوط 
به لرســتان باید از برنامه های این انجمــن و محلی برای ظهــور چهره های 
جدید ادبی باشــد تا شناســایی نوقلمان و تولیدات اســتان در دســتور کار 

قرار گیرد.
مدیــرکل فرهنــگ و ارشــاد اســلامی لرســتان افــزود: شناســایی و کشــف 
اســتعدادهای جوانان، نقــد، بررســی و معرفی آثار نویســندگان، بــالا بردن 
، معرفــی صاحبان قلم به رســانه ها، همت در تولیــد آثار جدید،  کیفیت آثار
تحلیل آثــار بــزرگان ادبیات لرســتان، جــذب حمایت هــای وزارت ارشــاد و 
کــز فرهنگــی، اجــرای برنامه هــای حافظ خوانــی و شــاهنامه خوانی و  مرا
برگزاری محافل ادبی هفتگی و ماهانه، از برنامه های انجمن ادبی اســتان 

می باشد.

لرستان

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان:

گویش محلی لرستان تقویت می شود

فارس شهر بو
رییس روابط عمومی شرکت ملی نفت ایران :

 رقابت های ورزشی در صنعت نفت 
باعث نشاط کارکنان آن می شود

بوشــهر  -رضــا حیــدري   رییــس روابــط عمومــی 
شــرکت ملی نفــت ایــران گفــت: رقابت های ورزشــی 
ایــران  نفــت  ملــی  شــرکت  هــای  زیرمجموعــه  در 
موجــب شــادابی، نشــاط و ارتقــای روحیــه کارکنان 
و خانواده هــای آنــان مــی شــود. غلامرضــا جمالــی 
بــا بیــان ایــن کــه اهمیــت ورزش و روحیــه افزایی آن 
در شــرکت ملــی نفــت ایــران بــر هیــچ کس پوشــیده 
کیــد مهندس  نیســت، ابــراز داشــت: بــا توجــه بــه تا
، مدیرعامــل شــرکت ملی نفــت ایران  خجســته مهر
ما نیــز وظیفه داریــم از این رویــداد مطلوب حمایت 
کنیم. وی در بازدید از ســتاد برگزاری المپیاد ورزشی 
کارکنان شرکت ملی نفت ایران در بوشهر با قدردانی 
از شــرکت پایانــه هــای نفتــی ایــران بــرای میزبانــی 
شایســته از ایــن المپیــاد اظهــار داشــت: از شــرکت 
پایانه های نفتــی ایران که تلاش کردنــد این المپیاد 
مهم ورزشــی که یک رویداد بســیار تاثیر گــذار و مهم 
اســت بــه شــکل مطلــوب برگــزار شــود، قدردانی می 

کنم. جمالــی با اشــاره بــه اســتقبال کارکنان شــرکت 
ملی نفت ایــران و خانواده هــای آنان از ایــن رویداد 
مهم ابراز داشــت: اقدامــات جدی و بدیعــی در این 
المپیــاد در حــال انجام اســت کــه واقعا جــای تقدیر 
و تشــکر دارد. وی ابــراز امیــدواری کــرد برگــزاری این 
المپیــاد آغــازی بــرای بهتــر و کیفــی تــر برگــزار شــدن 

چنین رویدادهای مهمی در آینده باشد.

مدیرعامل مجمع خیرین تامین سلامت فارس خبرداد:

 حمایت خیرین و اساتید از دانشجویان پزشکی و پیراپزشکی 
طی 8 سال اخیر

-چراغی    حمایــت خیریــن و اســاتید از    شــیراز
دانشــجویان پزشــکی و پیراپزشــکی طــی ۸ ســال 
اخیر با حمایــت خیرین و اســاتید ۷۸۹ فقره وام به 

دانشجویان اختصاص داده شده است . 
خیریــن  مجمــع  مدیرعامــل  رامجــردی  دکتــر 
تامین ســلامت فــارس و مدیــر ســازمانهای مردم 
نهــاد دانشــگاه در حاشــیه ی جلســه ی صندوق 
کــه بــه طــور مــداوم بــا  حمایــت از دانشــجویان 
حضــور اســاتید و خیرین تشــکیل می گــردد گفت 
: بــا نــگاه آینــده نگــر خیریــن و اســاتید جامعــه 
پزشــکی برای حمایت از دانشــجویان ، از سال ۹۴ 
جهت برنامــه ریزی جــذب منابع و نحــوه اهدای 
تســهیلات به دانشــجویان ، کمیتــه ای تخصصی 

برای مدیریت بهتر این امور تشکیل شد .
کنــون بــا   دکتــر رامجــردی در ادامــه افــزود: تــا 
تــلاش خیریــن بیــش از ۸۵ میلیــارد ریــال وام بــه 
دانشــجویان ودســتیاران رشــته هــای پزشــکی 

اختصاص یافته است.
 وی در پایان یادآور شــد مردم و خیرین می توانند 
نیات خود را در قالب مشــارکت در تامین پشتوانه 
ی مالی این صنــدوق اجرایی کنند وکارشناســان 
این مجمع با شــماره تمــاس ۳۲۳۵۹۲۰۰ آماده ی 
مشــاوره و پاســخ گویــی بــه مــردم در ایــن زمینــه 

هستند .

کرمانشاه

کرمانشــاه -حســنا فخارزاده   شــهردار کرمانشــاه گفت: باید شــهرک های 
بازیافت زباله را در شــهر کرمانشــاه احداث کنیم تا حجم زباله های شــهری به 

آن شهرک ها منتقل شود.
نادر نوروزی اظهار کرد: هر کرمانشــاهی روزانه ۷۵۰ گرم زبالــه تولید می کند که 

در مجموع ۷۵۰ تن زباله در شهر تولید می شود.
وی افزود: ۱۵۰ تن آن شامل زباله ارزشــمند است که قابل تبدیل هستند و نیز 

دارای ارزش ریالی است و تقریبا هر کیلوگرم آن ١٠ الی ١٢ هزار ریال ارزش دارد.
شهردار کرمانشاه تصریح کرد: این زباله ها توســط مغازه هایی که کار بازیافت 
انجــام می دهنــد خریــد و فــروش می شــوند و عمدتــا در محلــه جعفرآبــاد و 
آقاجان حدود ۷۰۰ مغازه خرید و فروش این زباله ها وجود دارد و روزانه حدود 
یک و نیم الی ۲ میلیارد تومان زباله ارزشمند در شهر کرمانشاه خرید و فروش 

می شود.
نوروزی گفت: در کرمانشــاه ســه هــزار و ۵۰۰ مخــزن زباله وجــود دارد کــه زباله 

گردها زباله های ارزشــمند را به خریــداران و مغازه دار ها تحویــل می دهند اما 
کنون ما داریم طرح جمع آوری زباله  برای جلوگیری از این سرقت طرحی که ا

از مبدا است که روال قانونی آن در حال انجام است.
وی خاطرنشــان کرد: بــا آموزش هایی که به مــردم می دهیم آن هــا می توانند 
زباله را از مبدا تفکیک کنند و به شــرکتی که در مناقصه بــرای جمع آوری زباله 
از مبدا برنده می شــود بــا اســتفاده از نرم افزاری که در حال ســاخت اســت به 
شــرکت اطلاع داده می شود و توســط خودروهای مخصوص جمع آوری زباله 
ارزشمند به درب منزل شهروند مراجعه می شــود و زباله از شهروند خریداری 

و ارزش ریالی آن را نیز خودشان دریافت می کنند.
گر بخواهیم مشــکلات ضایعات را در شــهر  شــهردار کرمانشــاه اذعان کرد: ما ا
که باعــث آلودگی محیط زیســت به ویژه در محــلات جعفرآباد و آقاجان شــده 

است حل کنیم باید یک شهرک بازیافت جدیدی احداث شود.
وی خاطرنشــان کرد: ما باید شــهرک بازیافــت را ایجــاد کنیم تــا زباله هایی که 

شرکت ها و عموم مردم حمل می کنند به مغازه های داخل شهر داده نشود و 
به آن شهر بازیافت منتقل شوند.

نــوروزی ادامــه داد: بــرای ایــن کار بایــد فرهنگســازی لازم را انجام دهیــم و به 
مشارکت مردم احتیاج داریم و همشریان باید با ما هماهنگ کنند تا موضوع 

بازیافت زباله را به آن ها آموزش دهیم.
ایــن مقام مســوول اذعــان کــرد: معابر در شــهر بــا تــردد خودروهــا هم خوانی 
ندارد یعنی ســطح معابر ما نســبت بــه خودروهایی که در شــهر کرمانشــاه در 
ک های ۱۹ کرمانشاه برابر آماری که  حال تردد هستند کمتر اســت و تعداد پلا

ک ۱۹ داریم. موجود است ۴۰۰ هزار خودرو در کرمانشاه با پلا
وی تشــریح کرد: معابری که وجود دارد با تعداد خودروهای هم خوانی ندارد 
چون کرمانشــاه مرکز اســتان اســت و خودروهــای دیگری از شهرســتان های 
اطــراف در کرمانشــاه تــردد دارنــد بنابرایــن مــا مجبوریــم شــبکه معابرمــان را 

توسعه دهیم.

کید کرد ؛  شهردار کرمانشاه تا

وم ایجاد شهرک های بازیافت زباله در شهر کرمانشاه     لز

طیب نیا : 

ویای ما در فولاد مبارکه »خلق آینده ای بهتر« برای ایران و ایرانی است ر
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پرداخت وام ازدواج ۲۸ درصد بیشتر شد
از ابتدای امســال تاکنون ۶۶۳ هزار و ۳۹۰ فقره تســهیلات ازدواج به 
مبلغ بیش از ۱۳۵ هزار میلیارد تومان تســهیلات از طریق شبکه بانکی 
پرداخت شده که نسبت به مدت مشابه ســال گذشته ۲۸ درصد رشد 

داشته است.
 بانک مرکزی در راســتای اجرای دستورات ریاســت جمهور مبنی  بر 
تسهیل و تسریع در پرداخت تســهیلات بانکی موضوع ماده )۴( قانون 
جهش تولید مســکن، علاوه بر اقدامات قبلی انجام شده جهت افزایش 
سقف و تسهیل شرایط بازپرداخت تســهیلات از جمله کاهش اقساط 
در ســال های ابتدایی دریافت و کاهش نرخ تســهیلات موصوف و ... به 
بانک های عامل تاکید کرده است نسبت به انعقاد قرارداد با متقاضیانی 
که از سوی سامانه وزارت راه و شهرســازی معرفی شده، واجد شرایط 
بوده و نســبت به تشــکیل پرونده اقدام کرده اند، حداکثر تا پایان سال 
جاری اقدام و برنامه عملیاتی و زمان بندی شده خود را بابت این موضوع 

به بانک مرکزی ارسال کنند. 
علاوه بر این، در راســتای تأکید رییس جمهور پیرامون صفر شــدن و 
کاهش صف تسهیلات قرض الحســنه ازدواج و همچنین دستور رئیس 
کل بانک مرکزی مبنی بر لزوم تسریع و تسهیل در پرداخت تسهیلات 
مذکور، بانــک مرکــزی تمهیداتی اندیشــید تا علاوه بــر تعهدات و 
سهمیه های ابلاغی به بانک های عامل بابت اعطای تسهیلات ازدواج در 
ســال جاری، جهت کاهش متقاضیان در صف تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج، بانک های عامل نسبت به پرداخت تســهیلات ازدواج به ۱۲۵ 
هزار نفر از متقاضیان در صف ازدواج و پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
فرزند به تعداد ۱۱۰ هزار نفر از متفاضیان در صف تســهیلات مزبور تا 

پایان سال جاری اقدام کنند.

بانک های قرض الحسنه مهر و رسالت هم به لیست وام ازدواج 
و فرزندآوری اضافه شدند

براســاس تفاهم انجام  شــده، مقرر شــد دو بانک قرض الحسنه مهر 
و رسالت نیز نســبت به پرداخت تســهیلات قرض الحســنه ازدواج و 
فرزنــدآوری به متقاضیان اقدام کنند.براین اســاس، عملکرد شــبکه 
بانکی در پرداخت تسهیلات یاد شــده به صورت مداوم در حال رصد و 
پایش است و پیگیری به حداقل رساندن متقاضیان در صف تسهیلات 
مذکور به  جدیت در دســتور کار بانک مرکــزی و بانک های عامل قرار 
دارد.براساس آخرین آمار موجود، از ابتدای سال جاری تاکنون به ۶۶۳ 
هزار و ۳۹۰ فقره تســهیلات ازدواج به مبلغ ۱۳۵.۵ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات به شبکه بانکی پرداخت شده که نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۲۸ درصد رشد داشته است.
همچنین در مقایســه با ســهمیه تکلیفی بابت این تسهیلات که تا ۲۴ 
دی ۱۴۰۲ مبلغ ۱۲۱.۲ هزار میلیارد تومان درنظر گرفته شــده است، 

عملکرد بیش از ۱۱۲ درصدی را از سوی شبکه بانکی شاهد هستیم.
همچنین از ابتدای ســال جاری تا ۲۴ دری ۱۴۰۲ تعــداد ۶۰۸ هزار 
و ۷۰۸ فقره تســهیلات فرزندآوری به مبلغ ۳۸ هزار میلیارد تومان به 
متقاضیان مربوطه پرداخت شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

۴۱ درصد رشد داشته است.

بانک ها ۳۲ هزار میلیارد تومان وام 
قرض الحسنه اشتغال پرداخت کردند

در راســتای حمایت از تولید و ایجاد اشتغال در کشــور، از ابتدای سال 
جاری تاکنون بیش از ۳۱.۸ هزار میلیارد تومان وام قرض الحســنه به 

متقاضیان تسهیلات اشتغال پرداخت شده است.
 

از ابتدای ســال جاری تا ۲۴ دی ماه با توجه به منابع قرض الحســنه در 
اختیار بانک های عامل، مبلغ ۳۱.۸ هزار میلیــارد تومان به متقاضیان 
تسهیلات قرض الحسنه اشــتغال پرداخت شده اســت. از این میزان 
تسهیلات ۱۳.۶ هزار میلیارد تومان تســهیلات جدید و از محل تبصره 
۱۸ قانون بودجه سال جاری بوده و مبلغ ۱۸.۱ هزار میلیارد تومان بابت 

تمدید تسهیلات اشتغال سال ۱۴۰۱ بوده است.
به گفته بانک مرکزی، پرداخت تسهیلات قرض الحسنه اشتغال به دلیل 
انجام فرآیند تقسیم سهمیه نهادی   -بانکی و استانی  - بانکی مربوط به 
جزء )۳( بند )ب( تبصره )۱۸( قانون بودجه سال جاری با تاخیر مواجه 
شده و پرداخت تسهیلات مزبور بعد از تاریخهشتم آذر ۱۴۰۲ آغاز شده 
است.براین اســاس، بر حســب جزء )۸( بند )الف( تبصره )۱۸( قانون 
بودجه سال جاری انجام می شود و مقرر شــده است ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات قرض الحسنه منابع بانکی مطابق اجزای )۳( و )۴( بند 
»ب« این تبصره به منظور توسعه اشتغال پرداخت شود که این تکلیف 
قانونی طی بخشنامه های مربوطه به همراه سهمیه های تعیین  شده به 

بانک های عامل ابلاغ شده است.
ضمن اینکه از ابتدای ســال جاری تاکنون، همــواره از طریق برگزاری 
جلســات با مدیران عامل بانک ها و ارســال نامه های متعدد نسبت به 
تسریع و تسهیل در پرداخت تســهیلات مزبور تأکید شده و به صورت 
مستمر نســبت به رصد عملکرد بانک های عامل در خصوص پرداخت 

تسهیلات مزبور اقدامات لازم در حال انجام است.

ذخایر مملکت را از بین می برید
 انتقاد از توزیع سکه در بازار برای مقابله

 با افزایش قیمت
قرار اســت بانک مرکزی برای کاهش قیمت سکه و طلا ، اقدام به توزیع 
ســکه کند.هم کارشناســان بانک مرکزی می دانند و هم کارشناسان 
اقتصادی و هم مردم که این سیاست ها نزدیک به ۴۰ سال است در ایران 
اجرا می شــود و همچنان در بر همان پاشنه می چرخد. یعنی یک مدت 
کوتاهی قیمت ســکه و طلا کاهش می یابد و پس از آن دوباره افزایش 
خود را طی می کند. زیرا این سیاســت از ریشــه حل نمی شود، بلکه در 

ظاهر به حل آن ماجرا می پردازند.
متاسفانه در این مدت ۴۰ ساله در اکثر دوران رئیسان کل بانک مرکزی 
ایران، سیاست توزیع سکه برای کاهش قیمت به اجرا درآمده است اما 

آنچه که از دست رفت، طلاهای بانک مرکزی بود.
آقای فرزین خودش می داند که ماجرای افزایش قیمت سکه و طلا نه در 
عرضه کم طلا و سکه بلکه در کاهش قدرت خرید مردم نهفته است. این 
کاهش قدرت خرید با افزایش قیمت دلار شدت می گیرد و علی القاعده 
سمت تقاضای طلا و ارز و ســکه را قدرت می بخشد.باید فکری به حال 
این ماجرا کرد. بایــد برنامه ای را اجرا کرد کــه ارزش پول ملی افزایش 
یابد. حال این برنامه می خواهد بهبود سیاست خارجی باشد یا افزایش 
توان اقتصادی کشور.آقای فرزین بهتر است به این سوال پاسخ دهد که 
کدام بخش در این معادله برای بهبود افزایــش ارزش پول ملی مهمتر 

است؟ بهبود سیاست خارجی یا توزیع سکه طلا؟

وزیر نیرو:
آبرسانی در کشور به فعالیتی مستمر و دائمی 

تبدیل شود
وزیر نیرو، ورود خیرین به آبرسانی روستایی را امری مبارک و ارزشمند 
که باید فراگیر شــود، برشمرد و گفت: شــرایط اقلیمی و بارشی کشور 
می طلبد که آبرسانی در کشور به یک روند مستمر و دائمی تبدیل شود 
و همواره موردتوجــه قرار گیرد.علی اکبر محرابیان در آیین گشــایش 
رسمی مجمع خیرین آب رسان کشور، افزود: مجمع خیرین آب رسان 
یکی از نهادهای بسیار مهم در صنعت آب کشــور است که آبرسانی به 
روستاها و مناطق محروم کشــور را هدف گذاری کرده و ازاین حیث از 

اهمیت بسیار بالایی برخوردار است.
وی با اشاره به اینکه حمایت از تامین آب شرب روستایی و توسعه آن در 
کانون توجه مجمع خیرین آب رسان قرار دارد، گفت: حفظ روستاهای 
کشــور و کمک به توســعه آن از طریق تامین آب پایدار به معنی حفظ 
اقتصاد ملی، افزایش تولید، افزایش اشــتغال و تضمین معیشت جامعه 
است و در این  بین آبرسانی به این روستاها با توجه  به اقلیم متنوع کشور 
و پراکندگی موجود، کار بسیار دشواری است که در این زمینه استفاده 

از ظرفیت و همراهی خیرین ضرورت دارد.
وزیر نیرو ضمن یادآوری زحمات فراوانی که در طول دهه های گذشته 
در خدمت به محرومان و روستاها انجام شده اســت، ادامه داد: شرایط 
اقلیمی و بارشی کشور می طلبد که موضوع آبرسانی به یک امر مستمر 

و دائمی تبدیل شود و همواره مورد توجه قرار گیرد.
محرابیان با بیان اینکه پیش  از این، خیرین فعالیت های گســترده ای 
در حوزه مدرسه ســازی، بیمارستان سازی و خانه ســازی داشتند، اما 
ورود این عزیزان به حوزه آبرســانی یک اقدام ارزشمند و مبارک است، 
خاطرنشان کرد: تشــکیل مجمع خیرین آب رسان گامی بلند در مسیر 
آبرسانی به روستاهای محروم کشور است که با همت انسان های بزرگ 
به جریان افتاده و امیدواریم آثار مطلوب آن در حوزه توسعه روستاهای 
کشور روزبه روز بیشتر نمایان شود.وی گفت: فعالیت خیرین آب رسان 
باید به خوبی اطلاع رسانی شود تا همگان حتی ایرانیان ساکن در خارج 
از کشور که توســعه مناطق محروم برایشــان مهم است، از اهمیت این 

اقدام باخبر و برای کمک به این مجمع پیشقدم شوند.
وزیر نیرو ادامه داد: راه اندازی یــک روابط  عمومی موثر و فعال که بتواند 
فعالیت های عام المنفعه و خیریه ایــن مجمع را به اطلاع عموم ایرانیان 
چه در داخل و چه در خارج کشور برســاند، از اهمیت ویژه ای برخوردار 

است که می تواند به توسعه فعالیت های مجمع کمک شایانی کند.
محرابیــان با تاکید بــر اینکه همــه ارکان دولت، وزارت نیــرو و آب و 
فاضلاب کشــور در خدمت مجمع خیریــن آب رســان خواهند بود، 
گفت: ما به عنوان مسوولان آبرسانی کشــور وظیفه داریم انجام چنین 
فعالیت هایی را ارج نهاده و از آن پشــتیبانی کنیم تا آبرسانی به پروژه ها 
در بهترین حالت ممکن انجام شــود.وی با بیان این که فعالیت مجمع 
خیرین آب رسان باید فراگیر شــود، افزود: روستاهای زیادی در کشور 
وجود دارد کــه نیازمند اجرای پروژه های آبرســانی با هدف تامین آب 
پایدار هستند و برای تحقق این هدف مهم نیاز داریم از ظرفیت خیرین 
سراسر کشور، حتی شــهروندانی که کمک های اندکی می توانند برای 

این پروژه ها اختصاص دهند، بهره ببریم.

وزیر نیرو ضمن اشــاره به هدف گذاری دولت ســیزدهم برای آبرسانی 
به ۱۰ هزار روســتا، گفت: این گام بلند با همکاری بخش های مختلف 
از جمله خیرین آب رســان در جریان است و اقدامات بسیار ارزشمندی 
در این حوزه رقم خورده اســت که نیاز اســت با همکاری و تعامل همه 
بخش ها در مدت کوتاه به پایــان برســد.محرابیان اضافه کرد: اگرچه 
آبرسانی به ۱۰ هزار روستا اقدام بسیار ارزشــمندی است، اما مهم تر و 
ارزشمندتر از آن استمرار و دائمی شــدن پروژه های آبرسانی است که 
می تواند تضمین کننده تامیــن آب پایدار در مناطق مختلف کشــور 

باتوجه به شرایط اقلیمی و بارش های موجود باشد.
وی با مقایسه گستردگی و نسبت دسترسی به آب شرب سالم در ایران 
و میانگین جهانی، بیان داشــت: بر اســاس گزارش مجامع بین المللی، 
جایگاه شاخص آبرسانی در ایران نسبت به بسیاری از کشورهای جهان 
از گستردگی و کیفیت بالاتری برخوردار است، اما بر اساس معیارهای 
داخلی تا نقطــه مطلوب فاصله زیادی داریم که لازم اســت تلاش های 
بیشــتری انجام دهیم تا ســطح رفاه و رضایت عمومی را در این حوزه 

افزایش دهیم.

معاون وزیر نفت اعلام کرد
وزانه ۱۱۵ میلیون لیتر بنزین در کشور مصرف ر

مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی بــا بیان اینکه 
هم اکنون روزانه ۱۱۵ میلیون لیتر بنزین در کشــور مصرف می شــود، 
گفت: برای اســتفاده از هیدروژن در سبد سوختی کشــور، به ویژه در 
بخش حمل و نقل باید به فکر اقتصادی شــدن این پروژه باشــیم، زیرا 

هم اکنون تولید هر تن هیدروژن ۴۰۰ دلار هزینه دارد.
 جلیل ســالاری در رویــداد بین المللی هیــدروژن با تأکیــد بر اینکه 
پالایشگاه های نفت کشــور بالاترین مقدار هیدروژن در کشور را تولید 
می کنند، اظهار کرد: کیفی سازی و کمی ســازی فرآورده های نفتی بر 
اساس اســتانداردهای محیط زیســتی رابطه نزدیکی با تولید فناوری 
در حوزه هیــدروژن دارد.وی تولید کنونی هیدروژن در پالایشــگاه ها 
نفت کشــور را روزانه حــدود ۳۰۰ میلیون فوت مکعب اعــلام کرد و 
افزود: صنعت پالایش کشــور امروز به خودکفایی حداکثری رســیده، 
به گونه ای که صادرات خدمات فنی و مهندسی را آغاز کرده و صدور ۱.۶ 
میلیون قلم کالا به پالایشگاه های خارجی همچون »ال پالیتو« ونزوئلا 
نمونه هایی از آن اســت.معاون وزیر نفت با تأکید بر افزایش طرح های 
بهینه سازی مصرف سوخت در کشور گفت: با توجه به اینکه در مصرف 
دیگر ســوخت ها همچون گاز فاصله زیادی با اســتانداردهای جهانی 

داریم، نمی توانیم به فکر استفاده از هیدروژن باشیم.
ســالاری با اشــاره به اینکه هم اکنون نــاوگان خودروهای ســبک و 
موتورسیکلت ها در کشور روزانه ۱۱۵ میلیون لیتر بنزین، خودروهای 
ســنگین روزانه ۶۳ میلیون لیتــر گازوئیل و در نیروگاه های کشــور 
روزانه ۷۰ میلیون لیتر گازوئیل مصرف می شــود، بیان کــرد: باید به 
فکر بهینه سازی مصرف سوخت در کشور باشــیم.وی با اشاره به اینکه 
هم اکنون هزینه تولید هر تن هیــدروژن از منابع هیدروکربوری حدود 
۴۰۰ دلار اســت، افزود: برای اســتفاده از هیدروژن در سبد سوختی 
کشــور به ویژه در بخش حمل ونقل باید به فکر اقتصــاد و فناوری این 
پروژه باشــیم.مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران با بیان اینکه امروز از ۲.۲ میلیون بشــکه نفت پالایش شــده در 
پالایشگاه های کشور، حدود ۶۰ میلیون لیتر نفت کوره تولید می شود، 
تصریح کرد: بر اســاس برنامه ریزی ها و با همکاری دانشگاه های کشور، 
تلاش می کنیــم این مقدار تولیــد نفت کوره طی ســال های آینده به 

یک سوم مقدار کنونی کاهش یابد.
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معاون بانک مرکزی اعلام کرد

۵۳ هزار نفر از چک دیجیتال استفاده می کنند

خریدار  معاون بانک مرکزی ضمن اعلام اینکه 
در حــال حاضر ۵۳ هــزار نفر در کشــور از چک 
دیجیتال استفاده می کنند، گفت: ۱۱ بانک چک 
دیجیتال را عملیاتی کردند و چهار بانک دیگر هم 
آزمون هایشــان را با موفقیت به اتمام رساندند و 

همین روزها عملیاتی خواهند کرد.
مهــران محرمیان، درباره چــک دیجیتال گفت: 
محصول چک دیجیتــال در بانک ها به تدریج در 
حال نهایی شدن و استفاده توسط مشتریان است 
و روز به روز تعداد مشــتریانی که از این محصول 
استفاده می کنند، در حال افزایش است. بانک ها 
هم فرآیندها و سامانه های خود را به تدریج کامل 
می کنند که مــردم بتوانند اســتفاده راحت تری 
از این محصول داشــته باشــند که واقعا می تواند 
خدمات حوزه چک را یک پله دیگــر ارتقا داده و 
به خصوص بحث نقد شــدن چــک را به صورت 

غیرحضوری پوشش دهد.
وی ادامه داد: در حال حاضر ۵۳ هزار نفر در کشور 
از چک دیجیتال استفاده می کنند و این ۵۳ هزار 
نفر ۱۸۴ هزار برگ دیجیتــال صادر کردند. البته 
برگ چک اینجا حالت مجازی است و در واقعیت 
دیگر برگ چکی وجود نــدارد. ۱۵۹ هزار فقره از 
این چک ها در شبکه بانکی نقد شده و ۳۳۴ فقره 

برگشت خورده است.

11 بانک چک الکترونیکی ارائه می دهند
معــاون فناوری های نوین بانــک مرکزی درباره 
بانک هایی که چک الکترونیکی را ارائه می دهند، 
گفت: ۱۱ بانک چک دیجیتال را عملیاتی کردند 
و چهار بانک ملی، آینده، مهر اقتصاد و ســپه هم 
آزمون هایشان را با موفقیت به اتمام رساندند که 
همین روزها عملیاتی خواهند کــرد و در اختیار 
مشــتریان شــان قرار خواهد گرفــت. دو بانک 
مســکن و خاورمیانه هم در حــال نهایی کردن 

آزمون ها هســتند که به بانک هــای دارنده چک 
دیجیتال اضافه شوند.

محرمیان خاطرنشان کرد: نکته ای که وجود دارد 
اینکه کسانی که چک دیجیتال دریافت می کنند 
بایــد بتواننــد آن را در همه بانک هــا نقد کنند. 
بنابراین بانک هــا دو کار را انجــام می دهند؛ اول 
اینکه در حوزه فضای مجازی و محصولاتی مانند 
موبایل بانک و اینترنت کلیــه بانک ها باید بتوانند 
چک دیجیتال ســایر بانک ها را نقد کنند و از این 
رو این پشــتیبانی به تدریج در بانک های مختلف 

اضافه می شود.
وی ادامه داد: مــورد دوم در فضــای فیزیکی و 
شعب است. در حال حاضر تعداد زیادی از مردم 
بــا فرهنگ چک دیجیتال آشــنا نیســتند. اگر 
فردی می خواهد چک دیجیتال بدهد، شــخص 
گیرنده باید بتواند در شعبه بانک خودش بتواند 
چک را به حسابش بخواباند و اصطلاحا نقد کند. 
اگر بانک نتواند این چک دیجیتال را پشــتیبانی 
کند، مانعی برای فراگیر شــدن استفاده از چک 
دیجیتال ایجــاد می شــود و این رونــد را کند 

می کند.
معــاون فناوری هــای نویــن بانــک مرکــزی 
خاطرنشــان کــرد: از مهر ماه ســال گذشــته 
بخشــنامه هایی را بــه بانک ها صــادر کردیم و 
فرآیندهــای اینکــه چگونــه می تواننــد چک 
دیجیتال و بــدون کاغذ را کــه بتوانند چک ها را 
داخل شعبه نقد کنند، به شــعبه ها ابلاغ کردیم. 
برخی بانک ها به لحاظ فنــی اعلام آمادگی کرده 
و برخی بانک ها با تاخیر این کار را انجام دادند و به 
لحاظ فنی این امکان در بانک ها فراهم است. البته 
از همان ابتدا هم راه حلی که با همان ســامانه ها 
بتوانند این چک ها را نقــد کنند، به بانک ها اعلام 

کردیم.
محرمیــان بــا بیــان اینکــه در ایــن ماه هــا 

بخشــنامه های متعددی به بانک ها ابلاغ شــده 
است، گفت: ۲۰ آذر امســال بانک ها به همایشی 
دعوت شــدند و در جریان جزییات قرار گرفتند. 
اکنــون دیگر بانک هــا بهانه ای بــرای اینکه این 
ســرویس در شعبه هایشان ارائه نشــود، ندارند و 
همه بانک ها تجهیز شــدند و می توانند این کار را 

انجام دهند.

کلیه شعب بانک ها باید چک دیجیتال 
را بپذیرند

وی ادامه داد: از مســئولان بانکی می خواهیم در 
اسرع وقت موارد را عملیاتی کرده و بخشنامه های 
داخل بانــک و یادآور را صادر کرده، جلســه های 
آموزشــی مربوطه را برای کارکنان شعب برگزار 
کنند. کلیه شــعب بانک ها باید چک دیجیتال را 
بپذیرنــد و فرآیندها به همه بانک ها اعلام شــده 
و از این پــس اگر به بانکی برخــورد کنیم که این 
ســرویس را پشــتبیانی نکند، مجبوریــم وارد 
اقدامات انضباطی شویم. ازاین رو امیدوارم ظرف 

چند روز آینده این اتفاق بیفتد.
معــاون فناوری هــای نویــن بانــک مرکزی 
خاطرنشــان کرد: مردم هر مشکلی در خصوص 
چک الکترونیک در ســامانه ها و شعب داشتند، 
از طریــق شــماره تلفــن ۲۷۰۶ که شــماره 
ارتباطات مردمی بانک مرکزی اســت، موارد را 
اعلام کنند و این مــوارد جمع بندی و پیگیری 

خواهد شد.
بانک مرکزی آبان ماه ســال گذشــته از خدمت 
»چــک الکترونیــک« رونمایــی کــرد. چک 
الکترونیک نوع جدیدی از چک است که سرعت، 
دقت و امنیت بیشتری در عملکرد و نقد شوندگی 
نســبت به چک های کاغذی دارد و تمام قوانین 
چک کاغــذی بــرای آن قابل اجراســت و با یک 

امضای الکترونیکی اعتبار پیدا می کند.

خریدار   بانک مرکزی بلافاصله پس از افزایش 
حباب ســکه به دلیل جو روانی که دلالان ایجاد 
کردند، وارد عرصه شد و بسته طلایی ضرب سکه 
و عرضه شــمش طلا را برای کنتــرل قیمت ها و 
ثبات بخشــی به بازار ارائه کــرد. این مهم موجب 
ریــزش میلیونی قیمت ها شــد و نشــان داد که 
سیاستگذار پولی و بانکی همواره تدابیر جدیدی 

برای بازگشت ثبات به بازار ارز و طلا دارد.
در روزهای اخیر پس از حمله آمریکا و انگلیس به 
یمن بازار طلا و ارز که ماه هــا در ثبات و آرامش به 

سر می برد، دچار تلاطم شد.
 دلالان این حوزه که همواره از نوسان بازار ارتزاق 
می کنند و ماه ها بود که بهره ای نصیب آنان نشده 
بود، در نخســتین فرصت وارد میدان شدند و جو 
روانی بــرای متلاطم کردن بــازار ارز و طلا به راه 

انداختند.
دلالان و سودگران همیشــه گوش به زنگ تقریبا 
یک هفته ای اســت که بر طبل افزایش قیمت ها 
در بازار ارز و طلا می کوبنــد و در این مدت هم تا 
حدودی موفق شــدند. به گونه ای کــه نرخ ارز به 
۵۳ هزار تومان و قیمت سکه به کانال ۳۳ میلیون 
تومان رسید، اما این شرایط دوامی نداشت و بانک 
مرکزی با تدابیر جدیدی که اندیشــید توانست 

آرامش و ثبات را به بازار برگرداند.
افزایش عرضه ارز در سامانه نیما و انجام معاملات 
در مرکز مبادله باعث کنترل بازار ارز شد. از سوی 
دیگــر، رئیس کل بانــک مرکزی بــرای کنترل 
قیمت ها در بازار طلا روز گذشته از ضرب و عرضه 
ســکه جدید و بدون تاریخ و شروع عرضه شمش 

طلا از چهارشنبه در مرکز مبادله ایران خبر داد.
به گفته »محمدرضا فرزین« ســکه طرح جدید 
بدون تاریخ ضرب و با طــرح جدید در بازار عرضه 
خواهد شــد و بانک مرکزی درصدد اســت با این 
اقدام، عرضه طلا بــه بازار هــم از طریق ضرب و 
عرضه ســکه جدید و ســکه های موجــود و هم 
ظرفیت مرکــز مبادله ارز و طــلا از محل افزایش 

ذخایر طلا در سال جاری افزایش یابد.
رئیــس کل بانک مرکــزی تاکید کــرد که بانک 
مرکزی به عنوان بازارگردان در مرکز مبادله ارز و 
طلا فعالیت خواهد کرد و هم در طرف عرضه و هم 

تقاضا برای مدیریت بازار حضور خواهد داشت.
براساس این گزارش، ســکه جدید و ارتقاء یافته 
بانک مرکزی پس از پنج ســال بدون تاریخ ضرب 
و با طرح جدیــد و اســتفاده از فناوری های نوین 

ضرب می شود.
اقدام دیگــری که از ســاعت ۱۲ امروز شــروع 
می شــود، عرضه شــمش طلا در مرکــز مبادله 
است. این عرضه از طریق سامانه و حراج حضوری 
خواهد بود و شــمش ها به صورت یــک کیلویی 
عرضه می شــود و عرضه کنندگان، همه افراد از 
جملــه واردکنندگان طــلا از طریــق رفع تعهد 
ارزی خواهنــد بــود. متقاضیان طلا نیز رســته 
تولیدکنندگان در صنف جواهر و بانک ها هستند 
و همچنین بانک مرکزی نیز به عنوان بازارگردان 

در طرف عرضه و تقاضا حضور خواهد داشت.
قیمتــی کــه در مرکــز مبادلــه ایــران مبنای 

مبادلات طــلا خواهد بــود، مبتنی بــر عرضه و 
تقاضا اســت و مبادلات بر اساس پیشنهاد قیمت 
از ســوی خریداران و پذیرفته شــدن آن از سوی 
فروشــندگان خواهد بود. همچنین حراج ها نیم 
ســاعته خواهد بــود و در هر روز پنــج حراج نیم 
ساعته برگزار می شود که در ســاعت ۱۷ هر روز 

آگهی عرضه طلا در روز بعد منتشر خواهد شد.
با اعلام عرضه شــمش طلا و ضرب و عرضه سکه 
جدید از ســوی بانــک مرکزی، شــاهد ریزش 
قیمت ها در بازار طلا به ویژه ســکه طرح جدید تا 
حدود ۲ میلیون تومان بودیم و این ها همه بیانگر 
آن است که بانک مرکزی همواره آماده است تا با 
اتخاذ تدابیــر ویژه ثبات و آرامش را بــه بازار ارز و 

طلا بازگرداند.
با افت قیمت ها در بازار طــلا و ارز، بار دیگر برای 
همه فعالان و آحاد جامعه روشــن شد که تلاطم 
بازار جنبه روانــی دارد و دســتخوش هیجانات 
دلالان و سفته بازانی است که به دنبال برهم زدن 
آرامش در بازار هســتند تا از ایــن طریق بتوانند 

سود کسب کنند.
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